SKÅDALEN PUBLICATION SERIES

- NO 30 -

Hørselshemning og opplæring

– kunnskapsutvikling og kunnskapsbehov i Norge

Eva Simonsen // Oddvar Hjulstad // Grete Høie // Jarle Johannesen

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

2

Hørselshemning og opplæring

- kunnskapsutvikling og

kunnskapsbehov

i Norge

Eva Simonsen, Oddvar Hjulstad,

Grete Høie og Jarle Johannessen

© 2010

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

3

Publication No. 30

Rapporten kan bestilles hos Statped

http://www.statped.no/fagomrader-og-laringsressurser/

1. utgave 2010

Digital utgave 2019

Statped

Gamle Hovsetervei, 0768 Oslo

ISBN 978-82-91655-31-4

ISSN 0807-5263

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

4

Innhold

Forord 6

Kapittel 1 Innledning 8

Bakgrunn, oppdrag og mandat 8

Formål 9

Opplæring av barn og unge med hørselshemning som forskningsfelt 9

Noen kjennetegn ved den internasjonale forskningslitteraturen 12

Praksisvendingen i læringsforskningen 15

Kapittel 2 Framgangsmåte 18

Søkestrategier og kilder 20

Kapittel 3 Resultater 24

Publikasjoner fordelt etter bredde 25

Publikasjoner fordelt etter nivå 29

Forskning om opplæring av barn og unge med hørselshemning 32

Kapittel 4 Hovedfags- og masteroppgaver 34

Institusjonstilhørighet – opplæring 34

Utviklingstrekk 35

Kapittel 5 Sammendrag av forskningspublikasjoner om opplæring 40

Kapittel 6 Forskningsprofil - sammendrag og diskusjon 82

Forankring i opplæringsspørsmål 82

Forskningssamarbeid og kumulativ kunnskapsutvikling 83

Formidling 85

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

5

Kapittel 7 Kunnskapsbehov og organisering av kunnskapsproduksjon 86

Innretning og organisering av kunnskapsproduksjon 89

Referanser 92

Appendix 1: De 198 vurderte publikasjonene 98Appendix 2: De 47 forskningspublikasjonene 118Appendix 3: Forskningsbidrag, tema opplæring 124

Tidligere utgivelser 126

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

6

Forord

Denne rapporten gir en presentasjon av et bredt, sammensatt og til dels sprikende fagfelt – og som i tillegg er i stadig endring. Vi kjenner ikke til tidligere forsøk på å definere, avgrense og presentere opplæring av barn og unge med hørselshemning som et eget spesifikt kunnskapsfelt. Begreps-bruken er mangfoldig og skiftende, i tid, mellom land, mellom fagmiljøer og som uttrykk for forskeres markering av faglige posisjoner og ståsted. Det har gjort at metaanalyser basert på statistiske mål ikke har vært aktuelle å gjennomføre.

En viktig del av arbeidet med rapporten har vært diskusjoner og refleksjoner over hva det er hensiktsmessig og riktig å definere som opplæring. Bak-grunnen for dette har vært at forskning og kunnskapsutvikling i tilknytning til opplæring av hørselshemmede i stor grad har foregått innen ulike tilstøt-ende fagdisipliner som medisin, psykologi, lingvistikk og sosiologi.

Opplæring av hørselshemmede har en historie som internasjonalt går mer enn to hundre år tilbake. Denne omfattende og mangslungne historien har gitt feltet en sterk identitet som praksisfelt. Identiteten som forskningsfelt er imidlertid svak. Vår rapport er ment som et bidrag til å løfte fram spesial-pedagogisk forskning fra opplæringen av barn og unge med hørselshemning som viktig og nødvendig kunnskap. Vi ønsker å understreke betydningen av praksisnær kunnskapsutvikling i en tid da barnehager og skoler med målset-ting om inkluderende læringsmiljøer står overfor store utfordringer i møtet med barn og unge med hørselshemning.

Arbeidet med rapporten er utført i Avdeling for forskning og utviklings-arbeid ved Skådalen kompetansesenter på oppdrag av Utdanningsdirektoratet.

Oslo, april 2010

Eva Simonsen Oddvar Hjulstad Grete Høie Jarle Johannessen

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

7

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

8

Kapittel 1

Innledning

Bakgrunn, oppdrag og mandat

En hovedoppgave for det statlige spesialpedagogiske støttesystemet er å bistå skoleeiere med å legge til rette for kvalitativ god opplæring for barn, unge og voksne med særskilte opplæringsbehov (www.staped.no). Veiled-ningen og rådgivingen skal bygges på forskningsbasert kunnskap. Som det går fram av denne rapporten, eksisterer det lite forskning om opplæring av barn og elever med hørselshemning ved universitet og høyskoler i Norge. Utdanningsdirektoratet har utarbeidet disse føringene for det statlige spesialpedagogiske støttesystemet (Statped) 2008-2011 om utvikling av forskningsbasert kunnskap:

”Statped skal i samarbeid med universitet, høgskoler og andre forsknings-miljøer styrke innsatsen på utvikling av forskningsbasert kunnskap, for å øke kvaliteten på tjenestene.”*

Denne rapporten er et ledd i oppfølging av disse strategiske føringene, og den er utarbeidet av Skådalen kompetansesenter på oppdrag fra Utdannings-direktoratet.

* Statlig spesialpedagogisk støttesystem (Statped), Utdanningsdirektoratets strategiske føringer for (2008-2010), foreløpige økonomiske rammer og rammevilkår. Statsbudsjettet 2008, kapittel 0230 og 3230, 7. desember 2007, s. 7.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

9

Formål

Formålet med rapporten er å bidra til kunnskapsutvikling for bedre opplæringsvilkår for barn og unge med hørselshemning. Rapporten skal gi et grunnlag for vurdering av framtidige behov for forskning og forsknings-organisering innen det statlige spesialpedagogiske støttesystemet og støtte-systemets samarbeidsnettverk for forskning og kunnskapsutvikling.

Med samarbeidsnettverk menes universitet, høyskoler og andre forsknings- og utdanningsinstitusjoner som støttesystemet har kontakt med i inn- og utland.

Opplæring av barn og unge med hørselshemning som fors-kningsfelt

”If schools are for all children to flourish, then the individual child can be our unit of concern, but not our unit of analysis or reorganization. Why should kids be the focus of change when it is the rest of us – the culture that is acquiring them – that arrange their trouble?”

(McDermott og Varenne 2006)

Opplæring av hørselshemmede elever er et av de eldste temaområder innen-for den spesialpedagogiske disiplinen i Norge (Simonsen 2000). I etabler-ingen av ulike varianter av spesialskoler som døvstummeskoler, taleskoler, tunghørtskoler i den vestlige verden utover 18-1900-tallet fantes det ingen forskningsbasert kunnskap i opplæringen av barna og ungdommene. Utform-ingen av skolen og undervisningen bygde i stor grad på fagfolks erfaringer og ellers ”tatt for gitte” antakelser og forestillinger om hvordan effektiv læring best kunne organiseres. Lærere og opplæringsansvarlige utviklet imidlertid rike praksisnære kunnskapsbaser gjennom etablering av ulike tidsskrifter hvor erfaringer, perspektiver og utfordringer ved opplæringen ble diskutert. For de nordiske land ble Tidskrift för Döfstumskolan etablert i 1878. Tidsskriftet ble senere til Nordisk tidsskrift for hørsel og døve-undervisningen som fortsatt kommer med jevnlige utgivelser. Tidsskriftet er fortsatt et tidsskrift ”av og for” praksisfeltet hvor erfaringer og perspek-tiver deles og drøftes. I USA finner vi det eldste tidsskriftet innen feltet; American Annals of the Deaf and Dumb, som ble etablert allerede i 1847. I dag, etter en liten, men ikke uvesentlig navneendring, har tidsskriftet en ren

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

10

forskningsprofil og er et av de internasjonalt mest anerkjente forskningstids-skriftene innenfor fagområdet.

Det kan derfor virke overraskende at vi fortsatt har svært lite forsknings-basert kunnskap om de ulike formene for opplæringspraksiser vi finner innen feltet, og om hvordan hørselshemmede elever lærer innenfor disse rammene (Se Bagga-Gupta 2000, 2004, Ohna mfl. 2003). En av hensiktene med denne oversikten er blant annet å komme i gang med å formulere og vitenskaplig adressere spørsmål knyttet til undervisningspraksiser og læring innenfor institusjonelle opplæringsrammer, med ambisjonen om å utvikle forståelsen av opplæring av hørselshemmede fra ”Speculation to Science” (Bransford mfl. 2000).

Fra den organiserte opplæringens først stund og fram til i våre dager, har fagfeltet i Norge vært preget av dyptgående motsetninger og bitre kontro-verser som kan sies å ha vært hemmende snarere enn utviklende (Simonsen 2000). De samme motsetningene og stridighetene gjenfinnes internasjonalt, på tvers av landegrenser og kulturer. Kontroversene dreier seg om om-fattende og komplekse spørsmål relatert til synet på hørselshemning, barn, læring, språk og normalitet forankret i ulike forståelser. Disse omfattende og komplekse forholdene reduseres imidlertid i litteraturen til dikotomien patologisk versus sosialt perspektiv, noe som igjen gir seg utslag i hvilken tematikk som trer fram som gyldig, relevant og viktig.

Her skal vi imidlertid peke på noen av de tematiske aspekter som i lang tid har vært og fortsatt er gjenstand for stor oppmerksomhet i feltet. Moores (1996) hevder at man grovt sett kan ordne tematikken i tre enkle, men over-ordnede spørsmål:

Hvordan skal vi undervise hørselshemmede barn?

Hvor skal vi undervise hørselshemmede barn?

Hva skal vi undervise hørselshemmede barn i?

Bak disse spørsmålene skjuler det seg komplekse og omfattende temaer. Bak det første spørsmålet ligger den århundrelange og polariserte metode-striden innen feltet (det vil si konflikten mellom tilhengere av bruk av det som tidligere ble omtalt som den manuelle metode (tegn og tegnspråk) eller den orale metode (talespråk alene). Innebygd i metodestriden ligger særlig temaet hørselshemmede barns språkutvikling, og spørsmål lesing og skriv-

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

11

ing og om hva som er den beste metoden for å lære elevene omgivelsenes språk. Striden har hatt stor innvirkning på hvordan opplæring av døve og sterkt tunghørte til enhver tid har blitt organisert og formulert.

I løpet av 1960- og 70-tallet ble tegnspråkforskningen etablert, først i USA - og senere i en rekke andre land, og lingvistikken som disiplin fikk gradvis større innpass i feltet. Ulike nasjonale tegnspråk fikk en vitenskaplig aner-kjennelse som språk på linje med alle andre naturlige språk (Klima og Bellugi 1979). Denne forståelsen skulle etter hvert få konsekvenser for utdanningspolitikken i Norge og mange andre land og dannet grunnlaget for den såkalte ”tospråklige fasen”* innen døveundervisningen (Bagga-Gupta 2004). Omtrent parallelt så vi et gjennombrudd i den medisinske forsk-ningen innen cochleaimplantatteknologi. Utover 1990-tallet fikk man en rask utvikling i utbredelsen av cochleaimplantat til barn i Norge, en ut-vikling som tidsmessig var sammenfallende i de fleste vestlige land. Dette innebar en sterkere fokusering på audiologisk rehabilitering og anbefalinger om vektlegging på den ”orale metode” i opplæringssammenheng. Mye av dagens kontroverser på feltet dreier seg fortsatt om bruk av modaliteter for kommunikasjon i undervisningen, og er langt på vei en forlengelse av den århundrelange metodestriden (se for eksempel Bagga-Gupta 2004).

Det andre spørsmålet dreier seg særlig om demografiske aspekter; det vil si spørsmål om hvor hørselshemmede barn skal få opplæring. Integrering og inkluderingsspørsmål har vært og er fortsatt et sentralt tema innen feltet. Historisk har vi hatt mange ulike måter å organisere opplæringen på med hensyn til plassering. Vi har i dag fortsatt egne skoler for hørselshemmede, selv om en rekke ulike integreringsmodeller er blitt mer og mer vanlig. Dette dreier seg om ulike varianter i organiseringen, blant annet fra full til delvis integrering i klasser med ellers hørende elever.

Siden midten av 1990-tallet har opplæring av hørselshemmede elever vært under innflytelse av inkluderingsfilosofien (UNESCO 1994), blant annet gjennom lærerplanverket (L97). Inkluderingsdiskursen må forstås som en del av en globalpolitisk trend med hensyn til tilnærminger til opplæring av funksjonshemmede barn og elever. For hørselshemmede elever handler dette blant annet om at elevenes bostedsskoler i utgangspunktet skal kunne gi et

* Om grunnlaget for den tospråklige opplæringen i Norge se Vonen (1997).

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

12

likeverdig og kvalitetsmessig like godt opplæringstilbud til disse elevene sammenlignet med andre. Inkluderingsdiskursen rammer inn og konseptua-liserer utfordringene med funksjonshemming og deltakelse innen organiserte opplæringsarenaer på en måte som utfordrer ofte tilvante praksiser og forstå-elsesmåter på feltet. På relativt kort tid har alle nivåer innen pedagogisk virksomhet blitt omfattet av denne diskursive praksisen, og begreper som mangfold, barrierer for deltakelse og læring og ekskluderende praksiser, har fått sin spesifikke diskursive betydning. Den overordnede bestrebelsen handler grovt sett om å dreie oppmerksomheten bort fra at barn og elever med funksjonshemminger skal tilpasses barnehagen og skolen, til en forstå-else av at det er opplæringen og praksisene som må endres og tilpasses. Alle elever skal tilbys en kvalitetsmessig god opplæring ut fra egne forutsetninger.

Det tredje spørsmålet er relatert til de to første, men dreier seg altså om inn-holdet i undervisningen. Innenfor rammene av den tospråklige opplæringen finner vi egne læreplaner for døve i flere fag, hvor faget tegnspråk er et av disse. Organiseringen av tospråklig opplæring innen en bostedsskolesetting, hvor det hørselshemmede barnet er den eneste som følger disse læreplanene, er på ingen måte uproblematisk (se for eksempel Simonsen, Kristoffersen og Hjulstad 2009). For elever som i ulik grad befinner seg innenfor rammene av spesialundervisning, tilbys også spesielle planer som innebærer fritak eller på andre måter avviker fra ordinære læreplaner. Dette er aktiviteter som vanligvis organiseres som enetimer sammen med spesialpedagog eller assistent. Skolens utfordring er å vurdere hvor mye tid og krefter eleven skal bruke på spesielle tilbud som lytte- og taletrening og øvings- og forberedelses-timer i forhold til å delta i klasserommets felles læringsaktiviteter.

Noen kjennetegn ved den internasjonale forskningslitteraturen

“Although it is conventional to focus on the disability of deaf children, their inability to hear, an alternative perspective is needed.”

(Ramsey 1997)

Vi kjenner ikke til internasjonale forskningsoversikter som dekker temaet ’opplæring av hørselshemmede’ slik det er definert i den foreliggende rapporten. Eksisterende metastudier og forskningsoversikter er gjerne rettet

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

13

inn mot enkeltområder innen opplæringen, eksempelvis emner som lese-kompetanse og (tale)språkutvikling (Bagga-Gupta 2004, Easterbrooks 2006, Power, Gregory, Thoutenhoofd 2006 og Luckner mfl 2006).

Forskning om hørselshemmede barn og unge er et omfattende og komplekst felt som er av interesse for en rekke akademiske disipliner. I en romslig av-grensning av feltet kan man si at det meste av kunnskapsproduksjonen knyttet til hørselshemmede barn og unge kan ha relevans og informerende verdi for opplæringen. I denne sammenhengen har vi imidlertid valgt å avgrense feltet til tilnærminger med en klar og formulert pedagogisk/spesialpedagogisk innretning og interesse, og hvor undervisnings- og opplæringstemaer eksplisitt formuleres.

I Sverige har Sangeeta Bagga-Gupta gjort et omfattende internasjonalt metaforskningsprosjekt som hun avgrenser til å omhandle litterasitet og døvepedagogikk (Bagga-Gupta 2004). Tilnærmingen til forskningslitteraturen er gjort med det hun kaller the lens of epistemological diversity (s.11), en term hun låner av Sleeter (2001:210). Interessen er rettet mot spørsmål om hvilke teoretiske og metodologiske mønstre som gjenfinnes i forsknings-litteraturen, samt hvilke stemmer som høres og gis oppmerksomhet i disse arbeidene. Ikke uventet finner hun at spørsmålet om modalitetsbruk og kon-troversen om oral kommunikasjon kontra tospråklighet også er dominerende innen forskningen. Mye av denne forskningen er imidlertid preget av en nor-mativ og foreskrivende tilnærming i forhold til den ene eller andre side av dette skismaet, hevder hun. Bagga-Gupta peker på at mye av forskningen er preget av ambisjoner om beskrivelser av ”beste praksis”, og at den grunnleg-gende er av ideologisk karakter.

I litteraturen finner hun også sterke tendenser til ukritisk å likestille en undervisningsmodells ”merkelapp” (det vil si tospråklig-, oral- eller total-kommunikasjon) og de hverdagslige kommunikative praksisene som foregår innenfor den aktuelle institusjonelle rammen, og som konstituerer modellen. ”Merkelappen” på en modell er verken adekvat eller tilstrekkelig med hensyn til å informere om ”what is happening” (Bagga-Gupta 2004:255) og om hvorvidt lærerne deler en felles pedagogisk praksis innenfor den samme modellen. Det er produsert svært få empiriske studier med detaljerte beskriv-elser og analyser av faktiske undervisningsorganiseringer og kommunikative

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

14

praksiser i læringssettinger hvor hørselshemmede elever deltar (se også Bagga-Gupta 2000, Humphries og MacDougall 2000). I nyere litteratur (fra 90-tallet og utover) finner hun imidlertid tendenser til tilnærminger som i større grad har interessen rettet mot reelle kommunikative praksiser i undervisningssammenhenger, og hvor blant annet kommunikativt innhold får større oppmerksomhet og ikke bare form.

Historisk sett har den patologiske forståelsesmodellen (Bagga-Gupta 2004), eller mangelmodellen, som den også omtales som (se for eksempel Moores og Meadow-Orlans 1990, Bagga-Gupta 2000, Ohna mfl. 2003, Rodda og Eleweke 2002) vært dominerende i opplæringen av hørselshemmede. Det vil si at interessen er rettet mot barnets sensoriske skade. Eventuelle lære-vansker og andre utfordringer forstås ut fra hørselsskaden. Mangelmodellen tilbyr en organisering av opplæringen hvor man først og fremst fokuserer på å minimere og rehabilitere den primære skaden. Undervisningsorganiser-ingen sees i disse tilfellene som en del av den individuelle normaliseringen med støtte i audiologiske teknologier og prosedyrer. Mye av kunnskaps-produksjonen og mange av begrepene som brukes innenfor denne modellen, er først og fremst utviklet innenfor et helseteknologisk paradigme (Thouten-hoofd 2006).

Selv om mangelmodellen har vært dominerende, har feltet gradvis åpnet seg for ulike sosiale og relasjonelle orienteringer de seneste 30 år, hevder Bagga-Gupta (2004). Dette er tilnærminger som i større grad vil framheve at hørselshemmede barns eventuelle vansker eller utfordringer i en lærings-sammenheng ikke kan forstås gjennom en individuell fysiologisk tilnærming alene, men må sees i relasjon til de sosiale praksiser barna er en del av. Slik kan man få øye på hva som konstituerer praksiser som fremmer deltakelse, men også de barrierer som hindrer hørselshemmede barns deltakelse i lærings-produktive aktiviteter. ”Elevenes vansker” med hensyn til deltakelse i læringsaktiviteter forstås altså først og fremst som sosialt skapte fenomener, og ikke som en ”naturlig manifestasjon” av en individuell og fysiologisk skade. I lys av den sosiale eller relasjonelle modellen er det ikke først og fremst hvor ”godt eller dårlig” eleven hører som er det mest sentrale, men hvorvidt eleven har mest mulig tilgang til de sosiale og interaktive prosessene læringen består av (Knoors 2007).

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

15

I følge Bagga-Gupta (2004) er forskningsfeltet preget av disse samtidige, men ofte gjensidig utelukkende forståelsesmodellene. Hun hevder videre at ettersom disse perspektivene har røtter i svært ulike filosofiske tradisjoner er det vanskelig å finne rom for dialog, eller på andre måter kunne overskride den akademiske og resursmessige kløften mellom tradisjonene.

Bagga-Guptas (2004) metaforskningsprosjekt identifiserer også en rekke perspektiver, tematikker og metodologier som er fraværende eller i liten grad representert i forskningslitteraturen og som hun mener framtidig forsk-ning bør ivareta. Foruten å interessere seg mer for hverdagslige situasjoner,samvær og praksiser, både i skole og på andre arenaer, og som ivaretar deltakerperspektivet (emisk perspektiv), etterlyses også forskning med en pedagogisk definert agenda og som først og fremst er inspirert fra pedagogisk-teoretiske perspektiver.

Praksisvendingen i læringsforskningen

Because educational facts are constituted in interaction, we need to study interaction in educational contexts.

(Mehan 1979)

Forskning på opplæring av hørselshemmede barn og elever kan ikke foregå i et akademisk vakuum. Forskningen vil ha sin forankring i pedagogikken/spesialpedagogikken, men teoretiske og metodologiske inspirasjoner hentes fra flere disipliner.

Innen pedagogikken har en siden begynnelsen av 1990-tallet vært vitne til en fornyet interesse for pedagogisk praksis og læringsforskning, en interesse som etter hvert også begynner å merkes innen hørselsfeltet (Bagga-Gupta 2004, Hjulstad, Kristoffersen og Simonsen 2002, Ohna mfl. 2003). Denne fornyede interessen skyldes blant annet teoretiske og metodologiske utvikl-inger innen en rekke disipliner som stadig sterkere har utfordret hvordan vi forstår forholdet mellom sosial praksis, kognisjon, språk og læring (se for eksempel Ludvigsen og Østerud 2000, Ludvigsen og Hoel 2002, Watson-Gegeo 2004, Sawyer 2006). Denne nyorienteringen omtales av og til som begynnelsen på et paradigmeskifte innen læringsforskningen (Watson-

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

16

Gegeo 2004), eller som ”the practice turn” (Schatzki, Knorr-Cetina og von Savigny 2001)*.

Noe av bakgrunnen for utviklingen var blant annet en identifisering av begrensningene med den tradisjonelle eksperimentelle tilnærmingen til læring. Dette var tilnærminger hvor utgangspunktet var at individer handler ex nihilo og hvor blant annet kontekstuelle forhold bevisst ble ignorert (Hutchins 1995, Cole 1996). Hovedkritikken bygger blant annet på oppdag-elsen av at kunnskapen om læring og læringsprosesser produsert under disse de-kontekstualiserte betingelsene i liten grad viste seg å være overførbare til, eller særlig relevante for, realistiske og mer komplekse læringssituasjoner (se for eksempel Ludvigsen og Østerud 2000, Sawyer 2006). Disse erkjennelsene førte til at en rekke forskningsprosjekter verden over begynte å rette oppmerk-somheten mot læringsprosesser i klasserom og andre læringssettinger, det vil si i læringens ”naturlige” omgivelser, i stedet for eksperimentelle settinger. Denne utviklingen innen forskningen, både teoretisk og metodologisk, representerer ikke en bestemt ”skole” eller en koherent teoretisk tradisjon, men består av en rekke ulike perspektiver og teorier fra en rekke ulike disipliner (Sawyer 2006).

Det som forener tilnærmingene er forståelsen av læring som komplekse sosiale prosesser og som best studeres i reelle opplæringssettinger. Læring og læringsprosesser sees som sosialt konstituerende og situasjonelle prosesser som ikke meningsfylt kan løsrives fra de aktivitetene de er en del av. For å studere hvordan hørselshemmede barn lærer i institusjonelle settinger, uavhengig av hvilke opplæringsprogram eller modaliteter som brukes eller hvor undervisningen skjer, blir det nødvendig å studere konkret hvordan disse prosessene utspiller seg der hvor de faktisk foregår. Det er med dennebakgrunn praksisnær forskning får sin betydning i vår sammenheng.

* Paradigmeskiftet markeres også ved etableringen av en ny vitenskapelig disiplin; The Learning Science. I år 2000 utgav United States National Research Council (Brans-ford, Brown og Cocking 2000) boken ”How do People Learn? Brain, Mind, Experience and School” som var et konsensusbidrag fra anerkjente amerikanske læringsforskere. Boken retter fokus på undervisning og læring og debatterer hva man vitenskaplig sett kan si at man vet om hvordan mennesker lærer innenfor institusjonelle rammer. En viktig ambisjon i boken var å utvikle forståelsen av læring og undervisning fra ”Speculation to Science” (Bransford mfl. 2000:3). Forskningsfeltet er interdisiplinært og har etablert et eget tidsskrift; The journal og learning science. I 2006 kom også ”handbook” utgivelsen; The Cambrigdge Handbook of The Learning Science (Sawyer 2006).

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

17

Utfordringene inviterer oss til å se på opplæring av hørselshemmede elever ”på nytt” og reise nye spørsmål om ulike aspekter ved undervisningen og læringen. I tillegg anvises også ”nye” metodologiske forskningstilnærminger, som ikke er like innarbeidet innen våre tradisjonelle tilnærminger, men som sannsynligvis vil kunne bidra til å utvikle nye og fruktbare måter å se på hørselshemmede barns læring og læringsløp.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

18

Kapittel 2

Framgangsmåte

Emnet opplæring av hørselshemmede barn og elever har nedslag i flere fagdisipliner. Spesialpedagogikk og pedagogikk er de mest sentrale fagene, men emnet sprenger grensene for disse disiplinene.

I arbeidet med den foreliggende rapporten har vi valgt å gå bredt ut med søkekriterier for inklusjon av arbeider. I utgangspunktet var publikasjoner innen ulike fagområder ut fra relevans for henholdsvis ”læring” og ”opplæring”. Denne tolkningen av emnet ”hørselshemning og opplæring” har ført til at arbeider fra disipliner som spesialpedagogikk, pedagogikk, psykologi, medisin, lingvistikk, sosiologi og kulturstudier er inkludert.

Arbeidet startet ut med et søk i relevante databaser med i alt 2629 treff som resultat. På dette første trinnet i prosessen ble alle treff som omfatter barn og unge med hørselshemning, inkludert i oversikten.

Av disse treffene ble publikasjonene først sortert, og så eventuelt ekskludert ut fra tre kriterier:

ikke tematisk relevant

fagbøker/lærebøker

mindre bidrag (eksempelvis debattinnlegg og bokanmeldelser)

Spørsmålet om relevans for opplæring ble bestemt hovedsakelig ut fra hvordan publikasjonen selv vurderer sitt faglige fokus og tema.

Intensjonen var ikke å avskrive pedagogisk, spesialpedagogisk og annen forskning som ikke har hørselshemning som tema irrelevant for vårt formål. Av praktiske og arbeidsmessige grunner har vi likevel måttet avstå fra å trekke inn denne kategorien arbeider.

198 publikasjoner ble vurdert som relevante for kunnskapsoversikten. Disse 198 publikasjonene har et kunnskapsutviklende og eksplorerende formål og

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

19

omfatter forskningsbidragene (se nedenfor), enkelte prosjektrapporter og hovedfags- og masteroppgaver (se kapittel 4).

Utvalget av forskningspublikasjoner er gjort ut fra to kriterier for krav til forskningsbasert kunnskap. Det første kriteriet er de fire kravene til viten-skapelige publikasjoner utarbeidet av Universitets- og høgskolerådet (UHR 2004) som grunnlag for beregninger av publikasjonspoeng (”tellekanter”) i budsjettsystemene for universitet og høgskoler.

Presentere ny innsikt

Være i en form som gjør resultatene etterprøvbare eller anvendelige i ny forskning

Være i et språk og ha en distribusjon som gjør den tilgjengelig for de fleste forskere som kan ha interesse av den

Være i en publiseringskanal (tidsskrift, serie, bokutgiver, nettsted) med rutiner for fagfellevurdering.

På dette grunnlaget er følgende typer av arbeider inkludert:

Publikasjoner i tidsskrifter med fagfellevurderinger

Vitenskapelige monografier

Det andre kriteriet for innlemming av arbeider er at publikasjonen skal tilfredsstille krav til forskningsrapporter. Krav til definisjon av ”forsknings-rapport” har vært at arbeidet skal ha vært utført av fagpersoner med forsker-kompetanse og tilfredsstille kravene til forskningsmetode og/eller vært vurdert og finansiert som forskning av eksempelvis Norges forskningsråd eller Stiftelsen Helse og Rehabilitering.

Tidsperioden for utvalget av arbeider har vært 1998-2008. Det er gjort et unntak for hovedfagsoppgaver der tidsperioden er utvidet til 1993-2008 (se kapittel 4).

Tidsrommet 1998-2008 er valgt av flere grunner. Disse årene omfatter en periode hvor det for alvor har vært satset på og produsert forskning om hørselshemning og opplæring av et visst omfang i Norge. Avgrensningen bakover i tid har også vært begrunnet med at forskningen skulle være av forholdsvis ny dato. Endringer i opplæringspolitikk, organisering av tilbud i barnehage og skole samt utvikling av ny teknologi som cochleaimplantat stiller krav om aktualitet for at forskningen skal være relevant.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

20

Søkestrategier og kilder

I utgangspunktet ble det søkt i de 17 norske tidsskriftene med vitenskapelig kreditering fra UHR innenfor publiseringsutvalgets faginndeling ”Pedagogikk og utdanning”. Disse er listet opp i tabell 1 nedenfor. Søk på varianter av ordene ”døv”, ”hørsel”, ”tunghørt”, ”deaf”, ”hearing”, ”cochlea”, ”koklea”, ”CI”, ”tegnspråk” og ”sign language” ble gjennomført for tidsskrifter som hadde nettsteder med fungerende søketjeneste. For tidsskrifter uten funger-ende søketjeneste ble papirutgaver benyttet. Disse tidsskriftene er markert med en ’-’ i tabell 1. Bare fagfellevurderte artikler er medregnet som treff. Søket resulterte i seks relevante treff.

Tabell 1. Søk i norske og nordiske vitenskapelige tidsskrifter innenfor pedagogikk og utdanning i 2008. Kilder har vært tidsskriftets hjemmeside.

Tittel

Treff

Relevante treff

Acta Didactica Norge - tidsskrift for fagdidaktisk forsknings- og utviklingsarbeid i Norge

0

0

Barn

0

0

Digital kompetanse - Nordic journal of digital literacy

6

0

Fontene forskning

0

0

NorDiNa: Nordic Studies in Science Education

0

0

Nordisk Barnehageforskning

0

0

Nordisk tidsskrift for specialpedagogikk

1

1

Norsk pedagogisk tidsskrift

-

-

Norsk tidsskrift for logopedi

6

1

Prismet

-

-

Seminar.net; Media, technology and lifelong learning

0

0

Skriftserien klasseromsforskning

1

1

Spesialpedagogikk

3

3

Tidsskriftet FoU i praksis

-

-

UNIPED (Tromsø)

-

-

Sum

17

6

-) Søk ikke tilgjengelig via internett

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

21

På grunn av få treff ble det nødvendig å utvide søket. Det ble utført ”ordsøk” med varianter (i form av trunkering) av ordene i søket over i norske og nordiske tidsskriftsartikler (Norart), Norsk bokfortegnelse (Norbok), Norsk samkatalog for bøker (Sambok) og Nasjonalbibliotekets katalog (Bibsys). Dette ga svært mange treff, derav mange åpenbart irrelevante og dobbelte treff, slik det framgår av tabell 2 nedenfor.

Tabell 2. Utvidet ordsøk i norske og nordiske tidsskriftsartikler og bøker i november 2008. Totalt 2629 treff. Kilder: Norart, Norbok, Sambok og BIBSYS.

Duplikater ble identifisert og ekskludert – også i form av oversettelser til andre språk og språkformer (engelsk, nynorsk) og nyutgivelser. Reviderte utgaver ikke oppgaver og avhandlinger) faller ikke inn under denne kategorien,

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

22

og ble beholdt. Videre ble bokanmeldelser, intervjuer og debattinnlegg, referater, læremateriell, lærebøker og publikasjoner som ikke angår norske forhold ekskludert. Kriteriet ”å angå norske forhold” ble definert som oppfylt dersom publikasjonen enten var utgitt i Norge, forfatteren virket i Norge på publiseringstidspunktet, eller at arbeidet omtalte norske forhold i komparative studier.

Oversikten retter seg mot opplæring. Den har ikke som formål å diskutere hva slags kunnskap og forståelse som til en hver tid gjøres relevant av de ulike aktørene/profesjonene i feltet, og hvilken innflytelse denne kunnskapen gis. Det er publikasjonenes uttalte egenforståelse, slik denne er reflektert i søkbar form (for eksempel i tittel) som har vært kriterium for inkludering. Dette førte til ekskludering av blant annet publikasjoner med eksplisitt teknologisk (informatikk, audiologi og audiografi), medisinsk (inkl. fysiologi/-terapi, idrett, helse, sykepleie) og biologisk innretning. Publikasjoner som omhandlet sammensatte sansetap (døvblindhet) ble også ekskludert. Til sist gjensto 198 publikasjoner for videre systematisering og analyse. Disse 198 publikasjonene er listet i appendix 1 bak i rapporten.

Selv på bakgrunn av denne opplistingen av tilsynelatende gjensidig utelukkende kriterier, vil skjønnsmessige aspekter spille inn.

Rasjonalet for denne framgangsmåten er begrunnet i en interesse for å presentere omlandet for forskning om opplæring av barn med hørsels-hemning. Med omland siktes det til tilstøtende temaområder for kunnskaps-utvikling som forteller om interessen for emnet og til hvilke typer kunnskapsproduksjon som eksisterer.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

23

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

24

Kapittel 3

Resultater

I dette kapitlet presenteres resultatene av søkene, ordnet etter to hoved-prinsipper. De 198 publikasjonene ble plassert langs to dimensjoner; bredde og nivå. I bredden fordelte de seg på institusjon, fagområde og tema. Publikasjonene ble inndelt etter nivåene for publikasjoner; vitenskapelig eller ikke-vitenskapelige publikasjoner.

Innledningsvis presenteres de 198 publikasjonene fordelt på institusjoner, fagområder og temaer. Institusjonene er selvdefinerte, det vil si at bidragene er ordnet etter forfatternes/forskernes institusjonstilhørighet. Fordeling på fagområder er kategorisert etter fagdisipliner, noe som innebærer en viss bruk av skjønn ettersom fagdisiplinene kan være ulikt definert og organisert ved institusjonene. Eksempelvis vil ikke alle institusjoner skille mellom spesialpedagogikk og pedagogikk slik tilfellet er ved Universitetet i Oslo. Fordelingen etter tema er i enda større grad skjønnsbasert idet temaene ofte overskrider inndelingen i både fagområder og disipliner.

Deretter identifiseres publikasjonene som representerer forskning, fordelt på temaområder (N= 47), se appendix 2. Av disse 47 arbeidene ble forsknings-bidragene som gjelder opplæring av barn og unge med hørselshemning skilt ut (N=16). Disse 16 bidragene ble så ordnet etter institusjonstilhørighet og publikasjonskanal. Sammendragene finnes i kapittel 5 og referansene i appendix 3.

Formålet med denne prosessen var tosidig; både å identifisere forskningen om opplæring av hørselshemmede, men også å kartlegge de tilgrensende områdene som dermed også viser bredden og tverrfagligheten innen dette område.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

25

Figur 1. Alle publikasjonene fordelt etter årstall. N=198

Figuren viser oversikt over publikasjonene fordelt etter årstall. Utvalget av hovedfags- og masteroppgaver går tilbake til 1993. Det vil si at alle publika-sjonene i perioden 1993 til og med 1997 er hovedfags- og masteroppgaver, se også kapittel 4.

Publikasjoner fordelt etter bredde

Fordeling etter institusjoner

Institusjonene omfattet universitet, høgskoler, forskningsinstitusjoner og det statlige spesialpedagogiske støttesystemet. Treffene fordelte seg slik:

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

26

Figur 2. Alle publikasjonene fordelt på institusjon. N=198

Denne figuren viser at det er stor bredde innenfor institusjonene som produserer publikasjoner med tilknytning hørselsfeltet, med i alt 19 institu-sjoner representert. Alle universiteter i landet, bortsett fra Tromsø og Agder, er representert. Universitetet i Oslo har en klar dominans, og er stort sett representert ved Institutt for spesialpedagogikk. Dette skyldes særlig den store produksjonen av hovedfags- og masteroppgaver som omtales i kapittel 4. NTNU har også en betydelig andel, men dette er fordelt på ulike institutter (se side 32). Innenfor Statped har Skådalen kompetansesenter med sin Skådalen Publication Series også bidratt med et betydelig antall publika-sjoner.

Kategorien ”andre” omfatter institusjoner som har ett eller to treff. Den er relativt stor og viser at det er også er bred dekning av institusjoner med få publikasjoner. Dette gjelder eksempelvis Diakonhjemmet Høgskole, Fylkes-mannen i Aust-Agder, Høgskolen i Akershus, Høgskolen i Bergen, Høg-skolen i Bodø, Høgskolen i Volda, Høgskolen i Østfold, Hørselshemmedes Landsforbund og Norsk Lærerakademi.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

27

Fordeling etter fagområde

Figur 3. Alle publikasjonene fordelt etter fagområde. N=198

Spesialpedagogikk omfatter mer enn halvparten av publikasjonene. Blant disse er igjen omkring halvparten hovedfags- og masteroppgaver. Kategorien ”andre humanistiske fag” dekker publikasjoner innen historie og lingvistikk. Vi minner om at denne oversikten ikke inkluderer rent medisinske, lingvistiske og teknologiske publikasjonene (se kapittel 2 om kriterier for eksklusjon). Kategorien helse og sosialfag omfatter fag som sykepleie og sosialt arbeid, samt medisinske og teknologiske bidrag som kan ha en relevans for spørs-mål om opplæring.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

28

Fordeling etter tema

Figur 4. Alle publikasjonene fordelt etter tema. N=198

Kategorien ”opplæring” kommer ut som den desidert største kategorien med i alt 94 treff. De tre kategoriene med flere enn 10 treff er habilitering/rehabilitering (16), identitet og kultur (20) og språk (32). De publikasjonene som gjenstår, fordeler seg på helse og medisin, sosiale og psykologiske forhold og bidrag som har karakter av metaanalyser eller metastudier.

Fordeling av treff på tematiske kategorier er basert på hvordan publika-sjonene selv presenterer sitt tema og på vårt skjønn. De er ikke gjensidig utelukkende kategorier, men er uttrykk for en hovedtendens i hver enkelt publikasjonen.

I likhet med figuren som viser institusjonstilhørighet, har Institutt for spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo en dominerende posisjon. * Materialet viser at innenfor kategorien spesialpedagogikk er det nærmere 40 bidrag fra andre institusjoner enn Institutt for spesialpedagogikk. Det viser

* Om forskningsprofil ved Institutt for spesialpedagogikk, UiO, se Opdal, L.R., Simon-sen, E. og Hagtvet, B. (2005) Spesialpedagogikk i akademia – tematisk profil i forskning ved Institutt for spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo. Spesialpedagogikk, nr. 9. 2005, 60:72.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

29

at de spesialpedagogiske publikasjonene i stor grad også produseres utenfor dette instituttet. Vi viser til presentasjonen av hovedfags- og masteroppgaver (1993-2008) i kapittel 4 for en nærmere omtale av trekk ved publikasjonene som omfatter opplæring av barn og unge med hørselshemning og ved de ulike institusjonene.

Publikasjoner fordelt etter nivå

Etter at publikasjonene var fordelt etter bredde som vi har sett foran, ble de ordnet etter nivå. Dette innebar at de ikke-vitenskapelige publikasjonene ble sortert ut. Forskningsbidragene ble identifisert og fordelt etter institusjons-tilhørighet, fagområde og tema (nærmere om denne prosessen se innled-ningen til kapittel 3). Denne delen omfatter 47 bidrag med forsknings-karakter. Hovedfags- og masteroppgaver inngår ikke i dette utvalget. De blir beskrevet i kapittel 4.

Forskningspublikasjoner fordelt etter institusjon

Figur 5. Forskningspublikasjonene fordelt etter institusjon. N=47

Bidragene fordeler seg på seks institusjoner hvorav universitetene står for det meste av produksjonen. De øvrige publikasjonene har vært produsert ved Skådalen kompetansesenter, høyskoler og forskningsstiftelser.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

30

Forskningspublikasjoner fordelt etter fagområde

Figur 6. Forskningspublikasjoner fordelt etter fagområde. N=47

Når forskningspublikasjoner fordeles etter fagområder, faller kategoriene statsvitenskap og andre humanistiske fag ut (jfr figur 3 foran). Fagområdet spesialpedagogikk er enda mer dominerende enn i fordelingen ovenfor som inkluderer de ikke-vitenskaplige arbeidene (N= 198). I denne oversikten utgjør det spesialpedagogiske fagområdet halvparten av alle publikasjonene.

Forskningspublikasjoner fordelt etter tema

Figur 7. Forskningspublikasjoner fordelt etter tema. N=47

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

31

Figuren viser at også når det gjelder forskningspublikasjoner, kommer opplæring ut som temaområde med flest treff (22). Den tematiske fordel-ingen på dette nivået tilsvarer i hovedsak fordelingen av alle treff (se side 25 N=198)

Forskningspublikasjoner fordelt etter publiseringskanal

De 47 publikasjonene som oppfyller kriteriene for forskning ble publisert gjennom to ulike kategorier av publiseringskanaler, det vil si forskningstids-skrift og selvstendig publikasjon.

Figur 8: Forskningspublikasjoner fordelt på publiseringskanal. N=47

Av figuren over ser vi at nær halvparten av publikasjonene er utgitt i inter-nasjonale tidsskrifter (21) og de øvrige fordeler seg på skandinaviske/nordiske tidsskrifter og norske utgivelser. Publikasjonene er skrevet på norsk og engelsk - fordelt slik:

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

32

Figur 9. Publiseringsspråk. N=47

Oversikten viser en overvekt av engelskspråklige publikasjoner med om lag 70 prosent. En gjennomgang av publikasjonene viser at de engelskspråklige publikasjonene er tidsskriftsartikler hvorav noen inngår i doktorgrads-avhandlinger (se appendix 2).

Forskning om opplæring av barn og unge med hørselshemning

Forskningen som omhandler opplæring av barn og unge med hørselshemning, er registrert som 16 forskningsbidrag, og ikke som enkeltpublikasjoner som tidligere i rapporten. De 16 bidragene omfatter doktorgradsavhandling basert på artikler. I den påfølgende oversikten er hver av disse avhandlingene behandlet som ett bidrag.

Grunnlaget for å identifisere forskning som opplæring av hørselshemmede barn og unge var bidragets relevans for opplæring.

Mange av forskningsbidragene uttrykker eksplisitt prosjektets relevans og innretning mot opplæringsspørsmål. Der innretningen i prosjektet ikke direkte adresserer opplæringsspørsmål, har vi foretatt en skjønnsmessig vurdering. Denne bygger på at forskningsprosjektet har hatt barnehage og skole som arena og at problemstillinger og resultat vurderes som bidrag til kunnskapsutvikling om opplæring av barn og unge med hørselshemning.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

33

Forskningsbidrag om opplæring fordelt etter institusjon

Figur 10. Forskningsbidrag med opplæring som tema fordelt etter institusjon. N=16

Figuren viser antall forskningsbidrag med tema opplæring fordelt etter institusjon. Da gjenstår 16 bidrag, fordelt på fem institusjoner. NTNU er representert med fire publikasjoner, fordelt på tre ulike forskningsinstitutter; Institutt for språk- og kommunikasjonsstudier, Pedagogisk institutt og Norsk senter for barneforskning (NOSEB). Universitetet i Oslo er representert med tre publikasjoner, alle ved Institutt for spesialpedagogikk. Skådalen kompetanse-senter er representert med sju forskningsbidrag.

Når det gjelder publiseringskanal, fremgår det av sammendragene i kapittel 5 og appendix 3. Andelen engelske publikasjoner synker noe i forhold til de totale forskningsbidragene, som kan antyde at man her i noe større grad skriver for norske og nordiske lesere.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

34

Kapittel 4

Hovedfags- og masteroppgaver

Vi presenterer her en oversikt over hovedfagsoppgaver og masteroppgaver. Slike oppgaver regnes ikke som forskning. Bakgrunnen for at vi presenterer dem er et ønske om å avdekke profiler og utviklingstrekk som kan gi indika-sjoner på hvilke retninger en kan vente at forskningsinteressen vil ta framover. Her vil vi ta for oss institusjonstilhørighet og tematisk profil og innretning på oppgaver som omhandler opplæring og hørselshemning.

I denne oversikten har vi valgt å utvide tidsperioden for registrering av arbeider til årene 1993-2008. Hensikten har vært å innlemme hovedfags-arbeider som ble gjennomført på 1990-tallet som resultat av et kompetanse-løft i regi av det nåværende Kunnskapsdepartementet for ansatte i det spesial-pedagogiske støttesystemet ved overgangen fra skoler for spesialundervis-ning til kompetansesentre. I søket har vi benyttet BIBSYS med søkeord ”spesialpedagogikk” og ”pedagogikk”, samt oversikter over arbeider gjen-nomført av ansatte ved de spesialpedagogiske kompetansesentrene/det spesialpedagogiske støttesystemet/Statped.

Institusjonstilhørighet – opplæring

I tidsrommet 1993-2008 ble det gjennomført i alt 58 hovedfags- og master-oppgaver innenfor området opplæring og hørselshemning.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

35

Figur 11: Hovedfags- og masteroppgaver innenfor området opplæring og hørselshemning 1993-2008. Institusjonstilhørighet. N=58

Det mest sentrale miljøet for arbeider med opplæring av hørselshemmede er Institutt for spesialpedagogikk ved Universitetet i Oslo. Etter år 2000 ble det etablert nye spesialpedagogiske fagmiljøer ved blant annet NTNU i Trondheim, Høgskolen i Stavanger (fra 2005 Universitetet i Stavanger), Høgskolen i Oslo og Høgskolen i Halden. Det har ført til større spredning av produksjonen av oppgaver fra år 2000 og framover. Materialet er for lite til å si noe om eventuell variasjon i tematisk profil mellom de ulike studiestedene.

Utviklingstrekk

Materialets omfang begrenser mulighetene for å trekke vidtgående slutninger om utviklingslinjer, men åpner likevel for å identifisere noen trekk ved utviklingen i perioden. Det gjelder både utvikling av antall arbeider og for innretning og tema for arbeidene.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

36

Figur 12: Hovedfags- og masteroppgaver 1993-2008 fordelt etter årstall. N=58

Når det gjelder antall arbeider, ser vi en tendens til økning fra omkring år 2000. Før dette er den årlige produksjonen på omkring 2,9 (20/7) arbeider. For årene 2000 til 2008 er antallet 4,2 (38/9) i snitt pr. år.

Når det gjelder antall arbeider, ser vi en tendens til økning fra omkring år 2000. Før dette er den årlige produksjonen på omkring 2,9 (20/7) areider. For årene 2000 til 2008 er antallet 4,2 (38/9) i snitt pr. år.

Innholdsmessig kan oppgavene som behandler opplæring i årene 1993-2008 grovt sett deles inn i to perioder med hvert sitt kjennetegn. Denne inndel-ingen etter kjennetegn gjenspeiler utviklingstrekk i tematisk interesse for opplæringen av barn og unge med hørselshemning generelt. Det er ikke et definitivt tematisk skille mellom de to periodene, men heller snakk om ulik vektlegging av sider ved opplæringen.

Den første perioden (1993-2000) er i hovedtrekk preget av arbeider som tar for seg pedagogiske og didaktiske emner i barnehage og skole. Temaer som lesing og skriving, språklig bevissthet samspill, lek og læring går igjen. Et trekk ved både denne og den neste perioden er det relativt lave antallet

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

37

studier av tospråklig opplæring av barn og unge med hørselshemning (Zahl 2000, Ohna 2002, Pritchard 2004, Larsen 2006). Dette er påfallende sett på bakgrunn av bestemmelsene om egne læreplaner for døve (L97) og bestem-melsene fra 1997 i opplæringsloven om rett til opplæring i og på tegnspråk (§ 2-6).

Fra år 2000 kommer to nye temaer inn for fullt i hovedfagsoppgavene og masteroppgavene. Det første temaet er utfordringer for barn og unge med hørselshemmede i den inkluderende barnehagen og skolen. Stikkord for denne typen studier er kommunikasjon, samspill og trivsel. To studier tar for seg situasjonen for elever som har delt skolegang mellom hjemmeskole og skole ved kompetansesenter (Karlsen 2000, Holiman 2008).

Det andre temaet som har fått stor plass i denne perioden, er behandling og opplæring av barn med cochleaimplantat. Det gjelder i 13 arbeider som i hovedtrekk omhandler språkutvikling og ulike verktøy i utvikling av tale hos barn med CI. Men også samhandling og kommunikasjon er temaer som behandles (Christophersen 2001, Landsvik 2001, Ohna 2002). Rådgivning i forbindelse med cochleaimplantat er tema for to oppgaver (Galåen 2008, Stensvand 2008).

Et annet nytt emne som introduseres, er opplæring av barn og unge med hørselshemning og minoritetsspråklig bakgrunn (Berge 2005, Mikkelsen 2005). Metaanalyser er mangelvare gjennom begge tidsperioder. Bare to studier gjør historiske analyser (Rekkedal 1997, Ulvestad 2007). Et annet trekk i materialet er at en overvekt av studier omhandler opplæring av døve, mens det er forholdsvis færre som tar for seg tunghørte barns situasjon.

Arbeidene som inngår i materialet fordeler seg slik mellom barnehage/før-skolealder, grunnskole og videregående skole:

Barnehage/førskolealder: 16

Grunnskole: 28

Videregående skole: 5

De øvrige arbeidene har temaer på tvers av en slik aldersinndeling. Innret-ningen har felles trekk med forskningsarbeidene ved at grunnskolen er arena

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

38

for langt flere arbeider enn henholdsvis barnehage og videregående opp-læring. Innslaget av oppgaver i de senere år som har cochleaimplantat som tema, kan ha bidratt til at førskolealder er så vidt sterkt representert. Studier som har barnehagen som arena for undersøkelsen forekommer derimot ikke etter 2004.

Oppsummert viser hovedfags- og masteroppgavene institusjonsmessig og tematisk endring og utvikling gjennom perioden. Hovedtrekk er spredning av produksjonen fra én dominerende institusjon, Institutt for spesial-pedagogikk ved UiO, til flere andre utdanningsinstitusjoner. Foreløpig er det vanskelig å si hvorvidt denne utviklingen fører til endringer i temavalg og innretning av denne typen studier.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

39

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

40

Kapittel 5

Sammendrag av forskningspublikasjoner om opplæring

I dette kapitlet presenteres sammendrag av alle forskningsbidragene om opplæring. Av de 16 bidragene som er omtalt i kapittel 3 (figur 10) er det to artikkelbaserte avhandlinger. For hver av disse to avhandlingene har vi valgt å presentere sammendrag både av avhandlingen og av de enkelte artiklene som inngår i avhandlingen. Dette forklarer hvorfor de 16 forskningsbidragene til sammen utgjør 25 forskningspublikasjoner. Sammendragene blir presentert alfabetisk.

I siste del av kapitlet presenters en skjematisk oversikt over noen utvalgte forskningsmessige karakteristika ved de enkelte bidragene. Oversikten utgjør dermed grovt sett, feltets forskningsprofil, som vil bli drøftet mer utdypende i kapittel 6.

1 Arnesen, Knut, Regi T. Enerstvedt, Elizabeth A. Engen, Trygg Engen, Grete Høie, Arnfinn Muruvik Vonen (2002) Tospråklighet og lesing/ skriving hos døve barn. En kartlegging av grunnskoleelever og deres språklige situasjon. Skådalen Publication Series No. 16. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Tema/problemstilling

Målet med undersøkelsen var å oppnå mer kunnskap om døve barns kom-munikasjons- og språksituasjon. Kartleggingen ble gjennomført i forbindelse med innføring av nye læreplaner for døve grunnskoleelever i 1997, samtidig med innføring av grunnskolereformen og at døve barns rett til opplæring i og på tegnspråk ble forskriftsfestet (opplæringsloven 1998).

Problemstilling: Hva er forutsetningene for utvikling av kommunikasjon og språklig kompetanse hos døve barn?

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

41

Finansiering og institusjonstilhørighet

Prosjektet ble finansiert av Styret for de landsdekkende statlige spesial-pedagogiske kompetansesentra* og Døve venners felleslegat for døve av 1994. Prosjektet ble gjennomført av Skådalen kompetansesenter i samarbeid med Institutt for spesialpedagogikk og Institutt for sosiologi og samfunns-geografi ved Universitetet i Oslo, Brown University, Rhode Island (USA), Research Laboratory of Electronics ved Massachusetts Institute of Tech-nology (MIT), Boston (USA) og Rhode Island School for the Deaf, Rhode Island (USA).

Utvalg

Utvalget bestod av 213 elever på 3.-10. klassetrinn. Datainnsamlingen ble i hovedsak foretatt skoleåret 1997/98. Hørselstap fordeler seg slik: 0,5 prosent normal hørsel (0-19 dB) (ensidig hørselstap), 6,6 prosent moderat hørselstap (20-40 dB), 19,7 prosent tunghørt (41-70dB), 29,6 prosent sterkt tunghørt (71-95 dB), 38,0 prosent døv (> 95dB). 60 prosent av elevene gikk i skoler for hørselshemmede eller hørselsklasser og om lag 40 prosent i vanlige skoler.

Metode

Studien har et kartleggende kvantitativt forskningsdesign, med noen kvalitative elementer. Det ble gjennomført intervjuer med elevene, deres foreldre og lærere. For tre klassetrinn, 4., 8. og 10., ble det også gjennomført fem språkprøver; en ordavkodingsprøve, en leseprøve, en syntaksprøve, en skriveprøve og en tegnspråkprøve. Intervjuene ble gjennomført med trenede intervjuere etter strukturerte spørreskjemaer med lukkede og åpne svar-alternativ, og på det språket informanten ønsket. Ikke-etnisk norske foreldre fikk tilbud om å bruke tolk.

Resultater og diskusjon

Resultatene viser at språkform i skolen og i familien ofte er forskjellig. Kommunikasjonsmønstret mellom de ulike elevene og lærerne deres varierer også. En del av elevene i vanlig skole oppgir at de ikke kommuni-serer med lærer direkte, men via tolk. De fleste elevene i vanlige skoler

* Nå statlig spesialpedagogisk støttesystem, Statped.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

42

opplever kommunikasjonsproblemer, en tredjedel på nivå ”av og til” eller ”ofte”. I døveskolen er det en fjerdedel av elevene som oppgir at de har kommunikasjonsproblemer med lærerne. Lærerne er mindre bekymret over kommunikasjonen. Det er en tendens til at kommunikasjon i hel klasse opp-leves som vanskeligere for eleven enn en-til-en kommunikasjon, spesielt i vanlig skole. Det er større avstand mellom elevens foretrukne språkform og klassens vanligste språkform i vanlig skole enn i skoler for hørsels-hemmede.

Resultatene fra de fem språkprøvene gir et konsistent bilde av at de elevene som hører best, behersker norske skriftlig best. Det finnes unntak i form døve lesere som ikke står tilbake for de dyktigste lesergruppene av hørende elever. Det entydige bildet fra tidligere forskning om dårligere lese- og skriveferdigheter hos døve enn i hørende elevgrupper kan ikke tilbakevises på grunnlag av resultatene, men de nyanserer bildet. Det er større variasjon enn det man kan forvente å finne i undersøkelser som omfatter kun hørende elever. I undersøkelsen er det tre sterke lesere/skrivere som alle er audiologisk døve. Det er verd å merke seg at disse har et positivt forhold til tegnspråk og vurderes å beherske tegnspråk svært godt. Funn fra undersøkelsen verken støtter eller avkrefter andre undersøkelser som finner samvariasjon mellom tegnspråkferdigheter og ferdigheter i lesing/skriving.

Resultatet i denne undersøkelsen avviker noe fra hva Meadow-Orlans mfl. (1997) fant. I deres undersøkelse kommuniserte barna med foreldre på tegn og tale, mens de norske barna kommuniserer mest med foreldrene på tegn uten tale. Dette sees i sammenheng med satsningen på tegnspråkopplæring av foreldrene. Særlig mødrenes tegnspråkferdigheter blir positivt vurdert av barna.

2 Arnesen, Knut, Regi T. Enerstvedt, Elizabeth A. Engen, Trygg Engen, Grete Høie, Arnfinn Muruvik Vonen (2008) The Linguistic Milieu of Norwegian Children with Hearing Loss, American Annals of the Deaf, Vol. 153, No. 1, 2008.

Tema/problemstilling

Studien tar opp disse fire temaene:

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

43

Tidlig erfaring med språk basert på foreldrenes og lærers vurdering av barnets første-, andrespråk og foretrukne språk.

Språkkompetanse i de tre informantgruppene (foreldre, lærer og eleven).

Språk brukt med barnet hjemme og på skolen – og den opplevde funksjonaliteten av det språket.

Holdninger til å lære språk.

Artikkelen er skrevet i tilknytning til den nasjonale kartleggingen av døve barns språklige situasjon i norsk skole fra forskningsprosjektet Tospråklig-het og lesing/skriving hos døve barn (se presentasjon ovenfor). Den tar utgangspunkt i materialet som helhet.

Finansiering og institusjonstilhørighet

Se ovenfor, under prosjektet Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn.

Utvalg

Se beskrivelse av utvalget under prosjektet Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn ovenfor.

Metode

Se beskrivelse av metode under prosjektet Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn ovenfor. Presentasjon av datamaterialet er her beregnet statistisk, i motsetning til tabellanalysene i hovedrapporten som er omtalt over.

Resultater og diskusjon

Språkkompetanse og preferanser

Spørsmålet om bruk av førstespråk og primærspråk var ikke enkelt for respon-dentene, noe som framkom bl.a. ved at det var en relativt stor andel ubesvart. 70 prosent av foreldrene brukte norsk tale som førstespråk med barnet. 40 prosent av barna brukte norsk tale som sitt første språk, 32 prosent svarte norsk tegnspråk. Som primærspråk svarte 45 prosent av foreldrene norsk

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

44

tegnspråk og 33 prosent svarte norsk tale. Lærernes svar på samme spørsmål var nokså likt foreldrenes.

Mødrene vurderte sin tegnspråkkompetanse som høyere enn fedrenes, både når det gjaldt produksjon og avlesing. På spørsmål om hvilket språk eller hvilken språkform eleven behersket best, svarte omtrent halvparten av foreldrene norsk tegnspråk, 28 prosent norsk tale og resten mente det var blandingsspråkformer. Lærere svarte at 31 prosent av barna var best i norsk tegnspråk, 42 prosent mente barna behersket norsk tale best, og de øvrige mente det var blandingsspråkformer. Foreldrene og lærerne vurderte også hvilket språk barna likte best. Svarene var nesten identiske med svarene på spørsmålet om hvilket språk barna behersket best. På spørsmål om barnet var tospråklig, svarte 63 prosent av foreldre ja og 33 prosent nei. Lærere vurderte dette annerledes enn foreldrene 45 prosent svarte ja og 49 prosent nei. Så godt som alle foreldrene hadde positive holdninger til at barnet lærte tegnspråk, også til betydningen av at barnet lærte tale. Lærerne har omtrent samme vurdering.

Språkbruk i skolen

24 prosent av lærerne svarte at de brukte norsk talespråk helklasseunder-visningen. 20 prosent brukte norskpåvirket tegnspråk, 14 prosent benyttet tegnspråk og de øvrige brukte blandingsvarianter. I kommunikasjon lærer-elev svarte lærerne at de omtrent like ofte brukte norsk talespråk som norsk tegnspråk og blandingsvarianter.

Undersøkelsen viser at det er forskjellige språk og språkformer i bruk både hjemme og på skolen, og det varierer også mellom de to arenaene. Språk-formen varierer med situasjon og kontekst, men det vil også variere med de respektive samtalepartnernes språkferdigheter. En annen utfordring i døve barns språkutvikling er det flere forskere mener er en kritisk grense mellom språktilegnelse og språklæring. Tilegnelse beskriver prosessen som hørende barn opplever ved å tilegne seg morsmålet på en naturlig måte, uten å måtte lære det. Utfordringen er hvordan få til en naturlig språktilegnelse av både norsk og tegnspråk for døve barn. Foreldre behersker norsk, men spørsmålet kan være om de får tidlig nok tilgang til tegnspråk, og om barnet har tilgang til talespråket.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

45

3 Engen, Elizabeth og Trygg Engen (2004) The Relationship between Language Experience and Language Development: A Report from Norway. I Brueggemann, B.J. (2004) Literacy and Deaf People: Cultural and Contextual Perspectives, Washington, DC: Gallaudet University Press

Tema/problemstilling

Formålet med studien er å beskrive de ulike språkene og språkmodus en elev med hørselstap møter i skolen og hjemme – og å vurdere effekten denne erfaringen har for lesing/skriving.

Studien reiser spørsmålet om hvordan døve barns språkmiljø kan bidra til at barna utvikler tospråklighet. Noen grunnleggende betingelser for språktil-egnelse ble undersøkt: 1) tilgang til språket, 2) interaksjon med brukere av språket og 3) tilgang og deltakelse til rett tid, det vil si på en naturlig måte uten opplæring. I fire-femårsalderen har barn som har tilgang til språk, eta-blert de elementære grammatiske strukturene.

Finansiering og institusjonstilhørighet

Artikkelen er skrevet i tilknytning til den nasjonale kartleggingen av døve barns språklige situasjon i norsk skole fra forskningsprosjektet Tospråklig-het og lesing/skriving hos døve barn (se presentasjon ovenfor).

Utvalg

Se ovenfor, under prosjektet Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn.

Metode

Generelt er prosjektet beskrevet ovenfor, under prosjektet Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. Spesielt i denne artikkelen er orienteringen mot barnas erfaring med språk og språktilegnelse. Språkerfaring ble målt på to måter: 1) Gruppenivå: Beskrivelse av barnas språkmiljø er hentet fra mors og lærers vurdering av elevens språkkompetanse og bruk av språk 2) Individuelle språkprøver: Syntaktisk struktur, leseforståelse (avkoding og tekst) og en skriftlig gjenfortelling av en historie på bakgrunn av en film.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

46

Resultater

Analysen viser at barna bruker forskjellige språk på skolen og hjemme. Når det gjelder mødrenes og lærernes egenvurdering av tegnspråkferdigheter, er det overveiende flest som vurderer dem til å være middels. Egne ferdig-heter i norsk med tegnstøtte ble vurdert høyere. Forfatterne peker på at det var forventet at barnas erfaring med tegnspråk er en kilde til stor variasjon i deres språkmiljø. Den relativt høye andelen norsk og norskbaserte blan-dingsformer tyder på at det er konsistent bruk av norsk, men inkonsistent bruk av tegn.

De individuelle vurderingene er basert på indekser fra intervjuene sammen-holdt med resultatene fra elevenes språkprøver, og de viser at det er stor for-skjell på barnets språkferdigheter og det språket som brukes mest hjemme og på skolen. Det språket som brukes med barnet er ikke det som barnet selv behersker best. Dette reiser spørsmål om hvordan et inkonsistent språkmiljø kan påvirke barnas potensial for språk og læring.

Leseprøven (lesing og avkoding) og syntaksprøven ble sett i forhold til mødrenes og lærernes vurdering av elevens språkferdigheter, det språk de behersker best. Grupperingene blir da 1) norsk 2) tegnspråk og 3) blanding. I gruppen norsk skåret elevene over gjennomsnitt, i de to andre gruppene, tegnspråk og blanding, skåret de under gjennomsnitt.

I skriveprøven hadde om lag halvparten av elevene tekster med eksempler av avanserte strukturer, men det var store variasjoner i evnen til å bruke disse i kohesiv tekst. Noe i underkant av en tredjedel produserte tekster med enkle syntaktiske strukturer og noen ufullstendige setninger. Den resterende 20 prosenten hadde veldig enkel setningsstruktur, mange ufullstendig setninger og tilfeldig markering av setningene. Det var ofte liten følelse av tekst siden det var setninger som var listet under hverandre. Resultatene sett i lys av det lingvistiske miljøet – om det er språk, modus eller blanding – viser at elever med et konsistent norsk miljø også var konsistente i sin evne til å produsere underordnede strukturer, i motsetning til de andre gruppene (tegnspråk og blanding) hvor resultatene varierte mer. Disse analysene illustrerer den viktige forbindelsen mellom språk og lesing/skriving. Resultatene indikerer at språkerfaring er en kritisk faktor for barnets utvikling av lese- og skrive-ferdigheter.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

47

4 Frostad, Per (1998) Matematikkprestasjoner og matematikkinnsikt hos hørselshemmede grunnskoleelever. Doktorgradsavhandling. Fakultet for samfunnsvitenskap og teknologiledelse, NTNU.

Tema/problemstilling

Avhandlingen består av fem studier av læringsprosesser og tenkning i elementær aritmetikk hos hørselshemmede barn.

Avhandlingen består av fem artikler som behandler tre ulike problem-områder;

sammenligning av regneferdighet hos hørselshemmede og hørende elever

analyse av hørselshemmede barns tenkning innenfor tre ulike felt i elementær aritmetikk - oppfatning av antall - oppfatninger av aritmetiske problem - strategibruk i addisjon og subtraksjon

analyse av sammenheng mellom matematikkprestasjoner og elevenes sosiale kompetanse

De fem artiklene presenteres nedenfor i samme rekkefølge.

Finansiering og institusjonstilhørighet

Forskningsprosjektet ble finansiert av Norges forskningsråd. I artikkel II og III har medforfatteren stipend fra det svenske Skolverket. Avhandlingen ble levert ved Fakultet for samfunnsvitenskap og teknologiledelse, Pedagogisk institutt, NTNU.

Artikkel I: Frostad, P.: Mathematical achievement of hearing impaired students in Norway, European Journal of Special Needs Education, 11, 1, (1996), 66-80.

Tema/problemstilling

Sammenligning av regneferdigheter mellom hørselshemmede og hørende elever.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

48

Utvalg

Hørselshemmede og hørende grunnskoleelever i alderen 7-16 år, i 1993 og 1994.

Metode

Regneferdighetstester med oppgaver i de fire regningsartene; brøk, prosent, algebra, ligninger og omgjøring mellom måleenheter. I tillegg til prestasjons-data, ble det innhentet opplysninger om grad av hørselstap, kjønn, skole-plassering, intelligens, tidspunkt for hørselstap (førspråklig vs. ikke før-språklig), elevenes førstespråk og forekomst av tilleggshandikap. Det ble gjort statistske sammenligninger av gjennomsnittskårer mellom gruppene.

Resultater

De hørselshemmede elevene skåret lavere enn de hørende elevene på alle klassetrinn. Signifikante forskjeller fant en for 5., 6., 7. og 8. klasse i 1993. I 1994 gjaldt det alle, unntatt 2. klassetrinn. Tendensen til at forskjellen mellom hørselshemmede og hørende øker oppover i klassetrinnene ble ikke bekreftet av denne studien. Fra 1993 til 1994 hadde de hørselshemmede elevene i 1., 2., 3. og 7. klasse økt gjennomsnittsskåre på samme test fra 1993 til 1994, ikke for de øvrige fire trinnene. For hørende elevers del økte prestasjonsnivået signifikant på alle klassetrinn der slike data ble hentet inn.

Studien viser at prestasjonsnivået i matematikk hos norske hørselshemmede elever ligger nærmere hørende elevers prestasjonsnivå enn det som tidligere har vært rapportert fra land utenfor Norden. For 8. klasse er resultatene sammenlignbare med funn fra Sverige, hvor prestasjonsnivået har steget fra 1960- til 1980-årene. Dette sees i sammenheng med anvendelse av tegn-språk i undervisningen. Studien viser at det ikke er sammenheng mellom grad av hørselstap og prestasjoner i matematikk innad i gruppen hørsels-hemmede elever, mens det er klare forskjeller i prestasjonsnivået mellom hørende og hørselshemmede. Det kan bety at den språklige kommunika-sjonen i undervisningssituasjonen ikke er den eneste forklaringen på det lave prestasjonsnivået. Søkelyset må derfor rettes mot flere sider ved den pedagogiske tilretteleggingen av læringsmiljøet i matematikk for disse barna.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

49

Artikkel II: Frostad, P. og Ahlberg, A.: Conceptions of numbers – the perspective of hearing impaired Norwegian school children, Det Konge-lige Norske Videnskabers Selskabs Skriftserie 2/96.

Tema/problemstilling

Analyse og beskrivelse av hørselshemmede tegnspråkbrukende elevers forståelse av tall.

Utvalg

31 hørselshemmede tegnspråkbrukere i alderen 6-10 år. Undersøkelsen er gjennomført mens seksåringene gikk i førskole (de ble elever på første klasse-trinn skoleåret 1997/98). I utvalget går seksåringene i førskole og resten er grunnskoleelever. Hørselsmessig fordelte elevene seg slik; to var tunghørte (< 71 dB), to sterkt tunghørte (71-90 dB) og 27 døve (< 90 dB). Fem av barna hadde døve foreldre.

Metode

Barna ble intervjuet i forbindelse med at de løste oppgaver der mengder skulle deles opp i delmengder. Intervjuene ble filmet med to videokameraer som ble synkronisert i analysen, transkribert fra tegnspråk til norsk og lest inn på bånd. Dialogene ble deretter skrevet ut.

Resultater

Resultatene av analysen er presentert både som en beskrivelse av observerte løsningsmetoder hos barna og som tolkning av hva barna hadde oppfattet av innholdet i oppgavene. I tillegg til løsningsmetoder/strategier som også er kjent fra forskning på hørende barn, brukte elevene kombinasjoner av tale, tegn og fingre som konkrete representasjoner. Elevene oppfattet tall på fire ulike måter; 1) antall som talltegn 2) antall som utstrekning 3) antall som posisjoner i rekker og 4) antall som strukturer.

For hørselshemmede barn som bruker tegnspråk og tegnspråktelling, som kan føre til at de oppfatter antall som posisjoner i rekker, er det viktig at lærere følger barnas utvikling av både strategier og tenkemåter nøye for også å utvikle andre måter å oppfatte antall, for eksempel at elevene får et forhold til antall i struktur.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

50

Artikkel III: Frostad, P. og Ahlberg, A.: Solving story-based arithmetic problems. Achievement of children with hearing impairment and their interpretation of meaning. Journal of Deaf Studies and Deaf Education 4(4):283-293, 1999

Tema/problemstilling

Analyse og beskrivelse av hørselshemmede barns oppfatninger av aritmetiske problem.

Utvalg

31 hørselshemmede og tegnspråkbrukende barn i alderen 6-10 år. De gikk i førskole, 1., 2., 3. og 4. klassetrinn. Elevene ble valgt ut fra de to største miljøene med hørselsklasser i de to største byene i Norge. Hørselsmessig fordelte elevene seg slik; to var tunghørte (< 71 dB), to sterkt tunghørte (71-90 dB) og 27 døve (< 90 dB). Fem av barna hadde døve foreldre.

Metode

Data ble samlet inn gjennom videoopptak av oppgavebaserte og semistruk-turerte intervjuer. Oppgavene ble presentert gjennom en billedfortelling i et dataspill slik at leseferdigheter ikke skulle spille inn i barnas forståelse av innholdet i oppgavene. I første fase ble de presentert for en fortelling om en baker og bolletyv, oppgaven var subtraksjon og ligning med en ukjent. I andre fase fikk elevene 10 oppgaver på papir. Oppgavene hadde tre ulike strukturer 1) ukjent svar 2) ukjent endring i forløp og 3) ukjent begynnelse. Samtidig som de svarte, ble de spurt om hvordan de løste oppgaven. Dette ble videofilmet med to kameraer.

Resultater

Oppgavene med ukjent svar eller én ukjent i forløpet av historien, var enklere enn der elevene skulle finne tilbake til en ukjent verdi i utgangs-punktet av fortellingen.

Analysene viste at elevene oppfattet problemene på tre ulike måter: 1) som tall og prosedyrer 2) som subtraksjon og 3) som relasjoner mellom deler og helhet.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

51

Elever som oppfattet oppgaven som tall og prosedyrer, hadde ingen semantisk forståelse av sammenhengen mellom delene og helheten i oppgavene, og gikk ikke inn i problemet. Når problemet ble oppfattet som relasjoner mellom helhet og deler, sto de semantiske relasjonene i fokus, og elevene kunne derfor fritt velge prosedyre etter hva som var mest hensiktsmessig i det enkelte tilfelle. Undersøkelsen viser hvordan talloppfattelse spiller sammen med forståelsen av semantiske strukturer i elevenes løsninger. Selv om lese-forståelse er viktig for å løse aritmetiske problem gitt som tekstoppgave, er forståelse av problemstrukturen også knyttet til innsikt i innholdsmessige relasjoner mellom de ulike komponentene i problemene. I diskusjonen framhever forfatterne at elevene bør jobbe med denne typen oppgaver i et format der svak leseforståelse ikke representerer en begrensning i forhold til å reflektere over relasjonene i problemet.

Artikkel IV: Frostad, P.: Deaf children’s use of cognitive strategies in simple arithmetic. Educational Studies in Mathematics 40(2):129-153, 1999

Tema/problemstilling

Analyse og beskrivelse av hørselshemmede barns strategibruk i addisjon og subtraksjon.

Utvalg

29 hørselshemmede barn i alderen seks til 10 år. Alle var tegnspråkbrukere. 26 av barna hadde gjennomsnittlig hørselstap > 90 dB på det beste øret, to av barna hadde gjennomsnittlig hørselstap < 71 dB på det beste øret, mens ett barn hadde gjennomsnittlig hørselstap på mellom 71-90 dB på det beste øret.

Metode

Studien tar utgangspunkt i forskning på hørende barns konstruksjon og bruk av kognitive strategier i addisjon og subtraksjon. Barna ble intervjuet i tilknytning til at de løste addisjons- og subtraksjonsoppgaver i tallområdet 1-25. Intervjuene ble filmet, og analysene var basert på opptakene og utskrift av dialogene.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

52

Resultater

Elevenes strategier ble kategorisert i fire nivåer: 1) telle-alle strategier2) telle-videre strategier 3) utledete svar og 4) kjente tallfakta. I tråd med en teori om sammenheng mellom strategibruk og underliggende kunnskaps-kvalitet ble det fokusert på forholdet mellom strategibruk og menings-fortolkning. Selv om barna bruker samme strategi, kan de tolke substansen ulikt. I bruk av ren tellestrategi utvikles ikke de kvalitative relasjonene mellom de ulike mengdene i oppgaven. Dette fører til at noen barn uteluk-kende utvikler prosedyreferdigheter gjennom prosedyrene, mens andre utvikler prosedyreferdighet samtidig som de utvikler tenkningen rundt innholdet.

Det reises spørsmål om tegnspråkets funksjonalitet i tellestrategier vil kunne styre oppmerksomheten mot en ren prosedyrefortolkning, noe som vil kunne påvirke utviklingen av begrepsmessig forankret kunnskap hos hørselshemmede barn negativt i forhold til aritmetikk. Det er viktig at lærerne gir barna mulighet til å reflektere rundt forholdet mellom deler og helhet i en mengde også på en annen måte enn gjennom å løse oppgaver ved hjelp av telleprosedyrer.

Artikkel V: Frostad, P.: Sammenhengen mellom matematikkferdig-heter og sosial kompetanse hos norske hørselshemmede grunnskole-barn. Nordisk tidsskrift for spesialpedagogikk, nr. 3:203-223, 2000

Tema/problemstilling

Sammenhengen mellom matematikkprestasjoner og sosial kompetanse hos hørselshemmede grunnskolebarn.

Utvalg

243 hørselshemmede grunnskoleelever. Av disse var 197 i spesialskole eller spesialklasse for hørselshemmede og 46 i vanlige skole med en form for deltidstilknytning til et kompetansesenter for hørselshemmede. I spesialskole/-klasse var det til sammen 238 elever, noe som ga 83 i svarprosent. I vanlig skole er det vanskelig å si noe om populasjonsstørrelse når det gjelder hørselshemmede elever. I alt ble 68 elever kontaktet, og de 46 som deltok utgjorde 67 prosent.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

53

Metode

Artikkelen er todelt. I første del etterprøves et amerikansk instrument for måling av sosial kompetanse hos hørselshemmede barn i prøven Socio-Emotional Assessment Inventory for Deaf and Haring-Impaired Students (SEIA). I den andre delen undersøkes det om sosial kompetanse er en signifikant predikator for prestasjoner i matematikk hos norske hørsels-hemmede barn.

I SEIA vurderer lærer eller andre som kjenner eleven godt, 59 utsagn om eleven. Disse er blitt kategorisert i tre skalaer i en amerikansk studie 1) sosial tilpasning 2) jeg-opplevelse og 3) emosjonell tilpasning – og fire skalaer i en dansk undersøkelse: 1) sosial tilpasning 2) selvstendighet 3) emosjonell tilpasning og 4) tvangsmessig atferd. I denne norske studien ble det brukt en eksplorerende faktoranalyse som bygger på tilsvarende studier fra USA og Danmark. Faktoranalysen viste stor grad av samsvar mellom den danske og norske analysen for faktoren sosial tilpasning og i noe mindre grad samsvar for faktoren selvstendighet. For faktorene emosjonell tilpasning og tvangs-messig atferd, ga analysene svært forskjellige resultater. Dette førte til at disse to ble tatt ut av faktoranalysen for de norske elevenes del.

Det ble brukt flere type tester. I matematikk ble elevenes ferdigheter innen-for regningsartene brøk, desimaltall, prosent, omgjøring mellom enheter og likninger testet. Intelligenstesten Ravens progressive matriser ble anvendt og administrert av lærer. I tillegg kommer variablene grad av hørselstap, skoletype, klassetinn og kjønn.

Resultater

Analysene viste at det amerikanske instrumentet SEIA ikke fungerte optimalt i forhold til det norske utvalget. En reduksjon av antall items i instrumentet gjorde at en til slutt satt igjen med reliable mål på elevenes selvstendighet og sosiale tilpasning. Analysene viste at det var en klar sammenheng mellom disse egenskapene og matematikkprestasjoner. Jentene presterte bedre enn guttene. Intelligens korrelerte positivt med prestasjon. Grad av hørselstap, skoleplassering og klassetrinn korrelerte imidlertid ikke med prestasjon. Multippel regresjonsanalyse viste at effekten av sosial tilpasning på matematikkprestasjon ble borte når de kontrollerte for effekten av kjønn, intelligens og selvstendighet. Sosial tilpasning så ut til å påvirke prestasjonen med selvstendighet som mellomliggende variabel.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

54

Selvstendighet og sosial tilpasning så ut til å være viktige komponenter for å forklare matematikkprestasjoner hos hørselshemmede barn. Selvstendighet ble operasjonalisert som selvsikkerhet, uavhengighet, kreativitet, nysgjerrighet, deltakelse i diskusjoner og lederegenskaper. Dette er også funn i studier med hørende barn. Litteraturen viser at grensesetting og kontroll ofte preger opplæringsmiljøene for hørselshemmede elever, og det stilles spørsmål ved om tilpasning vektlegges på bekostning av selvstendig-het. Det framkommer av studien at det er viktig å legge til rette for indre motivasjon for matematikkfaget på en måte hvor miljømessige faktorer kan bidra til å utvikle personlighetsegenskaper. Det er viktig for et godt lærings-resultat – i et informativt og autonomistøttende læringsmiljø.

5 Hansen, Aase Lyngvær (2005) Kommunikative praksiser i visuelt orienterte klasserom: En studie av et tilrettelagt opplegg for døve lærerstudenter. Doktorgradsavhandling Institutt for språk og kommunikasjonsstudier, Det historisk-filosofiske fakultet, Norges teknisk-naturvitenskapelige universitet, Trondheim

Tema/problemstilling

Målet med studien var å få bedre innsikt i læringsmiljøet for døve lærer-studenter og se hvilke læringsmuligheter som skapes for dem. Hoved-interessen er rettet mot kommunikative praksiser innenfor det visuelt orienterte klasserommet.

Spørsmålene som ble stilt var:

Hva kjennetegner læringsmiljøet i et tilrettelagt opplegg for døve lærerstudenter?

Hva kjennetegner klasseromsinteraksjonen i lærerutdannings-fagene norsk tegnspråk og pedagogikk?

Hvordan utvikler og utarbeider deltakerne tema i et utvalg av de muntlige tekstene?

Finansiering og institusjonstilhørighet

Forskningsprosjektet ble finansiert av midler fra Kirke-, utdannings- og forskningsdepartementet i 1999. Det ble gjennomført ved Institutt for anvendt språkvitenskap, senere Institutt for språk og kommunikasjons-studier, NTNU i Trondheim.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

55

Utvalg

Seks døve lærerskolestudenter som gikk sitt andre år av et fireårig studium ved Allmennlærerutdanning for døve, Høgskolen i Sør-Trøndelag. Øvrige deltakere var to faglærere, tre tolker og 21 hørende studenter.

Metode

Materialet består av intervjuer, gruppesamtaler og observasjon. Video er brukt i klasseromsopptak og intervjuene. Fra klasserommene ble det filmet i til sammen fire uker. I analysene inngår videoopptak av undervisningstimer i lærerutdanningsfagene norsk tegnspråk og pedagogikk i tillegg til intervjuene og gruppesamtaler med studenter, lærere og tolker.

Kvalitativ analyse på tre nivåer; makro-, meso- og mikronivå. Makronivået er det organiserte læringsmiljøet, mesonivået er klasseromsinteraksjonen og mikronivået er dialogene i klasserommet.

Resultater

Analysene gir innsikt i hvordan tilrettelegging av et studium for døve lærerstudenter kan være med på å legge grunnlag for læring. Dette gjelder organisatorisk tilrettelegging, anvendelse og bruk av språklige og kulturelle verktøy i klasserommet og deltakernes samarbeid om klasseromssamtalen som grunnlag for forståelse, meningsdanning og læring.

Studien viser at de døve studentene på organisatorisk nivå profiterer på å være én gruppe, på å ha tegnspråklig lærer og på å ha en organisert tolketjeneste.

På makronivå er det utfordringer i organiseringen av helklasseundervisning der døve og hørende er sammen. Situasjonen beskrives enkelt ved at undervisningen foregår som om det bare er hørende studenter og tolken blir et ”forstyrrende” element både for lærer og hørende studenter. Tolkene på sin side understreket betydningen av samarbeid mellom lærer og tolk i tilrettelegging av læringsaktivitet. Det er et behov for mer kunnskap hos talespråklige lærere om hvordan det er å motta informasjon visuelt og ikke auditivt.

På mesonivå er det i helklasseundervisning det også er størst behov for tiltak. Materialet fra klasseromsinteraksjonen viser at tidsforskyvningen av

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

56

tolket tale og kulturelle regler på talespråkets premisser fører til at de døve studentene ikke alltid opplever full samhandling og deltaking.

På mikronivå, i dialogene i klassen, er det i de tolkede samtalene det kan være størst behov for forbedring. Tolkens rolle som deltaker i menings-skaping blir viktig, ikke bare som oversetter og tekstprodusent, men som en viktig samarbeidspartner med deltakerstatus.

På bakgrunn av funn i studien foreslås det videre forskning innenfor tre områder 1) etablere forsøksklasser med døve og hørende studenter 2) tolkens rolle i utdanningssammenheng og 3) norsk tegnspråk, både som språksystem og språket i bruk. Det er videre et stort behov for en norsk tegnordbok med fagterminologi.

6 Hjulstad, Oddvar, Ann-Elise Kristoffersen og Eva Simonsen (2002) Barn med cochleaimplantat. Kommunikative praksiser i barnehagen. Skådalen Publication Series No 16, Oslo: Skådalen kompetansesenter

Tema/problemstilling

Dette er en av flere studier som inngår i forskningsprosjektet ”Barn med cochleaimplantat” (1999-2001). Prosjektet har hatt som formål å kartlegge kommunikative praksiser i læringsmiljøene for hørselshemmede barn som har fått et cochleaimplantat. Prosjektet hadde som mål å synliggjøre og dokumentere hverdagslige kommunikative praksiser i ulike barnehager, dialoger mellom barn og mellom voksne og barn. Prosjektet fokuserte på karakteristika ved elevens deltakelse på den pedagogiske læringsarenaen og hvordan kommunikasjonen ble konstituert, utviklet og opprettholdt.

Finansiering og institusjonstilhørighet

Prosjektet ble finansiert av forskningsmidler fra Stiftelsen Helse og Rehabi-litering og gjennomført med støtte fra det statlige spesialpedagogiske støtte-systemet. Skådalen kompetansesenter har hatt ansvar for prosjektet og har samarbeidet med Nasjonalt program for klinisk spesialpedagogikk, Institutt for spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

57

Utvalg

Til sammen 24 førskolebarn med cochleaimplantat deltok i undersøkelsen, 15 gikk i barnehager for hørselshemmede og ni i vanlige barnehager. Barna var i alderen 3-6 år da data ble samlet inn i 1999/2000. Det var 14 gutter og 10 jenter. De hadde hatt implantat i tre år eller mindre. Hovedvekten av barna var i alderen ett til halvannet år gamle.

Metode

Videofilmet interaksjon mellom voksne og barn og mellom barn. Det ble skrevet feltnotater fra observasjonssituasjonene, og det ble fylt ut skjemaer som kartla barnas auditive funksjonsevne (CAP) og vurdering av forståelig-heten av barnets tale (SIR). Det ble foretatt intervju/samtaler med personalet i barnehagen og med foreldrene. Intervjuene med foreldrene ble behandlet i en egen rapport.

Resultater

Det er stor variasjon i utvalget når det gjelder hvilke kommunikative aktiviteter barna deltok og inngikk i. Variasjonen gjaldt alle typene barnehage barnet befant seg i. Barnas kommunikative prosjekter varierte med alderen. Hos de eldste barna fant en prosjekter av både eksplorerende, lekende, sosial og presenterende karakter. Dette forekom i størst grad der hvor barna har dialog med jevnaldrende og bruker enten tegn og tale samtidig eller tegn alene. Dialogene mellom barna og de voksne var preget av den voksnes kommunikative prosjekter og var gjerne kontrollerende og evaluerende. Barnets formål med dialogaktiviteten var vanskelig å se annet enn i benevning, repetisjon og svar.

Modalitetet og kommunikasjonsform varierte mellom tegn alene, tegn og tale samtidig og tale alene i alle barnehagene. Tegn og tale samtidig var den vanligste kommunikasjonsformen blant pedagogene. Det ble vekslet mellom tegn og tale samtidig og tale alene. Variasjoner så ut til å være styrt av barnets kommunikative og språklige kompetanse.

Deltakelse i kommunikasjonsfellesskapet forekom oftest og mest variert i sammenhenger hvor det var flere hørselshemmede barn sammen. Barnet inn-gikk da i samspill med jevnaldrende og med flere av pedagogene. I barne-

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

58

hager med bare en til to hørselshemmede barn deltok barna i mindre grad spontant i lek og andre aktiviteter med andre barn. Kommunikasjonen ble begrenset til noen få personer, mest til én eller med noen få voksne. Det var færre språklige samspillsituasjoner og kommunikative aktiviteter i barne-hager uten andre hørselshemmede enn i barnehager for hørselshemmede.

Taletrening forekom i omtrent samme utstrekning i alle barnehagene. I studien framkom det at det var særlig to måter å organisere taletreningen på. Enten ble den kontekstualisert i lek hvor den forekom spontant eller så foregikk den i enetimer med pedagog/logoped. I enetimene var de fleste barna entusiastiske og engasjerte i ca 7-10 minutter ut i aktiviteten. Ut over denne tiden var det lite aktivitet å spore hos barnet. Aktivitetene handlet som regel om å benevne ulike objekter. For noen av barna så dette ut til å være en aktivitet som lå på et for lavt nivå. Disse resultatene diskuteres i lys av teorier om språkutvikling der barnet utvikler tale og begreper gjennom lek og interaksjon.

7 Hyde, Merv, Stein Erik Ohna og Oddvar Hjulstad (2006) Education of the Deaf in Australia and Norway: A comparative study of the interpretations and applications of inclusion.* American Annals of the Deaf, Vol. 150(5):415-426, Winter 2005/06.

Tema/problemstilling

Inkludering som begrep og prosess blir tolket og anvendt forskjellig avhengig av kulturelt, politisk, medisinsk, filosofisk og historisk ståsted. Artikkelen presenterer og sammenligner skolesystemene i Australia og i Norge. Formålet med artikkelen er å belyse kildene til forskjeller mellom forskjellige systemer og undersøke fortolkninger og anvendelser av begrepet inkludering i de to landenes politiske føringer, praksiser og vurderinger. Forfatterne sammenligner også to studier av inkludering av hørselshemmede elever som er gjennomført i henholdsvis Australia og i Norge.

* En tidligere versjon av artikkelen, Hyde, M. og S.E. Ohna (2004) Education of the Deaf in Australia and Norway: A Comparative Study of the Interpretations and Applications of Inclusion, er publisert i artikkelsamlingen Høie, G. og A.-E. Kristoffersen (red.) Inkluderende eller ekskluderende klasserom – Døveundervisningen – et case å lære av? Skådalen Publi-cation Series No. 22.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

59

Finansiering og institusjonstilhørighet

Den norske studien er del av forskningsprosjektet ”På vei mot en ny grunn-skoleopplæring for hørselshemmede” (se beskrivelse nedenfor), finansiert av Norges forskningsråd og gjennomført ved Skådalen kompetansesenter i samarbeid med Institutt for spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo. Den australske studien ble gjennomført ved Griffith University.

Utvalg

Den norske studien omfatter læringsmiljøet for 10 hørselshemmede grunn-skoleelever som har valgt undervisning etter § 2-6 i opplæringsloven (1998)og læreplanverket L97, og deres lærere. Den australske undersøkelsen omfatter 143 hørselshemmede elever i vanlige skoler og deres reiselærere.

Metode

Metodisk tilnærming i artikkelen er komparativ analyse. Sammenligningen blir gjort på bakgrunn av to skolesystemer slik det framgår av lover og regler i skoleverket og to studier av inkludering innenfor opplæring av hørselshemmede elever. Den australske studien er kvantitativ og den norske er kvalitativ. For nærmere beskrivelse av metode henvises til referansene til disse i artikkelen.

Resultater

Artikkelen gir en oversikt over det australske og norske skolesystemet og relevant forskning med hensyn til opplæring av hørselshemmede barn, variasjon, likheter og forskjeller. Australia og Norge er begge land hvor inkludering er sterkt støttet nasjonalt i skolesystemet og i lovgivning.

Studiene viser at overgang fra politiske føringer til praksis kan være en utfordring. Begge studier viser at det er stor variasjon i fortolkning og gjennomføring av prinsippet om inkludering i praksis. Begge studier viser at inkludering foreløpig er mer et mål enn konkret prosess og realitet. Studier av observerbar praksis som resultatet av hvordan man tenker inkludering implementert i skolen, viser at praksis forblir uforandret, endringene tar lang tid og de er problematiske å gjennomføre. Begge studier viser at tolkning av begrepet inkludering er personavhengig eller har en individuell dimensjon.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

60

Det er store lokale variasjoner i de ulike sosiale og kulturelle settingene hvor elever med hørselshemning bor og får sin skolegang. Ut fra de to studiene er det sterke indikasjoner på at hørselshemmede elever trenger en langt bedre utredet og variert modell for inkludering enn det som er tilfelle i dagens praksis, både i Australia og i Norge. Den inkluderende opplæringen må i langt sterkere grad enn i dag reflektere variasjonene mellom klasserommene og mellom elevene. Det er nødvendig at klasserommet og læringsmiljøet tilpasses de ulike psykososiale, kommunikasjonsmessige og kulturelle behovene elevene har. Bruken av tegnspråk og tolkerollen er viktige faktorer i videre forskning om hørselshemmede elevers deltakelse og inkludering.

8 Nævdal, Folkvard (2003) Konsekvenser av nedsatt hørsel med hensyn il skolerelatert kompetanse, tilpasningsindikasjoner og risiko- atferd hos ungdom i ordinære skoler. Nordisk tidsskrift for spesial- pedagogikk 4/2003, s. 261-271

Tema/problemstilling

Tema for publikasjonen er i hvilken grad nedsatt hørsel kan øke risikoen for en negativ utvikling av sosiale og emosjonelle problemer i vanlig skole. Videre ser forfatteren på hvordan problemer eventuelt kan forebygges. Studien søker å identifisere mulige sammenhenger mellom hørselstap og indikatorer på negativ utvikling utover de åpenbare og forståelige sammen-hengene knyttet til sosiale ferdigheter og reaktive atferdsformer.

Studien presenteres som en forstudie til en undersøkelse av sammenhenger mellom nedsatt hørsel og utvikling av sosiale og emosjonelle problemer i et oppvekstperspektiv.

Finansiering og institusjonstilhørighet

Prosjektet er et samarbeid mellom Høgskolen i Bergen og bydelene Ytrebygda, Laksevåg, Årstad og Arna i Bergen.

Utvalg

109 ungdommer som selv oppgir at de har nedsatt hørsel i en større survey (N=1216). Utvalget er hentet fra avgangskullet fra ungdomsskolene i åtte utvalgte kommuner og fire bydeler i Bergen.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

61

Metode

Studien benytter seg av en surveytilnærming som inngår i en omfattende kartlegging av ungdommers livsførsel i prosjektet ”Ungdom i skole og fritid” fra 1996, 2000 og 2002. Surveyen ble administrert av skolene.

Risikoatferd ble operasjonalisert ved faktoranalyse av flere spørsmål om innblanding og vold og rusatferd, og analysert ved hjelp av variansanalyse hvor det inngår hørsel, kjønn, fysisk modenhet, holdninger til bruk av vold og depressive symptomer i tillegg til lese- og skriveferdighet og karakterer i norsk og matematikk.

Resultater

Analysen viser sammenheng mellom rapportert hørselstap og lese-/skrive-vansker. Det er flere gutter enn jenter som rapporterer reduserte lese- og skriveferdigheter. Effekten av hørselsreduksjonen videreføres til presta-sjonene i skolefagene. Sammenhengen mellom hørselstap og depressive symptomer er klart til stede. Hørselsrapporteringen er en markant bidrags-yter til alle de andre variabelgruppene. Hørsel bidrar signifikant til lese- og skrivevansker og til begge tilpasningsindikatorene når det er kontrollert for effekten av skolerelevant kompetanse, men da til depressive symptomer i særdeleshet. Det dokumenteres en direkte sammenheng med risikoatferd. Dette forstås slik at funnene indikerer at det å ha nedsatt hørsel på samme tid som man har depressive symptomer, øker risikoen for å være involvert i risikoatferd.

Studien viser en mulig vei fra hørselstap via redusert skolekompetanse til en depressiv grunnholdning videre mot rusdominert risikoatferd der også voldelige aktiviteter inngår.

9 Ohna, Stein Erik, Oddvar Hjulstad, Arnfinn Muruvik Vonen, Sissel M. Grønlie, Ellinor Hjelmervik og Grete Høie (2004) På vei mot en

ny grunnskoleopplæring for døve elever. En evalueringsstudie etter Reform 97, Skådalen Publication Series No. 20. Oslo: Skådalen kompetansesenter

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

62

Tema/problemstilling

Prosjektet var en del av forskningsprogrammet ”Evaluering av Reform 97”, hvor målet var å evaluere innføringen av læreplaner for døve og samtidig evaluere opplæringen for døve i et videre perspektiv. Prosjektet skulle få fram beskrivelser av ulike måter å organisere opplæring av døve elever med vekt på sammenhengen mellom språkbruk, samhandling og kontekstuelle forhold.

Følgende spørsmål ble stilt:

Hvordan er sammenhengen mellom klasserommets aktiviteter og samhandlingen mellom den døve eleven og lærer/medelever?

Hva er de kritiske faktorene i relasjon til elevenes muligheter for aktiv læring?

I hvor stor grad gjenfinnes de tiltakene som er gjennomført i relasjon til L97, i klasserommets aktiviteter?

Hvilke rammer og standarder for opplæring av døve er nedfelt i læreplanene? - Hvilke tiltak er gjennomført i relasjon til L97? - Hva kjennetegner elever som får opplæring etter § 2-6 i forhold til andre hørselshemmede generelt?

Finansiering og institusjonstilhørighet

Prosjektet ble finansiert av Norges forskningsråd innenfor rammen av forskningsprogrammet Evaluering av Reform 97 (2001-2003). Det ble gjennomført ved Skådalen kompetansesenter i samarbeid med andre sentre innenfor Statlig spesialpedagogisk støttesystem og Institutt for spesial-pedagogikk, Universitetet i Oslo.

Utvalg

10 klasserom med en eller flere grunnskoleelever som har tegnspråk som førstespråk og som etter opplæringsloven har rett til opplæring i og på tegnspråk etter egne læreplaner (L97). Dette er elever som følger § 2-6 i opplæringsloven. Aldersmessig er elevene spredt på ulike klassetrinn,

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

63

fem på småskoletrinnet, to på mellomtrinnet og tre på ungdomstrinnet. I studien er det søkt å dekke flere varianter av skoleløsninger for hørsels-hemmede elever. De 10 klassene ble hentet fra fire skoleavdelinger ved statlige spesialpedagogiske kompetansesentra for hørselshemmede, to kommunale skoler/klasser for døve elever, og fire bostedsskoler, og kombinasjoner av disse skolene.

Metode

Prosjektet består av to studier. En dokumentanalyse og en kvalitativ klasse-romsstudie fra 10 ulike klasser hvor en eller flere elever som følger lære-planer for døve får sin undervisning.

Datamaterialet til klasseromsstudien omfatter informantsamtaler med klasselærer og rektor ved skolen, observasjoner og punktobservasjonsnotater fra klasserommene, feltnotater og videoopptak.

Resultater

Rapporten viser at i skoleåret 2001/2002 fikk 356 døve grunnskoleelever opplæring etter § 2-6. Fordelt etter om lag en tredeling mellom de statlige skolene, kommunale skoler/klasser og delte løsninger, det vil si delt mellom bostedsskole og deltidsopphold ved kompetansesenter for hørselshemmede.

Læreplanene anvendes forskjellig og det er ulike måter å lage delte løsninger på. Det er stor variasjon i hvordan den døve eleven inngår i klassens felles-aktiviteter. Enkelte deltar i liten grad i samtaler med andre medelever, den døve eleven samtaler mer med lærer eller assistent. For noen vil det si at de er tilstede i klasserommet, men får individuell undervisning som karakteriseres ved begrepet parallell undervisning med doblingslærer/assistent.

Studien av språkbruk og samhandling i klasserommet viser stor variasjon i elevenes mulighet og begrensninger for deltakelse. I enkelte klasserom tolkes alt strengt til tegnspråk, i andre klasserom er det større fleksibilitet i bruk av modalitet avhengig av situasjon og funksjonalitet.

I studien finner de flere varianter av det de kaller parallelle klasseroms-diskurser. Felles for dem er at den ene er mellom hørende elever i auditiv/vokal modus, den andre mellom lærer/tolk og døv elev i visuell/gestuell

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

64

modus. De har ikke tilgang til hverandres diskurser. Den eneste som har tilgang til begge diskursene er mediatoren, det vil si tolken/læreren som behersker begge språkene. Det var vanskelig for den døve eleven å få oversikt over hva som skjer i klassen eller delta i plenumsaktiviteter når samtalen i klassen omfatter flere aktører med spontane innslag. Tolken vil ikke få med seg alt som skjer, og må gjøre et utvalg, som gjør at helheten reduseres.

I rapporten nevnes det at det ikke er noen entydig sammenheng mellom organiseringsmåte og muligheter for deltakelse i klassens kommunikative rom. De tar tak i en utbredt antakelse om at det på grunn av tegnspråk-miljøet er lettere å oppnå deltakelse i skoler/klasser for døve enn i bosteds-skolene. De understreker at det kun er et av flere forhold som har betydning for graden av inkludering.

10 Ohna, Stein Erik (2003) Education of Deaf Children and the Politics of Recognition, Journal of Deaf Studies and Deaf Education,

Winter 2003; 8 (1) 5-10

Tema/problemstilling

Problematisering og drøfting av norske lærerplaner for døve elever. Fokus rettes mot anerkjenning av døve elever i lys av læreplanens mål om tospråk-lighet og tokulturalitet.

Finansiering og institusjonstilhørighet

Det utdanningsvitenskapelige fakultet, Institutt for spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo.

Utvalg

Livshistorie basert på et case.

Metode

Artikkelen bygger på et case. Det er et av intervjuene i forfatterens doktor-gradsavhandling “Å skape et selv. Døves fortellinger om interaksjoner med hørende” (2001). Caset henter ut de aspektene av hennes tanker rundt og

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

65

erfaringer fra det å være døv som har med hennes identitet og døv kultur å gjøre. Intervjuet med ”Gro” er en narrativ som knyttes opp til læreplanene for døve (Læreplaner for tiårig grunnskole; norsk, engelsk og drama og rytmikk for døve, KUF 1997).

Resultater

Studien avdekker problemer med en kulturell tilnærming slik det tillegges tung vekt i læreplanene. Er det reelt å beherske to språk og ha to kulturelle identiteter, slik det framstår i læreplanene? Ohna peker på at døve – som enkeltindivider eller organisasjoner – har søkt anerkjennelse for sitt språk og unike identiteter ikke nødvendigvis for en bestemt kultur. I stedet for å bygge anerkjennelsen på spørsmål om tilhørighet i en av to kulturer slik læreplanverket gjør, bør det stilles opp andre forståelsesmodeller. En tilnær-ming kan for eksempel være å stille spørsmålet hvordan en kan hjelpe døve elever til å være ærlige mot seg selv når de forholder seg til spenninger mellom døve og hørende personer. I læreplanene bør man søke å hjelpe elevene med å håndtere dilemmaer og til å erfare verdier i interaksjon med både døve og hørende. Det kan bidra til at døve grunnskoleelever finner sin egen måte å være døv på.

11 Ohna, Stein Erik: Researching classroom processes of inclusion and exclusion. European Journal of Special Needs Education, Vol. 20(2): 167-178, May 2005

Tema/problemstilling

Tema for artikkelen er utfordringer med hensyn til inkludering av hørsels-hemmede elever i vanlig skole. I artikkelen diskuteres inkluderings- og ekskluderingsprosesser i klasserom hvor både norsk og norsk tegnspråk brukes.

Finansiering og institusjonstilhørighet

Artikkelen er en del av forskningsprosjektet På vei mot en ny grunnskole-opplæring for døve elever. En evalueringsstudie etter Reform 97, finansiert av Norges forskningsråd (2001-2003).

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

66

Utvalg

Utvalget består av elever i tre klasserom hvor døve og hørende grunnskole-elever går sammen. Disse tre casene er valgt ut fra en studie av til sammen 10 klasserom.

Metode

Materialet til denne artikkelen er hentet fra forskningsprosjektet På vei mot en ny grunnskoleopplæring for døve elever. En evalueringsstudie etter Reform 97 (se beskrivelse over). I denne artikkelen ser forfatteren spesielt på tre av klasserommene hvor døve og hørende elever går sammen. Både kvalitative og kvantitative metoder brukes.

Resultater

Hovedaktivitetene og bruk av språk i disse tre klasserommene (A,B,C) viser stor variasjon og tre helt ulike praksiser.

Studien viser hvordan hørselshemmede elever utsettes for ekskluderende prosesser under bestemte betingelser som skapes i klasserom som skal fremme inkludering. I klasserom A og B blir det to kommunikative rom, som viser at den hørselshemmede er ekskludert fra å delta i fellesskapet. Dette kan sees i motsetning til klasserom C, hvor klassen har et kommunikativt rom med fleksibel modalitetsbruk.

Analysen indikerer at tilnærminger hvor rammene og bruken av de to språkene i liten grad er vektlagt er sårbare i forhold til døve og hørende elevers deltakelse i klasserommet. Analysen av interaksjonsmønstre og språkmodalitet i disse tre klasserommene indikerer at døve elever som bruker norsk tegnspråk er utsatt for ekskluderende prosesser fra klassen i noen av situasjonene som ble observert, spesielt når det gjelder å få tilgang til klassens felles kommunikative rom. Analysene gir også eksempler på inkluderende og ekskluderende prosesser i hverdagsaktivitetene i klasse-rommet.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

67

12 Roald, Ingvild K.S. (2001) Building of concepts. A Study of Physics concepts of Norwegian Deaf Students. Doctoral thesis University of Bergen. Bergen: Institutt for praktisk pedagogikk

Tema/problemstilling

Doktorgradsavhandlingen undersøker språk- og begrepsmessige sider ved realfagundervisningen for døve elever i videregående skole med særlig vekt på hvordan døve elever kan tilegne seg konsistente begreper i fysikkfaget.

Avhandlingen består av to hovedstudier som hver er satt sammen av to delstudier. Den første delen søker fornuftige verktøy for undervisningen. Her videreformidles erfaringer fra døve fysikklærere, og det rapporteres fra tilpassing av begreper i fysikkfaget for tegnspråk i form av utvikling av felles vokabular samlet i en ordliste. Den andre delen er en søken etter mulige måter døve elever i videregående skole kan tilegne seg relevante og konsistente begreper i fysikkfaget og berører døve og hørende elevers læring av astronomibegreper.

Avhandlingen er bygd opp av fire artikler som faller inn under to hoved-studier. Første del dreier seg om de døve lærerne og deres erfaring fra undervis-ning av realfag til døve elever (vedlegg A i avhandling) og begrepsutvikling og arbeid med en fysikktegnordbok (vedlegg B i avhandlingen). Andre del handler om begrepsforståelse hos elevene (vedlegg C og D i avhandlingen), både døve og hørende elever.

Hver artikkel presenteres nedenfor med en kort oppsummering av avhandl-ingen til slutt.

Finansiering og institusjonstilhørighet

Vestlandet kompetansesenter* har finansiert doktorgradsavhandlingen som ble levert ved Institutt for praktisk pedagogikk, Det psykologiske fakultet, Universitetet i Bergen.

* Nå Statped Vest, Bergen

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

68

Artikkel I: Roald, Ingvild - Reflections by Norwegian Deaf teachers on science education of deaf students and on possible factors contributing to success. Artikkelen er senere publisert i Journal of Deaf Studies and Deaf Education Vol. 7(1): 57-73, 2002, under tittelen “Reflections by Norwegian Deaf Teachers’ on their Science Education: Implications for Instruction”.

Tema/problemstilling

I artikkelen samles erfaringene fra døve elever som fikk et tilpasset opplegg i realfag og fysikk i videregående skole med forfatteren som lærer. De ut-dannet seg til lærere og underviser i realfag. Artikkelen oppsummerer deres erfaringer som døve elever og døve lærere i fysikkfaget.

Utvalg

Fem lærere som underviser i realfag. Alle lærerne er selv døve. Tre under-viser i grunnskolen og to i videregående.

Metode

Fire av lærerne ble intervjuet i par, men en ble intervjuet alene. Erfarings-utveksling i dialogen mellom lærerne var et av målene for datainnsam-lingen. Den ble forberedt i et brev som informerte om tema for samtalen. Eksempelvis det å være døv elev før og nå, om arbeidsmåtene, utfordringene og hva de tenker om læring. Samtalene var på tegnspråk og de ble filmet. Videoopptakene ble transkribert og sendt tilbake til hver enkelt som sto fritt til å trekke tilbake eller tilføye nye momenter.

Resultater

Lærerne synes å se at det er endringer i holdning til døvhet og tegnspråk som gir elevene et bedre selvbilde. De har bedre tilgang til informasjon, blant annet gjennom tv og utbygd tolketjeneste. De deltar også mer innenfor familien i og med at foreldrene lærer tegnspråk.

Lærerne legger vekt på diskusjon i klassen, særlig diskusjon av begreper mellom elever er viktig. De anser at en grundig diskusjon av emnene på tegnspråk før elevene leser læreboken er avgjørende.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

69

Artikkel II: Roald, Ingvild – Terminology in the Making: Physics Terminology in Norwegian Sign Lanuguage. Publisert av The DAC, The Deaf Action Committee for SignWriting, august 2000 på nettstedet: http://www.signwriting.org/forums/linguistic/

Tema/problemstilling

Prosjektet behandler utviklingen av tegnspråkterminologi i fysikkfaget. Artikkelen er en beskrivelse av dette utviklingsarbeidet og samtidig en oversikt over begrepene som tegnes ned i Sutton SignWriting system.*

Utvalg

Elever ved en videregående skole for hørselshemmede.

Metode

Dette er en samling av uttrykk og terminologi som det den gang ikke fantes begreper for på tegnspråk. Begrepene ble forhandlet og tegnet ned i Suttons SignWriting system.

Resultater

Samling av terminologi i fysikkfaget som er gjennomført i tegnspråk. Sam-lingen er tegnet ned og publisert i en tegnbank på nett, www.signbank.com.

Artikkel III: Roald, Ingvild og Øyvind Mikalsen (2000) What are the Earth and the heavenly bodies like? A study of objectual conceptions among Norwegian deaf and hearing pupils. International Journal of Science Education 22(4): 337-355.

Tema/problemstilling

Studien fokuserer på døve elevers forståelse og oppfatning av fenomener som kan observeres direkte, om jorden og himmelrommet. Målet er å finne ut hvilke begreper barna har om jorden, sola, månen og stjernene, og om mulig få en innsikt i hvordan de har kommet fram til disse begrepene. Studien ser også på i hvilken grad et visuelt språk kan påvirke deres svar og om det er forskjeller mellom døve og hørende barn.

* Et alfabet for å skrive tegnet språk.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

70

Utvalg

18 døve elever i alderen 7, 9 og 11 år og 8 elever på 17 år. Kontrollgruppe besto av 13 hørende 9-åringer fra to skoler i Bergen; til sammen 39 elever. Det er samme utvalg som til artikkelen som følger nedenfor.

Metode

Elevene ble intervjuet etter et spørreskjema med svaralternativer, men også med rom for andre svar og tilleggsinformasjon. Intervjumaterialet er fra en amerikansk studie som er omarbeidet til norsk i prosjektet. Skjemaene som ble brukt med de døve elevene var skrevet ut i Suttons SignWriting system.

Resultater

Det er større variasjon i svarene fra de døve elevene enn fra de hørende elevene. Spesielt gjaldt det svarene om sol, måne og stjerner. De døve elevene ser stor grad av ikonisitet, det vil si visuell likhet mellom tegnet og forklaringen. Det var bare noen få av de døve som oppfattet jorden som flat. Men det er likevel mer gjennomgående forståelse av jorden og alle himmel-legemene som runde hos de hørende barna. Det er også stor grad av samsvar mellom tegnet og modellen de døve barna valgte for å illustrere det de forklarte.

Studien stiller spørsmål ved i hvilken grad døves visuelle språk påvirker deres syn på verden.

I hvilken grad kan økte tegnspråkferdigheter bidra til å redusere eller fjerne kunnskapsetterslepet hos døve ungdommer? I hvilken grad kan tegnspråk-ferdigheter skape barrierer for elevenes tilgang til kunnskap også i framtiden? Dette er områder som bør undersøkes nærmere.

Artikkel IV: Roald, Ingvild og Øyvind Mikalsen (2001) Configuration of the Earth-Sun-Moon system: An investigation into conceptions of deaf and hearing pupils, International Journal of Science Education 23(4): 423-440.

Tema/problemstilling

I artikkelen presenteres en studie av døve og hørende barns oppfattelse av begreper om dynamikken i jord-måne-solsystemet; døgnsyklusen, årstidene

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

71

og månefaser. I motsetning til forrige artikkel er dette de kjente dagligdagse fenomener. Målet er å få et innblikk i hvilken grad elevene har en sammen-hengende forståelse av disse fenomenene eller om den er fragmentert. I utgangspunktet ble det antatt at eventuelle forskjeller mellom døve og hørende barn ville springe ut av tilgangen på informasjon,

Utvalg

18 døve elever i alderen 7, 9 og 11 år og 8 elever på 17 år. Kontrollgruppe besto av 13 hørende 9-åringer fra to skoler i Bergen; til sammen 39 elever.

Metode

Det er samme undersøkelse og intervju som er utgangspunkt for denne artikkelen som i forrige artikkel. Analysene var sentrert rundt om eleven hadde en naiv, syntetisk eller vitenskapelig begrepsforståelse. Med naiv begrepsforståelse menes at det var basert på sansene. Med vitenskapelig forståelse menes at den var i tråd med aksepterte kunnskapssyn. En syntetisk forståelse plasserer seg et sted i mellom den naive og den vitenskapelige forståelsen. Forklaringskraften og den indre koherensen i begrepene ble også studert, det vil si elevenes evne til å forklare fenomenene uten å vikle seg inn i selvmotsigelser.

Resultater

Samlet sett viste materialet stor variasjon i måten å forklare døgnsyklus, årstider og månefaser på. Det ble funnet et høyt nivå av forklaringskraft og også indre koherens i modellene som ble laget på grunnlag av elevenes svar. En elev hadde en naiv forståelse, to hadde vitenskapelige forståelse og de resterende 36 hadde en syntetisk forståelse. Blant niåringene var det ingen forskjell i indre koherens i begrepene mellom døve og hørende elever, og lite eller ingen forskjell i forklarende kraft når det gjelder kjente fenomener. Visuelle aspekter ved tegnspråket diskuteres som en mulig påvirkning i forklaring på disse fenomenene.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

72

13 Simonsen, Eva (2000) Vitenskap og profesjonskamp. Opplæring av døve og åndssvake i Norge 1881-1963. Doktorgradsavhandling. Oslo: Unipub.

Tema/problemstilling

Avhandlingens tema er framveksten av norsk spesialpedagogikk som fag, praksisfelt og profesjon i perioden fra 1881 til 1963. Spørsmål som blir reist er når og hvordan normalitetsparadigmet ble konstruert vitenskapelig og brukt om døvhet og åndssvakhet i Norge. Videre behandles spørsmålet om hvordan det nye normalitetsbegrepet ble anvendt politisk og i forholdet mellom de medisinske og pedagogisk-psykologiske profesjonene. Til slutt analyseres gjennomslaget som normalitetsparadigmet fikk i profesjonenes fortolkning av opplæring av døve og åndssvake.

Finansiering og institusjonstilhørighet

Det utdanningsvitenskapelige fakultet, Institutt for spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo.

Metode

Historisk metode. Arkivstudier, litteratur og dokumentanalyse. Intervjuer med aktører i fagfeltet.

Resultater og diskusjon

Avhandlingen presenterer norsk spesialpedagogikks praksis- og kunnskaps-tradisjoner tilbake til opplysningstidens Frankrike. Spesialpedagogikkens utvikling i Norge analyseres som en arena for skiftende vitenskapssyn og konkurrerende profesjoner. Fagets gjennombrudd i det 19. århundre var en del av et felles nordisk løft for humanisme og opplysning. De gode resultatene av undervisning av døve, ga støtet til at den norske abnormskoleloven ble vedtatt i 1881. Loven ga rett til opplæring for døve, blinde og åndssvake og var den første i sitt slag i verden, og en manifestasjon av den norske stats ambisjoner om å framstå som en politisk moderne nasjon. Gjennom denne institusjonaliseringen fikk døvhet og åndssvakhet fra 1800-tallet en utpreget pedagogisk fortolkning i Norge, med tilhørende pedagogisk optimisme og satsning på elevenes lærings- og utviklingsmuligheter gjennom opplæring.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

73

Med naturvitenskapens gjennombrudd og basert på ideer om sosialhygiene, rasehygiene og mentalhygiene, ble den rådende pedagogiske optimismen etter 1900 vendt til pessimisme. Sosialdarwinistisk tenkning ble den nye vitenskapelige og politiske rammen for opplæring av døve og åndssvake. Frykt for døvhet og åndssvakhet som samfunnssykdommer og uttrykk for degenerasjon, gjorde blant annet at tegnspråkets stilling ble svekket, både i samfunn og skole.

Et statistisk og biologisk fundert normalitetsparadigme ble konstruert vitenskapelig og brukt om døvhet og åndssvakhet i Norge i de første tiårene av det 20. århundre. Differensiering i behandlingen av elever skulle være basert på resultat av vitenskapelige målinger av evner og hørsel. Det nye normalitetsbegrepet kom raskt til å prege forholdet mellom de medisinske og pedagogisk-psykologiske profesjonene. Den tradisjonelt sterke stillingen som opplæringen av døve og åndssvake hadde hatt, ble kritisert fra medisinsk hold som feilslått idealisme. Profesjonskampen mellom leger og pedagoger mellom 1920 og 1940 ble en strid om diagnostisk makt og funksjoner som portvoktere.

Det politiske uttrykket for kampen i denne perioden var et lovforslag i 1937 om å gjøre alle skolene for døve, blinde og åndssvake til medisinske institu-sjoner, ledet av leger. Forslaget ble imidlertid ikke realisert, delvis på grunn av motstand fra pedagogisk hold og delvis som følge av utbruddet av den annen verdenskrig. I etterkrigstiden fikk den spesialpedagogiske profesjonen et kraftig oppsving, basert på særlig to kilder til vekst. Gjennomføringen av enhetsskolen som en skole for ”normale” elever skapte et stort marked for spesialpedagogikken som et fag som stilte seg til rådighet for en slik ”rasjonell” skolepolitikk. Ved å adaptere den tysk/kontinentale heilpedagogikken som faglig grunnlag, tilpasset spesialpedagogikken seg til tidens krav om medisinsk klassifikasjon og diagnose som grunnlag for pedagogisk behandling. Audiologiens gjennombrudd etter 1945 førte til ny strid mellom de medisinske profesjonene og pedagogene. Kirurgi, hørselsmåling og elektrisk forsterk-ning skulle sammen med undervisning rehabilitere døve og tunghørte. Lærerne skulle ikke identifisere seg med døvheten og være ”døvelærere”, men lærere for hørselsskadde, senere audiopedagoger – og inngå i et ”audiologiens orkester” med ”aid to life” som motto.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

74

14 Tronvoll, Inger Marii (2000) Barns egen innsats for å være inkludert - barn med moderat hørselshemning i vanlig skole. Nordisk tidsskrift for spesialpedagogikk 3, 2000, s. 175-187.

Tema/problemstilling

Hvordan foregår samhandlingen mellom barn med funksjonshemming og jevnaldrende, og hva er det som virker inkluderende eller ekskluderende? Artikkelen belyser spesielt hvordan tre tunghørte barn møter utfordringene i samhandling og samspill med jevnaldrende. Studien som helhet har lettere funksjonshemming og tunghørte som målgrupper.

Artikkelen er basert på materiale fra forskningsprosjektet ”Samspill og likeverd – selvpresentasjonens betydning for samspill.”

Finansiering og institusjonstilhørighet

Forskningsprosjektet ”Samspill og likeverd – selvpresentasjonens betydning for samspill” ble finansiert av Norges forskningsråd (1996-1999). Studien ble gjennomført ved Norsk senter for barneforskning (NOSEB), NTNU.

Utvalg

Case studier av tre elever med moderat hørselshemning i alderen 12-13 år.

Metode

Feltarbeid og observasjon, kombinert med uformelle samtaler. Intervju med barna, alene og i grupper. Gruppeintervju med medelever. Intervju med noen viktige voksne, foreldre og rektor/lærer. Feltarbeidet omfattet to arenaer i skolesammenheng; kursuker ved kompetansesenter for hørselshemmede og klasseromsundervisning i deres lokale skoler. Hjemmebesøk inngikk også i studien. Elevene ble tildelt rollen som ”medforskere” og aktive subjekt, og dette plasserer studien i en variant av aksjonsforskning hvor forskeren forsker ”med” subjektet.

Resultater

Analysene viser at barna anvender ulike strategier for mestring hjemme og ute blant jevnaldrende. Blant jevnaldrene er det fra begge sider lagt vekt

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

75

på å skjule hørselshemningen. Dette tolkes som om begge parter vektla å normalisere situasjonen. De nedtonet konsekvensene av dårlig hørsel ved å bruke strategier som hjalp dem gjennom hverdagen uten uønsket oppmerk-somhet rundt det faktum at det var vanskelig å få med seg all kommunika-sjonen omkring dem. En måte var å alliere seg med venner som kunne handle på deres vegne. En annen strategi var å late som om de hadde hørt og heller gjette seg til hva som ble sagt enn å spørre om igjen. En tredje måte var å distansere seg fra symbolet på hørselshemningen, høreapparatet.

Følelsesmessige reaksjoner over belastninger i hverdagen, slik som smerte, frustrasjon, opplevelse av å bli satt utenfor i kommunikasjonssituasjoner hvor en ikke hører og får med seg alt, tas ut hjemme i familien. Der risikerer ikke barna å undergrave sin posisjon, men snarere styrke den. Når barn viser så ulike sider av seg selv på skolen og hjemme, kan det være en utfordring å etablere en felles forståelse av hva vanskene barna har består i og hvilke tiltak som er nødvendige. Funksjonshemningen synes å være en større del av deres selvpresentasjon og selvoppfatning hjemme, men i mindre grad på skolen. Barnas aktive innsats består i å skape sin tilværelse og identitet knyttet til hørende jevnaldrende. Strategien var å framheve sine sosialt verdsatte sider og skjule konsekvensene av hørselshemningen mest mulig.

15 Tronvoll, Inger Marii (2000) Usynlighetskappen. I Romøren, Tor Inge (red.) Usynlighetskappen. Levekår for funksjonshemmede. Oslo: Akribe

Tema/problemstilling

I likhet med artikkelen foran bygger artikkelen på materiale fra forsknings-prosjektet ”Samspill og likeverd”. Den handler om hva som får funksjons-hemming til å bli mye eller lite synlig i situasjoner der barn med ulike former for funksjonshemning, også hørselshemmede elever samhandler med jevnaldrende. Spørsmålet er hva det er som får funksjonsvanskene til å tre tydelig fram, eller motsatt - bli lite framtredende.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

76

Finansiering og institusjonstilhørighet

Forskningsprosjektet ”Samspill og likeverd – selvpresentasjonens betydning for samspill” ble finansiert av Norges forskningsråd, og varte perioden 1996-1999. Studien ble gjennomført ved Norsk Senter for Barneforskning (NOSEB), NTNU.

Utvalg

Funksjonshemmede elever i alderen 10-14 år. Tunghørte, lett utviklings-hemmede og deres jevnaldrende. Intervjudata med ca 40 barn hvorav halvparten har funksjonshemming.

Metode

Feltarbeid med observasjon og intervju for å gi informasjon om så vel handling og atferd som hendelser og informantenes refleksjoner og fortellinger. Barna er hovedinformanter. Åtte av barna er nøkkelinformanter, det vil si at det er samlet inn mer informasjon om deres situasjon fra deltak-ende observasjon og fra intervju med nære voksne og medelever. For disse omfatter feltarbeidet fire ulike skoler og hjem.

Resultater

Det var viktig for barna både med og uten funksjonshemning å tone ned eller skjule funksjonshemningen og framheve andre sider ved den funksjons-hemmede personen. Tronvoll betegner nedtoningen og forsøket på å skjule funksjonshemmingen med begrepet ”usynlighetskappen”. Ferdigheter hos barn med funksjonshemning og solidaritet hos jevnaldrende var sterke tråder i denne ”usynlighetskappen”. De observerte de samme mekanismene rundt barna med den mer synlige lette utviklingshemmingen og den usynlige tunghørtheten.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

77

16 Wie, Ona Bøe (2005) Kan døve bli hørende? En kartlegging av de hundre første barna med cochleaimplantat i Norge. Doktorgrads- avhandling, Oslo: Unipub

Tema/problemstilling

Avhandling kartlegger de første hundre barna med cochleaimplantat i Norge.

Problemstillingen er formulert som følger:

1) Hva er det som karakteriserer barn med cochleaimplantat med henblikk på faktorer ved barnet selv, taleoppfattelse, taleproduksjon, familie, opplæring, språk og trivsel? 2) I hvilken grad kan variasjon og utvikling i barnas taleopp- fattelse, taleproduksjon og trivsel forklares av faktorer ved barnet selv, familie, opplæring, språk og kommunikasjons- form?

Finansiering og institusjonstilhørighet

Det utdanningsvitenskapelige fakultet, Institutt for spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo.

Utvalg

Populasjonen var 103 barn på det tidspunkt undersøkelsen ble gjennomført, men tre av barna var ikke-brukere. Yngste bruker var 2,4 år og eldste er 28,5 år. Undersøkelsen omfatter pre- og postlingvalt døve.

Metode

Data ble samlet inn og analysert ved hjelp av kvantitative forsknings-metoder. Det er foretatt spørreundersøkelser blant foreldre og pedagogisk personale ved barnas opplæringssted. Rikshospitalets testbatteri for testing av taleforståelse og taleproduksjon ble benyttet. Det ble også gjennomført intelligenstester. Det er anvendt multippel lineær regresjonsanalyse og vekstkurveanalyse.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

78

Resultater

Resultatene indikerer at cochleaimplantat har en vesentlig betydning for døve barns tilegnelse av talespråkferdigheter. Avhandlingen skiller mellom pre- og postlingvalt døve. Hos prelingvalt døve ble de beste testresultatene på taleoppfattelse registrert blant barn som brukte implantatet mest, hadde høyest intelligens, valgte størst innslag av talespråk i daglig kommunika-sjon, hadde lengst implantattid og tilbrakte mest tid i vanlige barnehager/skoler.

Blant de prelingvalt døve barna viser resultatene fra taleoppfattelsestestene stor variasjon. Resultatene på taleoppfattelse kan sammenlignes med hva hørselshemmede som har et hørselstap fra 40 til 60 dB HL pluss et godt tilpasset høreapparat, oppnår. Taleproduksjon ble testet for 50 brukere, som da hadde minst to års implantattid og var i alderen 3,3 til 15,6 år.

Talen var ofte forståelig for de nærmeste og for familiemedlemmer. Men 48 prosent hadde ekspressiv tale som i hovedsak bestod av uforståelig lydproduksjon. 30 prosent hadde tale som var forståelig for de fleste av dem som var vant til å kommunisere med barnet.

Best taleproduksjon ble funnet hos dem som hadde brukt høreapparat før implantasjonen, hadde lengst implantattid og var eneste brukeren av cochleaimplantat i familien.

Hovedfunn er at resultatene for de prelingvalt døve, generelt også gjelder for de 16 postlingvalt døve barna som inngår i undersøkelsen.

Avslutningsvis oppsummeres trekk fra disse 16 forskningsbidragene ved å skissere en forskningsprofil i tabell 3 nedenfor. Profilen drøftes i neste kapittel.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

79

Tabell 3. Skjematisk oversikt over forskningsprofilen ”Hørselshemning og opplæring”. Oversikten går over 3 sider.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

80

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

81

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

82

Kapittel 6

Forskningsprofil - sammendrag og diskusjon

Denne rapporten har som mål å utvikle en oversikt over temaer og ulike forskningsmessige karakteristika ved forskningen som er gjort innen opp-læring av barn og elever med hørselshemning i Norge i tidsrommet 1998-2008. Når kunnskapsproduksjonen avgrenses i henhold til de kvalitetskriterier som gjelder forskning, er volumet lite. Samlet representerer forsknings-bidragene også en relativt fragmentert korpus. Vi har ikke sett det som formålstjenelig å gi en fullstendig beskrivelse verken av kunnskapsstatus på feltet, eller mer spesifikke forskningsmetodologiske, teoretiske og epistemologiske aspekter, utover det å drøfte noen sentrale karakteristika ved forskningsorganiseringen slik de kommer til syne gjennom en slik systematisering. I oversikten over har vi ordnet de 16 forskningsbidragene i ulike kategorier med ønske om å få fram noen karakteristika som vi mener er interessante å belyse i denne sammenheng.

Forankring i opplæringsspørsmål

I utgangspunktet har vi vært opptatt av å bruke forskernes egne betegnelser, beskrivelser og terminologi og unngå for mange tolkninger. Noen steder har vi likevel vært nødt til å foreta tilpasninger. Det er eksempelvis ikke alle studiene som er innlemmet her som eksplisitt formulerer og plasserer forsknings-bidraget innenfor en opplæringsramme, hvor det først og fremst er pedagogisk/spesialpedagogisk relevans som framvises. Den faglige interessen som er i forgrunn i noen av publikasjonene er blant annet identitetsutvikling og språkutvikling, og det varierer hvor eksplisitt fenomenet er forankret i den institusjonelle og pedagogiske sammenhengen. Det viser at ikke all forskning som kan sies å ligge innenfor feltet opplæring, nødvendigvis gjøres av forskere med faglig bakgrunn innenfor pedagogikk eller spesialpedagogikk. En annen forklaring har med ulikt epistemologisk ståsted hos forskerne, det vil si om

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

83

hvorvidt de benytter individuelle eller relasjonelle forklaringsmodeller i sine beskrivelser av fenomenet. I bruk av mer individuelle analyseenheter vil man naturlig legge vekt på å beskrive aspekter vedrørende menneskers handlinger, utvikling og ferdigheter som forhold og egenskaper knyttet til individet selv, og hvor institusjonelle forhold (for eksempel læreplaner og læringsmiljø) forklares som bakgrunnsfaktorer eller kontekster som kan påvirke individer i ulik grad. Studier som i større grad legger relasjonelle analysemodeller til grunn, vil også naturligvis framvise en større interesse for institusjonelle forhold, og den pedagogiske relevansen vil tre tydeligere fram.

Forskningssamarbeid og kumulativ kunnskapsutvikling

Når det gjelder institusjonstilhørighet oppgir flere av prosjektene ulike institusjonelle samarbeidspartnere, men vi har valgt kun å benevne den institusjonen som vi tolker som hovedansvarlig for prosjektet.

De 16 bidragene rapporterer fra 12 unike datakorpus fordelt på syv ulike forskningsmiljøer. Syv av publikasjonene har sin hovedforankring ved Skådalen kompetansesenters, Avdeling for forskning og utviklingsarbeid (FoU-avdelingen). Tre publikasjoner har forankring ved Institutt for spesial-pedagogikk, UiO. Pedagogisk Institutt, NTNU er representert med ett bidrag som er en doktorgradsavhandling. Avhandlingen består av fem publiserte artikler. Institutt for sosialt arbeid og helsevitenskap, NTNU, har to publika-sjoner, også disse fra én forsker og hentet fra samme datamateriale. Ellers er følgende institusjoner representert med ett bidrag hver; Institutt for språk og kommunikasjonsstudier, NTNU, Institutt for praktisk pedagogikk, UiB, og Avdeling for lærerutdanning, Høgskolen i Bergen. Foruten publikasjonene ved Skådalen kompetansesenter, har alle disse bidragene og publikasjonene bare én forfatter.

Forskningsfeltet er lite, med få bidrag og få bidragsytere, men samtidig ser vi at flere av publikasjonene rapporterer fra store og omfattende data-innsamlinger med design som innebærer flere ulike metodetilnærminger, uten at det nødvendigvis gjenspeiles i publiseringskvantitet. De 12 data-korpusene omfatter en rekke ulike og multiple tilnærminger. Intervjuer er den dominerende tilnærmingen. Disse varierer med hensyn til grad av

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

84

strukturering eller åpenhet, og er hovedsakelig rettet mot barnas og elevenes nærpersoner, det vil si lærere, rektorer og foreldre. Oppgavebaserte intervju med elever forekommer i to tilnærminger, og spørreundersøkelser gjenfinnes i tre tilnærminger. Bruk av tester og kartleggingsprøver finnes i tre av data-korpusene, det samme gjelder observasjoner av naturlig forekommende aktiviteter. I de sistnevnte observasjonene brukes video som redskap for datainnsamling, noe som for et av tilfellene kombineres med punktobserva-sjoner. To av publikasjonene har hovedsakelig kilde-, tekst- og dokument-analyse som datagrunnlag.

Språk er det dominerende temaet i denne forskningen. Språkutvikling, begrepsforståelse, effekt av språkvalg og tospråklighet (norsk og norsk tegn-språk) står sentralt i alle studiene.

Studiene kan deles inn i to hovedgrupper: De som er innrettet mot analyse og vurdering av barnas og elevenes ferdigheter, og de som retter seg mot språk- og læringsmiljøet som omgir barna og elevene. Gjennomgående dreier det seg om kartleggingsstudier, men enkelte undersøkelser måler korrelasjon og effekt av intervensjon.

Inkludering i barnehage og skole er tema i seks av studiene, mens undervis-ningspraksiser, tilrettelegging og didaktikk behandles i syv studier. Identitetsspørsmål står sentralt i fire studier. En studie er en historisk analyse av spesialpedagogikk og konstruksjoner av handikap i Norge, sett gjennom utviklingen av opplæring av hørselshemmede og mennesker med utviklings-hemning.

Grunnskolen er den opplæringsarenaen som har fått mest oppmerksomhet i forskningen. Av de 16 bidragene som foreligger, har 12 av bidragene sitt datamateriale fra grunnskolen. Noen av studiene har utvalg fra spesifikke klasse-trinn, for eksempel 3.-10. klassetrinn, mens andre oppgir aldersgruppe, for eksempel 10-14 år. Bare én studie rapporterer spesifikt fra barnehagen, mens en annen omfatter både barnehage og grunnskole. Opplæring i videregående skole og i høyere utdanning er representert med en publikasjon hver.

Sett som kunnskapsutvikling over tid og på tvers av fagmiljøer og disipliner, synes forskningen å være nokså fragmentert. Dette gjenspeiles både organisatorisk, metodisk og tematisk. Forskning og kunnskapsutvikling

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

85

innen et definert forskningsfelt vil normalt søke å utvikle en kumulativ profil, hvor man blant annet bygger videre på hverandres arbeid. Dette handler om hensynet til det å bygge videre på tidligere kunnskap, metode-utvikling, begrepsutvikling, bruk av analyseredskaper og lignende. Men igjen må dette sees i sammenheng med at ikke alle publikasjonene som er tatt med i denne rapporten adresserer en like tydelig interesse for opplæringsspørsmål med pedagogisk/spesialpedagogisk relevans.

Formidling

Fire av forskningsbidragene formidler forskningen gjennom internasjonale tidsskrift, mens tre publiserer i nordiske tidsskrift. Dette er norskspråklige artikler i nordiske/skandinaviske tidsskrift. Det er ikke publisert artikler i norske tidsskrift. Åtte bidrag er selvstendige publikasjoner hvorav fire er utgivelser av doktoravhandlinger. To publikasjoner er kapitler i bok, hvorav en er norskspråklig.

Som nevnt innledningsvis, produseres og deles en del praksisnære erfaringer fra profesjonsutøvere i praksisfeltet. Dette gjøres blant annet i diverse lokalt produserte rapporter i Nordisk tidsskrift for døveundervisning (NTD) og tidsskriftet Spesialpedagogikk. Dette er kunnskapsbaser og kunnskaps-produksjon som ikke blir omfattet av de kvalitetskriterier som i dag definerer hva som gjelder som forskningsbidrag*. Slike praksisnære kunnskapsbaser som omhandler nordiske forhold og er skrevet på nordiske språk, er verdifulle for feltet og burde være naturlige formidlingskanaler også for den profesjonelle forskningen.

* Spesialpedagogikk har også enkelte artikler som er fagfellevurdert.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

86

Kapittel 7

Kunnskapsbehov og organisering av kunnskapsproduksjon

Skole og barnehage er i ferd med å bli stadig viktigere institusjoner i det norske samfunnet. Forventningene om og kravene til hva førskolebarn og elever skal tilegne seg av kunnskaper og kompetanse øker i kompleksitet og omfang. Organiseringen av opplæringen av hørselshemmede barn og elever har gjennomgått store endringer siden 1990-tallet. Teknologisk, organisatorisk og politisk utvikling skaper nye muligheter og utfordringer. Blant annet får stadig flere hørselshemmede elever opplæring i sin lokalskole sammen med ellers hørende jevnaldrende med de muligheter og begrensninger dette inne-bærer. Målsettingen med disse organisatoriske endringene er å gi elever med hørselshemning et bedre faglig og sosialt utbytte av opplæringen enn det de har hatt tidligere.

Undersøkelser fra andre land viser imidlertid at barn og elever med hørsels-hemning som gruppe gjennomsnittlig ligger bak sine hørende medelever med hensyn til måloppnåelse i grunnskolen (Knoors 2007, Hendar 2008).* Vi vet fortsatt lite om hvorfor det er slik, eller hvordan situasjonen kan endres. Det har historisk vært pekt på mange ulike forklaringer, med tyngde på individuelle forhold ved barnet selv. I det senere har det også vært pekt på forhold som antyder at de opplæringsansvarliges forventinger til hørsels-hemmede elevers måloppnåelse, generelt er lavere enn for hørende elever (se Ohna mfl.2003, Hendar 2008). Det innebærer at forskjellen mellom hørselshemmede og hørende elever er institusjonelt akseptert med de implikasjonene det får for elevenes utviklings- og læringsmuligheter.

Den foreliggende rapporten demonstrerer behovet for en økt og mer samlet innsats for kunnskapsproduksjonen om barn og elever med hørselshemning i

* Ved Skådalen kompetansesenter gjøres for tiden en lignende kartlegging i Norge som i Sverige (Hendar 2008). Prosjektet avsluttet ved utgangen av 2010.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

87

barnehage og skole i Norge. En slik innsats bør ha en klar pedagogisk/spesial-pedagogisk innretning, profil og agenda forankret i opplæring av en gruppe barn og unge som er preget av stor grad av heterogenitet i forutsetninger for læring. Heterogeniteten har sammenheng med forhold som variasjon i årsaker til hørselstap og kommunikative betingelser i barnets første leveår.

Fortsatt er det slik at organiseringer og endringer i organiseringer av undervisningstilbudet i stor grad bygger på ”tatt for gitt” antakelser og forestillinger om hvordan effektiv læring best tilrettelegges for gruppen. Dette har sammenheng med at den forskningsbaserte kunnskapen har vært sparsom. Som nevnt tidligere er opplæring av hørselshemmede barn og elever et av de eldste områder innenfor den spesialpedagogiske disiplinen i Norge. Som forskningsfelt er det en nyere konstruksjon som i stor grad har vært dominert av forskningsdisipliner utenfor de pedagogiske (medisin, psykologi, lingvistikk). Denne situasjonen kan karakteriseres som paradoksal med tanke på at audiopedagogikk er et tradisjonelt og sentralt fagområde i spesialpedagogikken, og som også er en akademisk disiplin i Norge. Audiopedagogikken står imidlertid i en tradisjon hvor audiologisk ekspertise og klinisk rehabilitering har vært det dominerende kunnskapsregimet (se Simonsen og Ohna 2003).

Kunnskap om skole, undervisning og læringsspørsmål, og hvordan hørsels-hemmede barn og elever lærer innenfor formelle opplæringsrammer har ikke vært adressert på en like framtredende måte. I en skole og undervisnings-sammenheng vil en slik klinisk orientert tilnærming alene ikke være tilstrek-kelig. Barnehage og skole må forholde seg til de barn og elever de til enhver tid har ansvar for. Både i barnehage og skole evalueres suksess og mislykket-het i forhold til måloppnåelse, uavhengig av elevenes hørselstap og kom-munikative behov. Utdanningstrykket, ambisjonene og oppmerksomheten mot opplæring og inkludering i skolen er større enn noen gang. Det gjør at barn og elever med hørselshemning som gruppe står i fare for å sakke stadig lenger akterut når det gjelder kunnskapstilegnelse og måloppnåelse i skolen. Som gruppe kan disse barna og elevene oppleve å bli mer utsatte og sårbare. Dette forholdet er ytterligere et argument for en planmessig, velorganisert kunnskapsproduksjon som kan håndtere og forstå hva endringene i barne-hage og skole innebærer, og hvilke tiltak som kreves for å sikre hørsels-hemmede barns og elevers muligheter for deltakelse og læring.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

88

Så lenge interessen og kunnskapen knyttet til opplæring av barn og elever med hørselshemning er knyttet til audiologi som kunnskapsfelt, vil kunn-skapen kunne framstå som tilsynelatende tidløs og uavhengig av kontekst. Skiftende institusjonelle, teknologiske og skolepolitiske rammer og forhold vil ikke være sentrale variabler i en slik forskningsmessig tilnærm-ing. Innen læringsforskningen i dag hersker det en bred forståelse av læring som komplekse og dynamiske sosiale prosesser som best kan forstås og studeres i reelle opplæringssettinger. Fagområdet opplæring av barn og elever med hørselshemning krever forskning og kunnskapsutvikling som til enhver tid er i stand til å fange dynamikken i barnehagens og skolens endringsprosesser og integrere dem i problemstillinger, teori og metodologisk tilnærming. En slik tilnærming vil ha karakter av monitoring og fungere som systematisk kvalitetssikring av opplæringstilbudet.

Mens de fleste hørselshemmede elever tidligere fikk opplæring i egne klasser eller skoler, får stadig flere opplæring i hjemmeskolen sammen med hørende jevnaldrende. Men som vi har sett, er det først ganske nylig at forskere har, med særlig tyngde, begynt å arbeide med spørsmålet om praksiser og om hvordan hørselshemmede barn lærer innenfor disse rammene (Bagga-Gupta 2004). For å bringe spørsmålene som er knyttet til under-visningspraksiser og læring fra ”Speculation to Science” og utvikle dypere kunnskap om feltet, vil det være nødvendig å gå tettere på samhandlings-prosesser lærere og barn skaper sammen innenfor et praksisfellesskap. Dette er tilnærminger som i større grad inviterer til å forske sammen med praksis-feltet (deltakerperspektiv), mer enn på praksisfeltet (teoriladete perspektiv).

Et eksempel på norske studier der forskerne har gått inn i klasserom for å studere læringsfellesskap og samhandlingsmønstre er evalueringsstudien av grunnskoleopplæringen for døve elever etter Reform 97 (2000-2003) (Ohna mfl. 2003). Studien ”Inkluderende opplæring av barn med cochleaimplantat” (2005-2009) har også kommunikasjons- og samhandlingsmuligheter i klasse-rommet for elever med hørselshemning som objekt (Simonsen, Kristoffersen og Hjulstad 2009, Hjulstad under arbeid). I et pågående forskningsprosjekt Veien inn i skriftspråket for barn med hørselshemning (2008-2011) studerer forskerne mekanismer for inkludering og ekskludering i den pedagogiske tilretteleggingen for skriftspråkutvikling hos barn med hørselshemning i barnehager og skoler*.

* Nærmere om dette forskningsprosjektet på www.forskningsradet/no/praksisfou.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

89

Det foregår også relevant barnehage- og klasseromsforskning om opplæring av barn og elever med hørselshemning i Norge i form av doktorgrads-arbeider, dels finansiert av det statlige støttesystemet og dels med forsknings-midler fra Norges forskningsråd og fra Stiftelsen Helse og Rehabilitering.* Av nyere forskningsarbeider med relevans for kommunikasjon på læring-sarenaer som barnehage og skole er doktorgradsavhandlingen Etikk etter cochleaimplantering av døve barn. En undersøkelse med fokus på anerkjennelse, identitet og språk (Kermit, 2010).

Innretning og organisering av kunnskapsproduksjon

Kunnskapsproduksjonen bør være innrettet mot praksisnær forskning hvor undervisningspraksiser, læring og måloppnåelse innenfor ulike opplærings-rammer er sentralt. Dette impliserer ulike forskningstilnærminger, spesielt forskning sammen med praksisfeltet hvor også lærere og skoleeiere involveres i kunnskapsproduksjonen. Slike tilnærminger krever blant annet en felles målorientering, og en forståelse av mangfold og behov for varierte tiltak som et utgangspunkt for arbeidet. Det vil også være et mål å bygge ned det faglige skismaet mellom kunnskap som omhandler barn og elever som får et tegnspråklig tilbud og de som benytter andre tilbud. Tilnærmingen vil ha læring og skolefaglig måloppnåelse på tvers av opplæringskategorier som sin hovedagenda. Videre vil det åpnes for kunnskapsproduksjon som går på tvers av de tradisjonelle vanskegruppene innen spesialpedagogikken, hvor læringsmiljø, inkludering og tilpasset opplæring sees som tverrfaglige områder, noe som i større grad enn tidligere inviterer til økt forsknings-samarbeid innen støttesystemet.

Vi viser igjen til Utdanningsdirektoratets føringer for utvikling av forskningsbasert kunnskap for det statlige spesialpedagogiske støttesystemet (jf. innledningen):

”Statped skal i samarbeid med universitet, høgskoler og andre fors-kningsmiljøer styrke innsatsen på utvikling av forskningsbasert kunn-skap, for å øke kvaliteten på tjenestene.” **

* Nærmere om disse prosjektene på www.statped.no/forskning/horsel.

** Utdanningsdirektoratet: Strategiske føringer for det statlige spesialpedagogiske støttesystemet 2008-2011.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

90

Skådalen kompetansesenter ved Avdeling for forskning og utviklingsarbeid, fikk i 2008 i oppdrag fra Utdanningsdirektoratet å opprette et nasjonalt nettverk for forskning om hørsel og opplæring (NEFHO, se www.statped.no/forskning/horsel). Nettverket er forankret i det statlige spesialpedagogiske støttesystemet og fungerer som møteplass for personer som arbeider med forskning og kunnskapsutvikling på det hørselsfaglige området i Norge og internasjonalt. En prioritert oppgave har vært å tilby et faglig forum for stipendiater som arbeider med emnet opplæring av hørselshemmede. Etableringen av nettverket er en viktig forutsetning for at støttesystemet skal kunne bidra med utvikling av forskningsbasert kunnskap i samarbeid med universiteter og høyskoler i inn- og utland.

Innenfor rammen av NEFHO arbeides det med utvikling av et internasjonalt forankret prosjekt for kvalitetssikring eller monitoring av utviklingen innen opplæring av barn og unge med hørselshemning.*

Basert på de positive erfaringene fra nettverket for opplæring og hørsel, har Utdanningsdirektoratet fra 2010 valgt å etablere et nettverk for forskning og kunnskapsutvikling i det samlete statlige spesialpedagogiske støttesystemet. Ansvar for etablering og drift av nettverket er lagt til Skådalen kompetanse-senter, Avdeling for forskning og utviklingsarbeid. I mandatet for nettverket heter det at virksomheten skal bidra til at spesialpedagogisk praksis blir systematisert og dokumentert. Nettverket skal også

”…identifisere udekkede kunnskapsbehov om brukere av spesial-pedagogiske tjenester. En viktig oppgave i nettverket vil være å initiere forskning og kunnskapsutvikling på tvers av inndeling i tradisjonelle vanskeområder.”

For å realisere disse målene kreves det samlet innsats for utnytting av kompetanse og ressurser innen Statped. For å framstå som aktuelle og attraktive samarbeidspartnere i forskning for universiteter og høyskoler, må støttesystemet etablere et robust og stabilt miljø for forskning og kunnskaps-utvikling. Langsiktighet, høy kompetanse og evne til innovasjon vil være sentrale faktorer for at det statlige støttesystemet skal lykkes.

* ‘Sharing understanding as international monitoring technique: Discussing educa-tion with deaf learners’ (2010) forankret ved Groningen University, Nederland, og Skådalen kompetansesenter.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

91

Støttesystemets brukergrupper representerer gjennomgående fagområder som er lite synlige og som ikke blir tilgodesett i sentrale program for utdanningsforskning. Eksempel på dette er Norges forskningsråds hoved-satsning på utdanningsforskning - UTDANNING 2020 (www.forskningsradet.no). I dette programmet er barn og unge med særskilte behov, spesial-pedagogiske tiltak, spesialundervisning, tilpasset opplæring eller inkludering/ekskludering systematisk utelukket som tema eller dimensjon.

Denne situasjonen krever grundige analyser og langsiktig innsats for å synliggjøre og imøtekomme behovene til brukergruppene i det statlige støttesystemet. Området må løftes fram både som utdanningspolitisk utfordring og som forskningsfelt for kunnskapsutvikling i nært samarbeid med praksisfelt og brukere.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

92

Referanser

Bagga-Gupta, S. (2000) Visual Language Environments. Exploring eve-ryday life and literacies in Swedish Deaf bilingual schools. Visual Anthropology Review. Vol 15(2) 95-120

Bagga-Gupta, S. (2004) Literacies and Deaf Education. A theoretical Analysis of the International and Swedish Literature. The Swedish National Agency for School Improvement

Berge, S. (2005) Spesialpedagogers møte med hørselshemmede barn med etnisk minoritetsbakgrunn. Master i flerkulturell og internasjonal utdanning. Oslo: Høgskolen i Oslo

Bransford, J.B., Brown, A.L., og Cocking, R.P. (Eds.) (2000) How people learn. Brain, mind, experience and school. Washington, DC: National Academy Press

Christophersen, A.B. (2001) Barn og unge med cochleaimplantat. Hvordan opplever de sin kommunikasjonssituasjon. Hovedoppgave i spesial-pedagogikk, UiO, utgitt i Skådalen Publication Series No. 11. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Cole, M. (1996) Cultural Psychology: A Once and Future Discipline. The Belknap Press of Harvard University Press, Cambridge, MA

Easterbrooks, S.R. (2006) An Examination of Twenty Literacy, Science, and Mathematics Practices used to Educate Students who are Deaf or Hard of Hearing. American Annals of the Deaf, Vol 151(4):385-397\

Galåen, S. (2008) ”Hvem er det som eier en sannhet?” Rådgiveres vekt-legging i arbeid med foreldre til barn med cochleaimplantat. Master-oppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Hendar, O. (2008) Måluppfyllelse för döva och hörselskadade i skolan. Redovisning av uppdrag enligt regleringsbrev. Slutrapport. Örebro: Specialpedagogiska skolmyndigheten

Hjulstad, O., Kristoffersen, A.-E. og Simonsen, E., (2002) Barn med cochlea-implantat. Kommunikative praksiser i barnehagen. Skådalen Publica-tion Series No 17. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Hjulstad, O. (under arbeid) Modalitetsbruk som situert praksis. Bimodal tospråklig opplæring av barn med cochleaimplantat i bostedsskolen. PhD avhandling, Det utdanningsvitenskapelige fakultet, Universitetet i Oslo

REFERANSER

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

93

Holiman, S.M. (2008) Heime og ute. En studie av opplevelsen av sosiale relasjoner, motivasjon og selvoppfatning hos hørselshemmede elever som har delt opplæring mellom hjemmeskole og døveskole. Master-oppgave i pedagogikk. Trondheim: NTNU

Humphries, T. og MacDougall, F. (2000) ”Chaining” and other links: Making connections between American Sign Language and English in two types of school settings. Visual Anthropology Review Vol. 15(2):84-94

Hutchins, E. (1995) Cognition in the Wild. Cambridge: MIT Press

Karlsen, B.P. (2000) Barn i to ”verdener”. Hvordan opplever hørselshemmede barn en stadig pendling mellom skolemiljøet ved kompetansesenteret og hjemmemiljøet? Hovedoppgave i sosialt arbeid, Trondheim: NTNU

Kermit, P.S. (2010) Etikk etter cochleaimplantering av døve barn. En undersøkelse med fokus på anerkjennelse, identitet og språk. PhD avhandling, NTNU

Klima, E.S., og Bellugi, U. (1979) The signs of language. Cambridge, MA: Harvard Univ. Press

Knoors, H. (2007) Educational responses to varying objectives of parents of deaf children: A Dutch perspective. Journal of Deaf Studies and Deaf Education Vol 12(2):243-253

Larsen, Lilly Arlen (2006) Korleis kan elevar med teiknspråk som fyrste-språk oppleve det å vere aleine døv i den lokale skulen? Masteropp-gave i spesialpedagogikk. Volda: Høgskulen i Volda

Landsvik, B. (2001) Barn med cochleaimplantat. Kommunikasjon og sam-spill i barnehagen. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, UiO. Skådalen Publication Series No. 12. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Luckner, J.L., Sebald, A.M., Cooney, J., Young, III og Muir S.G. (2006) An examination of the evidence-based literacy research in deaf education. American Annals of the Deaf, Vol 150(5):443-456

Ludvigsen, S., og Østerud, S. (red.) (2000) Ny teknologi, nye praksisformer. Teoretiske ogempiriske analyser av IKT i bruk, Skriftserie for forsk-nings- og kompetansenettverk for IT i utdanning (ITU), Pedagogisk Forskningsinstitutt UiO, Oslo

Ludvigsen, S., og Hoel, T.L. (red.) (2002) Et utdanningssystem i endring. IKT og læring. Oslo: Gyldendal Akademisk

REFERANSER

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

94

McDermott, og R, Varenne, H. (2006) Reconstructing culture in educational research. In Spindler, G., Hammond, L (Eds.) Innovations in educa-tional ethnography. Mahwah, NJ: Lawrence Erlbaum

Meadow-Orlans, K.P., Mertens, D., Sass-Lehrer, M.A. og Scott-Olson (1997) Support Services for Parents and their Children who are Deaf or Hard of Hearing. A National Survey: American Annals of the Deaf, Vol 142(4):278-293

Mehan, H. (1979) Learning lessons: Social organization in the classroom. Cambridge: Harvard University Press

Mikkelsen, E. (2005) I dobbelt grenseland: Skole-hjem-samarbeid rundt hørselshemmede elever med etnisk minoritetsbakgrunn. Hovedopp-gave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Moores, D.F. (1996) Educating the deaf. Boston, MA: Houghton Mifflin Co.

Moores, D.F., og Meadow-Orlans, K. P.(1990) Educational and Develop-mental Aspects of Deafness. Washington, DC: Gallaudet University Press

Ohna, T.L. (2002) Fra tospråklighet til kommunikasjon: En studie av språk, kommunikasjon og samhandling i naturlige situasjoner i vanlig skole hos to barndomsdøve seksåringer med cochleaimplanat. Hovedopp-gave i barnehagepedagogikk, Høgskolen i Oslo

Ohna, S.E., Hjulstad, O., Vonen, A.M., Grønlie, S., Hjelmervik, E. og Høie, G. (2003) På vei mot en ny grunnskoleopplæring for døve elever. En evalueringsstudie etter Reform 97. Skådalen Publication Series No 20. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Opdal, L.R., Simonsen, E. og Hagtvet, B. (2005) Spesialpedagogikk i akademia – tematisk profil i forskning ved Institutt for spesialpedagogikk, Univer-sitetet i Oslo. Spesialpedagogikk, nr. 9. 2005, 60:72

Powers, S., Gregory, S. og Thoutenhoofd, E.D. (2006) The educational achievements of deaf children: a literature review executive summary. Deafness and Education International Vol 1(1):1-9

Pritchard, P. (2004) TEFL for deaf pupils in Norwegian bilingual schools: Can deaf primary school pupils acquire a foreign sign language? Hovedoppgave i spesialpedagogikk. Trondheim: NTNU

Ramsey C. L. (1997) Deaf children in public schools: Placement, context, and consequences. Washington, DC: Gallaudet University Press

REFERANSER

REFERANSER

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

95

REFERANSER

Rekkedal, A.M. (1997) ”Vi var fattige på språk. Virkelig fattige”. Døve forteller om skoletiden på Kristiania offentlige skole for døve. Hoved-oppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Rodda M., og Eleweke, C.J. (2002) Providing Accessible Services to Minority Ethnic Deaf People: Insights from a Study in Alberta, Canada. American Annals of the Deaf. Vol 147(5):45–55

Sawyer, R. K. (2006) Cambridge handbook of the learning sciences. NY: Cambridge University Press

Schatzki, T., Knorr-Cetina, K., og von Savigny, E. (2001) The Practice Turn in Contemporary Theory. London: Routledge

Simonsen, E. (2000) Vitenskap og profesjonskamp. Opplæring av døve og åndssvake i Norge 1881-1963. Oslo: Unipub.

Simonsen, E., og Ohna, S.E. (2003) Behovet for en kvalitetsreform i audio-pedagogikken. Spesialpedagogikk, nr. 1, s. 14-20

Simonsen, E., Kristoffersen A.-E., og Hjulstad, O. (2009) Hva skjer i klasse-rommet? Rapport fra prosjektet ”Inkluderende opplæring av barn med cochleaimplantat – en oppfølgingsstudie” Skådalen Publication Series No. 28. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Simonsen, E., Kristoffersen, A.-E., Hyde, M. og Hjulstad, O. (2009) Great Expectations - children with cochlear implants in Norway. American Annals of the Deaf, Vol 154(3):263-73

Sleeter, C.E. (2001) Epistemological Diversity in Research on Preservice Teachers Preparation for Historically Underserved Children. Review of Research in Education Vol 25, s. 209-250

Stensvand, K.J. (2008) Språkutvikling gjennom terapi? Utvikling av språkleg og kommunikativ kompetanse hos prelingvalt døve born med CI ved bruk av Auditory-Verbal Therapy (AVT). Masteroppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

UHR (2004) Vekt på forskning. Nytt system for dokumentasjon av viten-skapelig publisering. Innstilling fra faglig og teknisk utvalg til UHR, 12. november 2004. Universitets- og høgskolerådet. http://www.uhr.no/forskning/publiseringsutvalget/sentrale_dokumenter

Ulvestad, L. (2007) Fra døveskole til knutepunktskole: Framveksten av en statlig videregående døveskole i Bergen 1942-2005. Masteroppgave i historie, Universitetet i Bergen

UNESCO 1994: The Salamanca Declaration. Paris: UNESCO

REFERANSER

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

96

Thoutenhoofd, E. (2006) Cochlear Implanted Pupils in Scottish Schools: 4-year School Attainment Data (2000-2004). Journal of Deaf Studies and Deaf Education. Vol 11(2):171-188

Vonen, A.M. (1997) 1997 – et merkeår i døveundervisningen. Skådalen Publication Series No 2. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Watson-Gegeo, K.A. (2004) Mind, language, and epistemology: Toward a language socialization paradigm for SLA. The Modern Language Journal Vol 88(3):331–350

Zahl, T.S. (2000) Døves tospråklighet: Hvordan skriver døve barn av døve foreldre andrespråket norsk? Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

REFERANSER

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

97

REFERANSER

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

98

Appendix 1: De 198 vurderte publikasjonene

Alford,Sandra Marie, Arnesen, Knut, Enerstvedt, Regi Th., Engen, Elizabeth A., Engen, Trygg, Høie, Grete, Vonen, Arnfinn Muruvik og Østberg, Tina (1998) Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. En statusrapport med erfaringer fra forskningsprosjektets pilotunder-søkelse. Skådalen Publication Series No 6. Oslo: Skådalen kompetanse-senter

Alford, Sandra Marie (1997) Indre språk og døvhet. Hovedoppgave i sosiologi, Universitetet i Oslo

Arnesen, Eldbjørg (1995) Om kohesiv konjunksjon. En analyse av tekster skrevet av døve elever på 8. og 9. klassetrinn kontrastert mot tekster skrevet av hørende elever på 8. klassetrinn. Hovedoppgave i spesial-pedagogikk, Universitetet i Oslo

Arnesen, Knut (2002) På vei mot tospråklig opplæring og dagens døveunder-visning. Et streiflys på lover, reguleringer og læreplaner: Noen mile-pæler (1825-2003). Skådalen Publication Series No. 21. Oslo: Skå-dalen kompetansesenter

Arnesen, Knut, Breilid, Nils, Jochumsen, Uffe og Simonsen, Eva (2000) Nordisk samarbeid om forsøks- og utviklingsprogram for pedagogisk oppfølging av barn med cochlea implantat. Rapport fra konferanse 20.-22. januar 2000, Hotel Brøndby Park, København. Skådalen Publication Series No. 10. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Arnesen, Knut, Enerstvedt, Regi Th., Engen, Elizabeth A., Engen, Trygg, Høie, Grete og Vonen, Arnfinn Muruvik (2008) The Linguistic Milieu of Norwegian Children with Hearing Loss. American Annals of the Deaf, Vol. 153(1), Spring, pp. 65-77

Arnesen, Knut, Enerstvedt, Regi Th., Engen, Elizabeth A., Engen, Trygg, Høie, Grete og Vonen, Arnfinn Muruvik (2002) Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. En kartlegging av grunnskoleelever og deres språklige situasjon. Skådalen Publication Series No. 16. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Aspen, Øyvind (1996) ”De stakkels døvstumme” Et tilbakeblikk på døve-kirkens tilblivelse: Fra glemsel til familiedynasti. Hovedoppgave i kristendomskunnskap, Universitetet i Oslo

Auestad, Liv Kjellfrid (2004) Identitetsskaping for døve elever: En utford-ring for den inkluderende skolen. Masteroppgave i spesialpedagogikk. Stavanger: Høgskolen i Stavanger

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

99

Bakken, Anne og Christensen, Inger Lise (1995) ”Å vite hva man ikke vet...” Spredning og formidling av kompetanse til grunnskoler: En un-dersøkelse av et utvalg lærere og rektorer ved grunnskoler som under-viser elever med hørselshemning. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Bakken, Frøydis (2002) Telenærhet: En studie av unge døve og hørendes bruk av SMS. Hovedoppgave i sosiologi, Universitetet i Oslo

Bakken, Randi Lund og Tolgensbakk, Anne (2001) Hørselshemmede barns samspill med andre barn i lek. En case-studie av to moderat hørsels-hemmede førskolebarn. Hovedoppgave i pedagogikk. Trondheim: NTNU

Barli, Karen Sørlien (2002) Døv i ”den inkluderende skole”. ” – I spennings-feltet mellom einskap og mangfald”. (St.meld. nr. 28 1999:10,11). Hovedoppgave i spesialpedagogikk, utgitt 2003 i Skådalen Publica-tion Series No 18. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Berg, Mette Føyn (1995) Kartlegging av språklig funksjonsnivå hos hørsels-hemmede førskolebarn i Norge. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Berge, Sigrid Slettebakk (2003) Undersøkelse av knutepunktskoler for hørselshemmede. HiST ALT notat nr 5, 2003. Trondheim: Høgskolen i Sør-Trøndelag

Berge, Sigrid Slettebakk og Karlsdottir, Ragnheidur (2003) Tegnspråktol-kens handlinger. Skriftserien klasseromsforskning; nr 14. Trondheim: Tapir Akademisk forlag

Berge, Synnøve (2005) Spesialpedagogers møte med hørselshemmede barn med etnisk minoritetsbakgrunn. Master i flerkulturell og internasjonal utdanning. Oslo: Høgskolen i Oslo

Bergerud, Aud (1997) Døve barn i vanlige barnehager. En studie av utvik-lings- og læringsmuligheter belyst gjennom observasjon av lek og formidlet læring. Hovedoppgave i barnehagepedagogikk, Universitetet i Oslo

Bergh, Grete (2004) Norsk tegnspråk som offisielt språk. AMB-skrift nr. 10, s. 62. Oslo: ABM-utvikling

Bergwitz, Øyvind (2003). Døves medborgerskap - et forprosjekt - sentrale begreper, teoretisk forankring, metodisk tilnærming, sosialpolitiske perspektiver. HiO-rapport nr. 16. Oslo: Høgskolen i Oslo

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

100

Bergåker, Venche Røst (1997) Hører - hører ikke? En studie av hvordan hørselsnedsettelse diagnostiseres hos flerfunksjonshemmede barn. Hovedoppgave i barnehagepedagogikk. Oslo: Høgskolen i Oslo

Bjerke, Mari og Elin Lande (2006) Barn med cochleaimplantat i vanlig skole: Hvordan fungerer integreringen av denne elevgruppen sett fra foreldrenes og lærernes ståsted. Masteroppgave i spesialpedagogikk. Halden: Høgskolen i Østfold

Bredal, Unni Johanne (1995) Døves tale: Hva en gruppe hørende forstår av døves tale: En replikasjon av Marit Hoem Kvams undersøkelse av 1979. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Breivik, Jan-Kåre (2007) Deaf Identities in the Making; Local Lives, Trans-national Connections - Scandinavian Journal of Disability Research, 1745-3011, Volume 9(1), pp. 61-64

Breivik, Jan-Kåre (2007) Transition, Globalisation and Identity Formation – Educational Issues? I Hyde, M. og Høie, G. (eds.) (2007). Construct-ing Educational Discourses on Deafness. Skådalen Publication Series No. 26. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Breivik, Jan-Kåre (2005) Deaf Identities in the Making: Local Lives, Trans-national Connections. Washington DC: Gallaudet University Press

Breivik, Jan-Kåre (2005) Vulnerable but strong: Deaf people challenge established understandings of deafness. Scandinavian Journal of Public Health, Vol. 33, No. 5, 18-23

Breivik, Jan-Kåre. Haualand, Hilde og Solvang, Per (2002) Rome - a Temporary Deaf City! Deaflympics 2001. Working paper 2-2002, Universitetet i Bergen.

Breivik, Jan-Kåre (2001) Deaf identities in the making: Metaphors and narratives in translocal lives. Avhandling (dr. polit.) Institutt for sosialantropologi, Det samfunnsvitenskapelige fakultet, Universitetet i Oslo

Breivik, Jan-Kåre (2000) Døve – funksjonshemmede eller kulturell minoritet? I: Romøren, T.I. (red.): Usynlighetskappen. Oslo: Akribe AS

Bruin, Marieke (2008) Veien videre: Cued speech og cochleaimplantat: Et lovende partnerskap? En studie av Cued Speech som mulig verktøy i opplæringen av barn med cochleaimplantat i Norge. Masteroppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Stavanger

APPENDIX 1

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

101

APPENDIX 1

Christophersen, Anne Beate (2001) Barn og unge med cochleaimplantat. Hvordan opplever de sin kommunikasjonssituasjon. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, UiO, utgitt i Skådalen Publication Series No. 11. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Dahl, Ellen Karoline (1997) Tunghørte elevers erfaring med videregående opplæring. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo,

Dahl, Liv Synnøve (1996) Tolking og livskvalitet: En kvalitativ studie av noen døves erfaringer som brukere av tolketjenesten for hørsels-hemmede. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Dahl, Trine Lise (1995) Hørselshemmedes kommunikasjon i barnehagen: En analyse av samspill mellom barn og voksne. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo.

Dalane, Ida og Rødde, Therese (2002) Rehabilitering for eldre tunghørtblitte: En evalueringsundersøkelse. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Dehli, Ingrid (1996) Å være døv i en hørende familie: En kvalitativ studie av hverdagslivet i familier med døve ungdommer. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Eilertsen, Lill-Johanne (2007) Lyden av samspill: Samspill med barn med flere funksjonshemninger, som har cochleaimplantat. Masteroppgave i spesialpedagogikk, Høgskulen i Volda

Eksveen, Beth(1998) Identifisering av hørselstap hos barn: En undersøkelse blant foreldre til hørselshemmede barn i Vestfold, født mellom 1985 – 1995. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Engeli, Inger og Nordlie, Knut (1995) Rett til et tegnspråklig hjelpeappa-rat? En undersøkelse av forekomsten av sosiale-emosjonelle vansker blant hørselshemmede tegnspråkbrukere under 18 år og behovet for tiltak for gruppen. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Engen, Elizabeth og Trygg Engen (2004) The Relationship between Language Experience and Language Development: A Report from Norway. I Brueggemann, B.J.: Literacy and Deaf People: Cultural and Contextual Perspectives, Washington, DC: Gallaudet University Press

Erlenkamp, Sonja (2003) Informanter i tegnspråkforskning: Problemer og utfordringer. I Johannessen, J.B. (red): På språkjakt – problemer og utfordringer i språkvitenskapelig datainnsamling. Oslo: Unipub

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

102

Falkenberg, Eva Signe (2007) Holistic Aural Rehabilitation: A Challenge. Scandinavian Journal of Disability Research Vol. 9(2): 78-90

Falkenberg, Eva-Signe, Tungland, Ole Petter og Skollerud, Siri (2003) Habituation Therapy of Chronic Distressing Tinnitus: a Presentation of a Treatment Programme and an Evaluation Study of its Effects.. Audiological Medicine 2003 Volum 2. s. 132-137(habilitering)

Fauske, John Sverre (2003) Hørselshemmede tegnspråkbrukeres valg av videregående utdanning/skole. Hovedoppgave i pedagogikk, Norsk Lærerakademi

Fiksdal, Bodil (1995) Testing av døve og sterkt tunghørte elevers leseferdig-heter. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Fleischer, Bodil (1994) Kan datastøttet undervisning med Taleskop 2 (Speech Viewer 2) være til nytte? En evaluering av datastøttet læring med Taleskop 2 brukt i et spesialpedagogisk opplegg i artikulasjons-trening for en gruppe med hørselshemmede elever. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Frostad, Per og Ahlberg, Ann (1999) Solving story-based arithmetic problems: achievement of children with hearing impairment and their interpretation of meaning Journal of Deaf Studies and Deaf Educa-tion, Winter 1999, Vol 4(4):283-293

Frostad, Per (1999) Deaf children’s use of cognitive strategies in simple arithmetic problems. Educational Studies in Mathematics Vol. 40 (2):129-153, October, 1999

Frostad, Per (2000) Sammenhengen mellom matematikkferdigheter og sosial kompetanse hos norske hørselshemmede grunnskolebarn. Nordisk Tidsskrift for Specialpedagogikk, 2000 nr.3:203-223

Frostad, Per (1998) Matematikkprestasjoner og matematikkinnsikt hos hørselshemmede grunnskoleelever. Dr.polit. avhandling levert ved Pedagogisk institutt, Fakultet for samfunnsvitenskap og teknologi-ledelse, NTNU

Førde, Kaia-Iren (1999) ”Men hørende blir de aldri”. Erfaringer og opp-fatninger omkring cochlea implantat på førspråklig døve barn fra et foreldreperspektiv. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Galåen, Sissel (2008) ”Hvem er det som eier en sannhet?” Rådgiveres vekt-legging i arbeid med foreldre til barn med cochleaimplantat. Master-oppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo.

APPENDIX 1

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

103

APPENDIX 1

Gjerstad, Oddny Juliussen (2005) Hørselssimulering; et bidrag til styrking av den tilpassede og inkluderende opplæringen av tunghørte elever i en skole for alle? En spørreundersøkelse blant lærere på grunn-skolens mellom- og ungdomstrinn i Nordland. Masteroppgave i spesialpedagogikk. Profesjonshøgskolen, Institutt for lærerutdanning og kultur. Bodø: Høgskolen i Bodø

Gran, Ane-Lene og Marte Stav Nilsen (2005) Voksne døvblitte med cochle-aimplantat: Endringer i hverdagen og behov for rehabilitering etter cochleaimplantasjon. Masteroppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Grønlie, Sissel M. og Hjelmervik, Ellinor (2004) Å ikke høre i en hørende skole. L97 - for døve elever. I: K. Klette (red) Fag og arbeidsmåter i endring? Tidsbilder fra norsk grunnskole. Oslo: Universitetsforlaget

Grøttland, Håvar og Sandvin, Johans Tveit (2002) Evaluering av hørsels-hjelperordningen i regi av Hørselshemmedes landsforbund. SKUR-rapport nr 1/2002. Bodø: Statens kunnskaps- og utviklingssenter for helhetlig rehabilitering

Gundersen, Tonje og Jan-W. Lippestad (2000) Helhetlig rehabiliterings-tilbud til hørselshemmede. SINTEF rapport / Unimed. Trondheim: SINTEF

Gylterud, Hildegun (2001) Valgfrihet for døve elever i videregående skole? Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Handberg, Tone-Britt (1994) Funksjonell tospråklighet for døve: Noen pedagogiske konsekvenser. Hovedoppgave i pedagogikk, Universitetet i Oslo

Hansen, Aase Lyngvær (2004) Kommunikative praksiser i lærerutdanning for døve studenter. I Høie, G. og Kristoffersen A.-E. (2004) Inklude-rende eller ekskluderende klasserom. Døveundervisningen – et case å lære av? Skådalen Publication Series No. 22, Oslo: Skådalen kompetansesenter

Hansen, Aase Lyngvær (2005) Kommunikative praksiser i visuelt orienterte klasserom: En studie av et tilrettelagt opplegg for døve lærerstudenter. Doktoravhandling for graden doctor artium. Institutt for språk og kommunikasjonsstudier, Det historisk-filosofiske fakultet, NTNU.

Hansen, Aase Lyngvær (1994) Levende bilder for døve. Hovedoppgave i filmvitenskap, Universitetet i Trondheim, 1994

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

104

Hasmo, Linda (2008) Hørselshemmede barn med cochleaimplantat: Deres talespråk og sosiale kompetanse. Masteroppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo.

Hassel, Ida (2007) Intonasjon hos hørselshemmede: En undersøkelse av hørselstaps betydning for intonasjonsutvikling. Masteroppgave i nordisk språkvitenskap. Trondheim: NTNU

Haualand, Hilde M. (2001) I endringens tegn: Diskurser i døvebevegelsen. Hovedoppgave i sosialantropologi, Universitetet i Oslo

Haugen, Synnøve (1996) Språklig bevissthet og leseutvikling: Elementer i leseforberedende opplæring av hørselshemmede 6-åringer. Hoved-oppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Haugland, Anne-Marie (1995) ”Tegnspråklærer” eller tegnspråktolk? Døve elevers/ studenters preferanse av kommunikasjonsform. Hovedopp-gave i pedagogikk. Trondheim: Universitetet i Trondheim

Hegna, Hilde Margrethe Bleg (2001) Jeg er et menneske med høreappa-rat, ikke et høreapparat med et menneske på: Tunghørte ungdoms-skoleelevers forhold til egen hørselshemning og deres opplevelse av relasjonen til klassekameratene. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Heimdal, Trine (2005) Taleoppfattelsesutvikling hos barn med cochlea-implantat (CI): hva kjennetegner den tidlige utviklingen av lukket- og åpen taleoppfattelse hos barn med CI implantert før 3 år, sammenlignet med normalthørende barn. Masteroppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir, Svebak, Sven og Hallberg, Lillemor R.-M. (2007) Hearing Impairment, Sense of Humour and Communica-tion Strategies, Scandinavian Journal of Disability Research, Vol. 9(1):1-13

Helvik, Anne-Sofie, Thürmer, Hanne, Jacobsen, Geir W., Bratt, Mette og Hallberg, Lillemor R.-M. (2007) Psychometrical Evaluation of the Hearing Disability and Handicap Scale, Scandinavian Journal of Disability Research, Vol. 9(2):112-124

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir W. og Hallberg, Lillemor R.-M. (2006) Psychological well-being of adults with acquired hearing impairment, Disability and Rehabilitation, Vol. 28(9): 535-545, May 2006

APPENDIX 1

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

105

APPENDIX 1

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir W., Wennberg, Siri, Arnesen, Haakon, Ringdahl, Anders og Hallberg, Lillemor R.-M. (2006) Activity limitation and participation restriction in adults seeking hearing aid fitting and rehabilitation, Disability and Rehabilitation, Vol. 28(5):281-288, March 2006

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir W. og Hallberg, Lillemor R.-M. (2006) Effects of Impaired Hearing on Perceived Health and Life Situation, Scandinavian Journal of Disability Research, Vol. 8(4):263-277

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir W. og Hallberg, Lillemor R-M. (2006) Life Consequences of Hearing Loss in Terms of Activity Limitation and Participation Restriction, Scandinavian Journal of Disability Research, Vol. 8(1):53-66

Herheim, Live (2004) ”Kunne det vært annerledes? Teater Manu - Norsk Tegnspråkte[a]ter, et tradisjonelt og litterært teater”. Hovedoppgave i drama. Trondheim: NTNU

Hjelmervik, Ellinor (2003) Funksjonell tospråklighet hos døve barn. I: Matre, S. og Maagerøy, E. (red.) Når barn erobrar språket: Ulike perspektiv på barns språkutvikling. Forskningsserien nr. 41. Kristiansand: Høgskolen i Agder

Hjelmervik, Ellinor (2000) Måles tegnspråk i desimeter? En analyse av ulike redskap som kartlegger døve barns tegnspråk. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Hjulstad, Oddvar (2003) Døvhet som sosial konstruksjon. Handicap-historisk tidsskrift 2003 (10) s. 31-45

Hjulstad, Oddvar (1999) Fra handikap til kultur: døves identitetsforhandling i et sosial konstruksjonistisk perspektiv. Hovedoppgave i spesial-pedagogikk, Universitetet i Oslo

Hjulstad, Oddvar og Kristoffersen, Ann-Elise (2007) Pupils with cochlear implant in Norway: Perspectives on learning and participation in research and practice. I Hyde, M. og Høie, G. (eds.) (2007). To be or to become. Language and learning in the lives of young deaf children. Skådalen Publication Series No. 25. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Hjulstad, Oddvar og Kristoffersen, Ann-Elise (2004) Kommunikasjon og deltagelse i barnehager med barn med cochleaimplantat. I Høie, G. og K., A.-E.(eds.) (2004). Inkluderende eller ekskluderende klasserom. Døveundervisningen – et case å lære av? Skådalen Publication Series No 22. Oslo: Skådalen kompetansesenter

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

106

Hjulstad, Oddvar og Kristoffersen Ann-Elise (2003) Barn med cochlea-implantat. Kommunikiative praksiser i barnehagen. I Matre, S. og Maagerøy, E. (red.): Når barn erobrar språket. Ulike perspektiv på barns språkutvikling. Forskningsserien nr. 4. Kristiansand: Høgskolen i Agder

Hjulstad, Oddvar, Kristoffersen Ann-Elise og Simonsen, Eva (2002) Barn med cochleaimplantat: Kommunikative praksiser i barnehagen. Skådalen Publication Series No 17. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Hofstad, Roar (2004) TRAS - Tidlig registrering av språkutvikling: Bruk av TRAS-materiellet i en barnehage for hørselshemmede. Hovedfagsopp-gave i spesialpedagogikk. Stavanger: Høgskolen i Stavanger

Hofstad, Tove Irgens (1995) Den som behersker språket kan gå ut og ”erobre verden”. En undersøkelse av tunghørte unge og voksnes lese-ferdighet. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Holiman, Sidsel Marianne (2008) Heime og ute. En studie av opplevelsen av sosiale relasjoner, motivasjon og selvoppfatning hos hørselshemmede elever som har delt opplæring mellom hjemmeskole og døveskole. Masteroppgave i pedagogikk. Trondheim: NTNU

Holm, Astri (2001) Hvordan kan døve og tunghørte barn bli gode lesere og skrivere? Hovedoppgave i anvendt språkvitenskap. Trondheim: NTNU

Hyde, Merv og Høie, Grete (eds.) (2007). Constructing Educational Discourses on Deafness. Skådalen Publication Series No. 26. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Hyde, Merv og Høie, Grete (eds.) (2007). To be or to become. Language and learning in the lives of young deaf children. Skådalen Publication Series No. 25. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Hyde, Merv, Ohna, Stein Erik og Hjulstad, Oddvar (2006) Education of the Deaf in Australia and Norway: A Comparative Study of the Interpreta-tions and Applications of Inclusion. American Annals of the Deaf, Vol. 150(5): 415-426, Winter 2005/2006

Høie, Grete og Kristoffersen, Ann-Elise (red.) (2004) Inkluderende eller ekskluderende klasserom: Døveundervisningen - et case å lære av? Skådalen Publication Series No. 22. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Høie, Grete og Vonen, Arnfinn Muruvik (2004) Bruk av språk i skolen: Funn fra forskningsprosjektet Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. I Høie, G. og Kristoffersen, A.-E.(eds.) (2004). Inkluder-ende eller ekskluderende klasserom. Døveundervisningen – et case å

APPENDIX 1

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

107

APPENDIX 1

lære av? Skådalen Publication Series No. 22. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Haavi, Ingrid Rossen (2008) Pragmatiske ferdigheter hos barn med cochlea-implantat: belyst ved et kasusstudie. Masteroppgave i spesial-pedagogikk, Universitetet i Oslo

Jensen, Ruth (2001) Organisering av videregående opplæring for hørsels-hemmede elever i Norge, Sverige og Danmark: En komparativ analyse. Hovedoppgave i pedagogikk Bergen: Norsk Lærerakademi

Johannessen, Annika Maria (2004) Leker like barn best? En studie av døve barns sosiale mestringsstrategier i lek med hørende barn og andre døve barn. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Jonassen, Bjørn (1998) Middels og moderat tunghørte elevers erfaringer med hjelpetiltak i grunnskolen: Intervju med syv tunghørte elever i videregående skole i Vest-Agder. Hovedoppgave i spesialpedagogikk. Oslo: Universitetet

Jørgensen, Sissel Redse og Anjum, Rani Lill (red) (2006) Tegn som språk. En antologi om tegnspråk. Oslo: Gyldendal norsk forlag

Karlsen, Britt P. (2000) Barn i to ”verdener”. Hvordan opplever hørsels-hemmede barn en stadig pendling mellom skolemiljøet ved kompetanse-senteret og hjemmemiljøet? Hovedoppgave i sosialt arbeid, Trond-heim: NTNU

Karlsen, Irén (1997) Kompetanseutvikling i de statlige sentrene for hørsels-hemmede. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Kermit, Patrick (2007) Bioethical discourses on Deafness: Critical Remarks and Suggestions for a New Approach. I Hyde, M. og Høie, G. (eds.) (2007). Constructing Educational Discourses on Deafness. Skådalen Publication Series No. 26. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Kermit, Patrick, Astri Holm og Odd Morten Mjøen (2005) Cochleaimplantat i et tospråklig og etisk perspektiv. HiST ALT rapport; nr 14, Trond-heim: Høgskolen i Sør-Trøndelag

Knapstad, Solfrid (1996) Lokalisasjon i tegnspråket hos døve 6-7-åringer. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Knudsen, Marit H. (2002) Elever med Cochlea-implantat i videregående opplæring: En fenomenologisk undersøkelse i forhold til Cochlea-implantat og mestringsstrategier hos elever med Cochlea-implantat i videregående opplæring i Norge. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

108

Koppen, Anny Kari (1993) ”Alt gikk fint i starten -” Årsaker til at hørsels-hemmete barn søkes overført til en skole for hørselshemmete. Hoved-oppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Kristoffersen, Ann Elise og Erling Storhaug (1995) Flyktning og hørsels-hemmet i Norge. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Kvam, Marit Hoem, Loeb, Mitchell og Tambs, Kristian (2007) Mental health in deaf adults: Symptoms of anxiety and depression among hearing and deaf individuals. Journal of Deaf Studies and Deaf Education Volum 12.(1) s. 1-7

Kvam, Marit Hoem og Tingvold, Laila (2004) Jeg er så utrolig sliten: Enkeltpersoners erfaringer med å være hørselshemmet, med særlig vekt på arbeidslivet. SINTEF rapport. Oslo: SINTEF Unimed

Kvam, Marit Hoem og Bredal, Unni Johanne (2000) Do we understand the speech of deaf adolescents? An evaluation and comparison of the intelligibility in two similar research projects from 1979 and 1995. [Særtrykk fra Basingstoke: Taylor og Francis – ikke tidsskrift tittel – men sidene 87-92..] Trondheim: SINTEF Unimed

Landsvik, Borghild (2001) Barn med cochleaimplantat. Kommunikasjon og samspill i barnehagen. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, UiO. Skådalen Publication Series No. 12. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Larsen, Lilly-Arlèn (2006) Korleis kan elevar med teiknspråk som fyrste-språk oppleve det å vere aleine døv i den lokale skulen? Masteropp-gave i spesialpedagogikk. Volda: Høgskulen i Volda.

Liddell, Scott K. og Vogt-Svendsen, Marit (2007) Constructing Spatial Con-ceptualizations from Limited Input: Evidence from Norwegian Sign Language. I Duncan, Susan D., Cassell, Justine, Levy, Elena T. og McNeill, David (red): Gesture and the Dynamic Dimension of Lan-guage Essays in honor of David McNeill. Amsterdam: John Benjamins Publishing Company

Liddell, Scott K., Vogt-Svendsen, Marit og Bergman, Brita (2007).A cross-linguistic comparison of buoys Evidence from American, Norwegian, and Swedish Sign Language. I Vermeerbergen, Myriam, Lorraine Leeson og O.A. Crasborn (eds.): Simultaneity in Signed Languages: Form and function. Amsterdam: John Benjamins Publishing Company

APPENDIX 1

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

109

APPENDIX 1

Liltved, Brit Sæther (2003) Se mitt språk: Tegnspråkopplæring for foreldre til døve og sterkt tunghørte barn. En rapport om opplæringstilbud for foreldre og kompetansehevingsprogram for forelesere. Arendal: Fylkesmannen i Aust-Agder

Lorentsen, Øivind og Alf Reiar Berge (2006) Hørselshemmede i arbeid: Terskler og forslag til tiltak. Rapport utarbeidet for Sosial- og helse-direktoratet. Tomter: Rehab-Nor

McGlade, Karina og Jorunn Solheim (2003) Hørselstap og rehabiliterings-behov hos eldre. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Merkesvik, Hanne Rying (2006) Skolens organisering - ivaretar den de behov tunghørte elever har? En kvalitativ studie i grunnskolen. Masteroppgave i pedagogikk, Universitetet i Oslo

Midtdal, Åslaug (2006) En uhørt historie: Norsk døvemuseum som del av døves identitetskonstruksjon. Hovedoppgave i kulturhistorie, Universitetet i Oslo

Mikkelsen, Elisabeth (2005) I dobbelt grenseland: Skole-hjem-samarbeid rundt hørselshemmede elever med etnisk minoritetsbakgrunn. Hoved-oppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Moen, Bente Bolme (2006) Døv ungdom og identitetsutvikling i det sen-moderne. Avdeling for lærer- og tolkeutdanning, HiST ALT rapport nr 15. Trondheim: Høgskolen i Sør-Trøndelag

Munkebye, Grete, Kirsti Fuhr Norkyn og Gudny Hegge (2004) Sluttrapport fra prosjektet ”Overgang barnehage-skole for hørselshemmede: Fauske kommune, Spesialpedagogisk senter i Nordland, Statped skriftserie nr 27. Heimdal: Møller kompetansesenter

Murberg, Terje A. (1994) Drømmen om det gode liv: Kartlegging og analyse av voksne hørselshemmedes livskvalitet. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Neeb, Kari Endal (1994) Barnehagen som tilpasset tilbud for barn med hørselshemning: En undersøkelse av personalets forutsetninger og veiledningsbehov i forhold til å ivareta noen spesifikke behov hos barn med hørselshemning. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universite-tet i Oslo

Nesvik, Una og Vibeke Marie Røvik (2005) Taleproduksjonsutvikling hos barn med cochleaimplantat. Masteroppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

110

Nyhus, Marianne Pilskog (2006) ”Mamma, mamma! Er det rett? Sier jeg det rett nå?” En studie av cochlea implantasjon på døve barn, med utgangspunkt i tre foreldrepar til barn med cochlea implantat og to ansatte ved Rikshospitalets erfaringer. Hovedoppgave i pedagogikk. Trondheim: NTNU

Nævdal, Folkvard (2003) Konsekvenser av nedsatt hørsel med hensyn til skolerelatert kompetanse, tilpasningsindikasjoner og risikoatferd hos ungdom i ordinære skoler. Nordisk tidsskrift for specialpedagogikk 2003 nr 4.

Ohna, Stein, Erik (2005) Researching classroom processes of inclusion and exclusion. European Journal of Special Needs Education May 2005, Vol. 20(2):167-178

Ohna, Stein Erik (2004) Deaf in my own way: Identity, learning andnarratives. Deafness & Education International Vol. 6(1):20-38, February 2004

Ohna, Stein Erik (2003) Education of Deaf Children and the Politics of Recognition. Journal of Deaf Studies and Deaf Education, Winter 2003; Vol. 8(1):5-10.

Ohna, Stein Erik (2001) Å skape et selv: Døves fortellinger om interak-sjoner med hørende. Doktoravhandling, Det utdanningsvitenskapelige fakultet, UiO. Oslo: Unipub

Ohna, Stein Erik (1995) Å være døv i en hørende verden: Døves erfaringer belyst gjennom teori om kultur. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Ohna, Stein Erik, Oddvar Hjulstad, Arnfinn Muruvik Vonen, Sissel M. Grønlie, Ellinor Hjelmervik og Grete Høie (2003) På vei mot en ny grunnskoleopplæring for døve elever: En evalueringsstudie etter Reform 97. Skådalen Publication Series No 20, Oslo: Skådalen kompetansesenter

Ohna, Tone Lunde (2002) Fra tospråklighet til kommunikasjon: En studie av språk, kommunikasjon og samhandling i naturlige situasjoner i vanlig skole hos to barndomsdøve seksåringer med cochleaimplanat. Hovedoppgave i barnehagepedagogikk, Høgskolen i Oslo

Olsen, Bjørn (1999) Utdanning og yrkesvalg for hørselshemmede. Hoved-fagsoppgave i yrkespedagogikk. Bekkestua: Høgskolen i Akershus

Ottersen, Unni Line (2002) De æ bja: En beskrivelse av hvordan døve barn som har fått Cochlea Implantat tar i bruk språklig verktøy i samspill med en voksen. Hovedoppgave i barnehagepedagogikk, Høgskolen i Oslo

APPENDIX 1

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

111

APPENDIX 1

Ottersen, Unni Line og Tone Lunde Ohna (2000) Opplæring av små barn med cochlea implantat: Med fokus på kommunikasjon og samspill i den første tiden. Holmestrand: Nedre Gausen kompetansesenter

Peterson, Paal Richard (2001) Døv identitet og politisk deltakelse: Taus minoritet eller arbeid i det stille? Hovedoppgave i statsvitenskap, Universitetet i Oslo

Pritchard, Patricia (2004) TEFL for deaf pupils in Norwegian bilingual schools: Can deaf primary school pupils acquire a foreign sign language? Hovedoppgave i spesialpedagogikk. Trondheim: NTNU

Rekkedal, Ann Mette (1997) ”Vi var fattige på språk. Virkelig fattige”. Døve forteller om skoletiden på Kristiania offentlige skole for døve. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Remøy, Perry M. (2007) Å forstå og bli forstått: En studie av hørsels-hemmede med ulike funksjonshemminger og kommunikativt miljø. Hovedoppgave i sosialt arbeid. Trondheim: NTNU

Riise, Hilde (1993) I grenseland... Hvilket skoletilbud velges til sterkt tung-hørte og døve elever? Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Univer-sitetet i Oslo

Roald, Ingvild (2001) Building of concepts. A study of physics concepts of Norwegian deaf students. Doktorgradsavhandling, Institutt for praktisk pedagogikk, Psykologisk fakultet, Universitetet i Bergen

Roald, Ingvild (2002) Reflections by Norwegian Deaf Teachers’ on their Science Education: Implications for Instruction. Journal of Deaf Studies and Deaf Education, Winter 2002; Vol. 7(1):57-73

Roald, Ingvild og Øyvind Mikalsen (2001) Configuration of the Earth-Sun-Moon system: An investigation into conceptions of deaf and hearing pupils, International Journal of Science Education 23(4):423-440

Roald, Ingvild og Øyvind Mikalsen (2000) What are the Earth and the heavenly bodies like? A study of objectual conceptions among Norwegian deaf and hearing pupils. International Journal of Science Education 22(4): 337-355

Schrøder, Odd-Inge (2007) Manualisme og oralisme. Holdninger i det norske døvemiljøet. I Johnsen, B. og Simonsen, E. (red): Utenfor regelen. Historisk perspektiv på spesialpedagogikk.. Unipub (identitet)

Seljestad, Eva (1995) Affektintoning i samspill. En analyse av samspillet mellom en lærer og et barn. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

112

Seljesæther, Bodil (1994) Hørselshemmedes tilbud i Finnmark. En kart-leggingsundersøkelse av hørselshemmede barn og unges tilbud, gitt av helsesøstre, PP-tjenesten og førskolelærere/lærere. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Selvik, Kari-Anne (2006) Spatial Paths Representing Time: A Cognitive Analysis of Temporal Expressions in Norwegian Sign Language. Doktoravhandlingen (dr.art.) levert ved Institutt for lingivistiske fag, Universitetet i Oslo

Sidhu, Jasbir Kaur (2002) Eldre hørselshemmede: Mestring og trivsel. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Simonsen, Eva (2007) To be or to become: Competing perspectives in research and professional work with young deaf children. I Hyde, M. og Høie, G. (eds.) (2007). To be or to become. Language and learning in the lives of young deaf children. Skådalen Publication Series No. 25. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Simonsen, Eva (2007) Competing discourses – contested values in deaf education. I Hyde, M. og Høie, G. (eds.) (2007). Constructing Educa-tional Discourses on Deafness. Skådalen Publication Series No. 26. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Simonsen, Eva (2001) Forskning omkring barn og unge med cochlea-implantat. Spesialpedagogikk 2001(10)

Simonsen, Eva (2003) Døve barn med cochleaimplantat: Teknologi og kultur på kollisjonskurs? Handicaphistorisk tidsskrift 2003 (10) s. 46-60

Simonsen, Eva (2004) «I begynnelsen var ordet». Begrepshistoriske betrakt-ninger. I Høie, G. og Kristoffersen, A.-E. (red): Inkluderende eller ekskluderende klasserom Døveundervisningen - et case å lære av?. Skådalen Publication Series No. 22. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Simonsen, Eva og Arnesen, Knut (1999) Fornuft og følelser - perspektiver etter 150 års undervisning av døve og døvblinde. Skådalen Publica-tion Series No. 8. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Simonsen, Eva og Kristoffersen, Ann-Elise (2001) Forskning om barn med cochleaimplantat – En kunnskapsstatus. Skådalen Publication Series No. 13. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Simonsen, Eva (2000) Vitenskap og profesjonskamp: Opplæring av døve og åndssvake i Norge 1881-1963. Doktoravhandling levert ved Institutt for spesialpedagogikk, Det utdanningsvitenskapelige fakultet, UiO. Oslo: Unipub

APPENDIX 1

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

113

APPENDIX 1

Skaten, Ingeborg (2005) Tolk, døvetolk - eller tegnspråktolk? En diskurs-analytisk undersøkelse av identitetskonstruksjon hos tolkestudenter. Hovedoppgave i sosiologi, Universitetet i Bergen

Skaug, Ingebjørg (1997) Gjennom fremmedspråk til bedre norsk tale for hørselshemmede? Med transkriberte taleprofiler. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Skedsmo, Kristian (2005) Tolking i grenseland: En analyse av et utvalg tegnspråktolkers grenseoppganger mellom god og tvilsom praksis, og mellom tolking og ikke-tolking. Hovedoppgave i anvendt språkviten-skap. Trondheim: NTNU

Skollerud, Siri Heftye (1996) Kommunikativ kompetanse hos voksne som får nedsatt hørsel. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Solvang, Per, Jan-Kåre Breivik and Hilde Haualand (2005) Minority politics and disability discourse at global deaf events, i Gustavsson, Anders, Jan Tøssebro, Johans Sandvin and Rannveig Traustadottir (eds.): Resistance, reflection and change: Disability and the role of research. Lund: Studentlitteratur AB

Stangeland, Elisabeth Marie Refve (2008) Når det gjelder hørselshemmede elever så er de godt ivaretatt: Hvordan tre kommuner arbeider med hørselshemmede elevers aktive deltakelse i skolefellesskapet. Master-oppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Stavanger

Stensvand, Kari Johanne (2008) Språkutvikling gjennom terapi? Utvikling av språkleg og kommunikativ kompetanse hos prelingvalt døve born med CI ved bruk av Auditory-Verbal Therapy (AVT). Masteroppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Strand, Else (1996) Søsken til hørselshemmede: En kvalitativ undersøkelse om barndomsopplevelser og erfaringer for seks hørende søsken til hør-selshemmede. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Stålen, Bjørg Kaseth (1995) Taletrening: En undersøkelse av lærernes kva-lifikasjoner i taletrening av døve. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Sund, Astrid Marie (1994) Forandringen: En undersøkelse av livssituasjo-nen til personer som har mistet hørselen. Hovedoppgave i spesialpe-dagogikk, Universitetet i Oslo

Sund, Astrid M. og Solfrid Langmark (1998) Mistet hørselen? Rehabilitering eller utsortering? Ansvarsplassering? Sluttrapport fra prosjektet Kompetansenettverk for døvblitte/sterkt tunghørtblitte og deres familier. Oslo: Skådalen kompetansesenter

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

114

Svarstad, Ingebjørg Hansen (2003) Tilrettelegging for, og trivsel hos hørselshemmede elever i vanlig ungdomsskole. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Svendsen, Bente Aileen (2007) Bilingualism: Competence and practice. I Hyde, M. og Høie, G. (eds.) (2007) To be or to become. Language and learning in the lives of young deaf children. Skådalen Publication Series no. 25. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Svinndal, Elisabeth (2001) Døve og sterkt tunghørtes norskkunnskaper: En analyse av grunnskoleelevers skriftlige tekster ved hjelp av andre-språksteori. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, UiO. Publisert i Skådalen Publication Series No. 15. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Sværen, Guri Kaland (2007) Vi tar ansvar! En studie om rekruttering og motivasjon til ungdomsarbeid blant døve. Masteroppgave i verdiba-sert ledelse, Oslo: Diakonhjemmet Høgskole

Sørli, Jorid og Anne Line Pettersen (2002) Vi er jo så prisgitt hjelpe-apparatet ... En studie av foreldre til barn med cochlea-implantat og deres møte med hjelpeapparatet. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Thorstensen, Bente (2006) Hørselshemmede barn: Talespråk eller tegn-språk - både/og eller enten/eller? En teoretisk studie om forholdet mellom hørsel og fonologiske evner - konsekvenser for opplæringen av barn med cochleaimplantat. Hovedoppgave i pedagogikk, Universitetet i Oslo

Tronvoll, Inger Marii (2000) Barns egen innsats for å være inkludert - barn med moderat hørselshemning i vanlig skole. Nordisk tidsskrift for spesialpedagogikk 3:175-187, 2000

Tronvoll, Inger Marii (2000) Usynlighetskappen. I Romøren, Tor Inge (red) Usynlighetskappen. Levekår for funksjonshemmede. Oslo: Akribe AS

Tveit, Reidun Therkelsen (1996) Tunghørte elevers kommunikasjonssitua-sjon i vanlig klasserom i grunnskolen: En undersøkelse om tilrette-legging av opplæring. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Ulvestad, Laila (2007) Fra døveskole til knutepunktskole: Framveksten av en statlig videregående døveskole i Bergen 1942-2005. Masteropp-gave i historie, Universitetet i Bergen

Utseth, Synnøve (1997) Tidlig støtte og veiledning til foreldre med sterkt hørselshemmede barn. En ekstensiv undersøkelse om foreldres erfaringer i barnets tre første leveår. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

115

APPENDIX 1

Vogt-Svendsen, Marit og Bergman, Brita (2007) Point buoys: The weak hand as a point of reference for time and space. I Vermeerbergen, Myriam, Lorraine Leeson og O.A. Crasborn (eds): Simultaneity in Signed Languages: Form and function. Amsterdam: John Benjamins Publishing Company

Vogt-Svendsen, Marit (2001) A Comparison of Mouth Gestures and Mouth-ings in Norwegian Sign Language (NSL). I Boyes Braem, Penny and Rachel Sutton-Spence (eds): The Hands are the Head of the Mouth: The Mouth as Articulator in Sign Languages. Seedorf: Signum

Vonen, Arnfinn Muruvik (2007) Bimodal bilingualism in children – similar and different. I Hyde, M. og Høie, G. (eds.) (2007). To be or to become. Language and learning in the lives of young deaf children. Skådalen Publication Series No. 25. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Vonen, Arnfinn (2007). Bilingualism – a Future Asset in the Education of Socially Deaf Children. I Hyde, M. og Høie, G. (eds.) (2007). Constructing Educational Discourses on Deafness. Skådalen Publication Series No. 26. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Vonen, Arnfinn Muruvik (2003) Om språk og språkopplæring hos døve barn. I Matre, S. og Maagerøy, E. (red.): Når barn erobrer språket. Ulike perspektiv på barns språkutvikling. Kristiansand: Høyskole-forlaget

Vonen, Arnfinn Muruvik (1999) Issues of language contact across modalities. Communication between deaf and hearing people. I Else Ryen, Elizabeth Lanza og Bernt Brendemoen (red): Language Encounters across time and space. Studies in language contact. Oslo: Novus forlag

Vonen, Arnfinn Muruvik og Hjulstad, Oddvar (2004) Linguistic rights paving the way towards language endangerment? The case of Norwegian Sign Language. I Argenter, Joan A. og Brown, R. McKenna (eds): Endangered languages and linguistic rights. On the margins of nations. Proceedings of the Eighth FEL Conference. Barcelona (Catalonia), Spain. 1-3 October 2004. Bath: The Foundation for Endangered Languages

Våge, Tommy Andre (2007) Går vi på skolen bare for å lære? Sammen-henger mellom livskvalitet på skolen og sense of coherence blant hørselshemmede og deres medelever. Masteroppgave i spesial-pedagogikk, Universitetet i Oslo

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

116

Wie, Ona Bø, Falkenberg, Eva-Signe, Tvete, Ole og Tomblin, Bruce (2007) Children with Cochlear Implant: Characteristics and Determinants of Speech Recognition, speech-recognition growth rate, and speech production. International Journal of Audiology. Vol. 46(5): 232-243

Wie, Ona Bø (1996) Monauralt døve: Taleoppfattelse og kommunikasjon. Hovedoppgave i spesialpedagogikk, Universitetet i Oslo

Wie, Ona Bø (2005) Kan døve bli hørende? En kartlegging av de hundre første barna med cochleaimplantat i Norge. Doktorgradsavhandling, Institutt for spesialpedagogikk, UiO. Oslo: Unipub

Wold, Toril (2003) Når klokka klinger - og barnet ikke hører: Hvilke forhold kan ha betydning for foreldres valg av grunnskoletilbud for hørsels-hemmede småskolebarn. Hovedoppgave i pedagogikk. Trondheim: NTNU

Wrålsen, Åse Irene (2008) Å høre er arbeid: Tunghørte i arbeidslivet. Mastergradsoppgave i rehabilitering. Bodø: Høgskolen i Bodø

Wrålsen, Åse (1999) Skolen for alle? Rapport fra undersøkelse om skole-tilbudet og det spesialpedagogiske tilbudet til hørselshemmede barn. Oslo: Hørselshemmedes landsforbund

Zahl, Torill Solbø (2000) Døves tospråklighet: Hvordan skriver døve barn av døve foreldre andrespråket norsk? Hovedoppgave i spesial-pedagogikk, Universitetet i Oslo

Østberg, Tina (1998) Avvik og/eller kulturell minoritet? Døvhet og døve belyst gjennom tre sosiologiske forståelsesmodeller. Hovedoppgave i sosiologi 1997, UiO, utgitt i Skådalen Publication Series No. 5. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Østerlie, Tove Leinum (2006) Hørselstap – nyfødte – oppfølging: Slutt-rapport. Statped skriftserie nr. 44. Trondheim: Møller kompetanse-senter

APPENDIX 1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

117

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

118

Appendix 2: De 47 forskningspublikasjonene

Arnesen, Knut, Enerstvedt, Regi Th., Engen, Elizabeth A., Engen, Trygg, Høie, Grete og Vonen, Arnfinn Muruvik (2008) The Linguistic Milieu of Norwegian Children with Hearing Loss. American Annals of the Deaf, Vol. 153(1), Spring, pp. 65-77

Arnesen, Knut, Enerstvedt, Regi Th., Engen, Elizabeth A., Engen, Trygg, Høie, Grete og Vonen, Arnfinn Muruvik (2002) Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. En kartlegging av grunnskoleelever og deres språklige situasjon. Skådalen Publication Series No. 16. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Breivik, Jan-Kåre (2007) Deaf Identities in the Making; Local Lives, Transnational Connections - Scandinavian Journal of Disability Research, 1745-3011, Volume 9(1), pp. 61-64

Breivik, Jan-Kåre (2005) Vulnerable but strong: Deaf people challenge established understandings of deafness. Scandinavian Journal of Public Health, Vol. 33, No. 5, 18-23

Breivik, Jan-Kåre (2001) Deaf identities in the making: Metaphors and narratives in translocal lives. Avhandling (dr. polit.) Institutt for sosial-antropologi, Det samfunnsvitenskapelige fakultet, Universitetet i Oslo

Breivik, Jan-Kåre (2000) Døve – funksjonshemmede eller kulturell minoritet? I: Romøren, T.I. (red.): Usynlighetskappen. Oslo: Akribe AS

Engen, Elizabeth og Trygg Engen (2004) The Relationship between Language Experience and Language Development: A Report from Norway. I Brueggemann, B.J.: Literacy and Deaf People: Cultural and Contextual Perspectives, Washington, DC: Gallaudet University Press

Falkenberg, Eva Signe (2007) Holistic Aural Rehabilitation: A Challenge. Scandinavian Journal of Disability Research Vol. 9(2): 78-90

Falkenberg, Eva-Signe, Tungland, Ole Petter og Skollerud, Siri (2003) Habituation Therapy of Chronic Distressing Tinnitus: a Presentation of a Treatment Programme and an Evaluation Study of its Effects. Audiological Medicine 2003 Volum 2. s. 132-137

Frostad, Per og Ahlberg, Ann (1999) Solving story-based arithmetic problems: achievement of children with hearing impairment and their interpretation of meaning Journal of Deaf Studies and Deaf Educa-tion, Winter 1999, Vol 4(4):283-293

APPENDIX 2

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

119

APPENDIX 2

Frostad, Per (1999) Deaf children’s use of cognitive strategies in simple arithmetic problems. Educational Studies in Mathematics Vol. 40 (2):129-153, October, 1999

Frostad, Per (2000) Sammenhengen mellom matematikkferdigheter og sosial kompetanse hos norske hørselshemmede grunnskolebarn. Nordisk Tidsskrift for Specialpedagogikk, 2000 nr.3:203-223

Frostad, Per (1998) Matematikkprestasjoner og matematikkinnsikt hos hørselshemmede grunnskoleelever. Dr.polit. avhandling levert ved Pedagogisk institutt, Fakultet for samfunnsvitenskap og teknologi-ledelse, NTNU

Hansen, Aase Lyngvær (2005) Kommunikative praksiser i visuelt orienterte klasserom: En studie av et tilrettelagt opplegg for døve lærerstudenter. Doktoravhandling for graden doctor artium. Institutt for språk og kommunikasjonsstudier, Det historisk-filosofiske fakultet, NTNU.

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir, Svebak, Sven og Hallberg, Lillemor R.-M. (2007) Hearing Impairment, Sense of Humour and Communica-tion Strategies, Scandinavian Journal of Disability Research, Vol. 9(1):1-13

Helvik, Anne-Sofie, Thürmer, Hanne, Jacobsen, Geir W., Bratt, Mette og Hallberg, Lillemor R.-M. (2007) Psychometrical Evaluation of the Hearing Disability and Handicap Scale, Scandinavian Journal of Disability Research, Vol. 9(2):112-124

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir W. og Hallberg, Lillemor R.-M. (2006) Psychological well-being of adults with acquired hearing impairment, Disability and Rehabilitation, Vol. 28(9): 535-545, May 2006

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir W., Wennberg, Siri, Arnesen, Haakon, Ringdahl, Anders og Hallberg, Lillemor R.-M. (2006) Activity limita-tion and participation restriction in adults seeking hearing aid fitting and rehabilitation, Disability and Rehabilitation, Vol. 28(5):281-288, March 2006

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir W. og Hallberg, Lillemor R.-M. (2006) Effects of Impaired Hearing on Perceived Health and Life Situation, Scandinavian Journal of Disability Research, Vol. 8(4):263-277

Helvik, Anne-Sofie, Jacobsen, Geir W. og Hallberg, Lillemor R-M. (2006) Life Consequences of Hearing Loss in Terms of Activity Limitation and Participation Restriction, Scandinavian Journal of Disability Research, Vol. 8(1):53-66

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

120

APPENDIX 2

Hjulstad, Oddvar, Kristoffersen Ann-Elise og Simonsen, Eva (2002) Barn med cochleaimplantat: Kommunikative praksiser i barnehagen. Skådalen Publication Series No 17. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Hyde, Merv, Ohna, Stein Erik og Hjulstad, Oddvar (2006) Education of the Deaf in Australia and Norway: A Comparative Study of the Interpreta-tions and Applications of Inclusion. American Annals of the Deaf, Vol. 150(5): 415-426, Winter 2005/2006

Kvam, Marit Hoem, Loeb, Mitchell og Tambs, Kristian (2007) Mental health in deaf adults: Symptoms of anxiety and depression among hearing and deaf individuals. Journal of Deaf Studies and Deaf Education Volum 12.(1) s. 1-7

Kvam, Marit Hoem og Tingvold, Laila (2004) Jeg er så utrolig sliten: Enkeltpersoners erfaringer med å være hørselshemmet, med særlig vekt på arbeidslivet. SINTEF rapport. Oslo: SINTEF Unimed

Kvam, Marit Hoem og Bredal, Unni Johanne (2000) Do we understand the speech of deaf adolescents? An evaluation and comparison of the intelligibility in two similar research projects from 1979 and 1995. [Særtrykk fra Basingstoke: Taylor og Francis – ikke tidsskrift tittel – men sidene 87-92] Trondheim: SINTEF Unimed

Liddell, Scott K. og Vogt-Svendsen, Marit (2007) Constructing Spatial Conceptualizations from Limited Input: Evidence from Norwegian Sign Language. I Duncan, S.D., Cassell, J., Levy, E.T. og McNeill, D. (red): Gesture and the Dynamic Dimension of Language Essays in honor of David McNeill. Amsterdam: John Benjamins Publishing Company

Liddell, Scott K., Vogt-Svendsen, Marit og Bergman, Brita (2007).A cross-linguistic comparison of buoys Evidence from American, Norwegian, and Swedish Sign Language. I Vermeerbergen, Myriam, Lorraine Leeson og O.A. Crasborn (eds.): Simultaneity in Signed Languages: Form and function. Amsterdam: John Benjamins Publishing Company

Nævdal, Folkvard (2003) Konsekvenser av nedsatt hørsel med hensyn til skolerelatert kompetanse, tilpasningsindikasjoner og risikoatferd hos ungdom i ordinære skoler. Nordisk tidsskrift for specialpedagogikk 2003 nr 4.

Ohna, Stein, Erik (2005) Researching classroom processes of inclusion and exclusion. European Journal of Special Needs Education May 2005, Vol. 20(2):167-178

APPENDIX 2

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

121

APPENDIX 2

APPENDIX 2

Ohna, Stein Erik (2004) Deaf in my own way: Identity, learning and narratives. Deafness & Education International Vol. 6(1):20-38, February 2004

Ohna, Stein Erik (2003) Education of Deaf Children and the Politics of Recognition. Journal of Deaf Studies and Deaf Education, Winter 2003; Vol. 8(1):5-10.

Ohna, Stein Erik (2001) Å skape et selv: Døves fortellinger om interak-sjoner med hørende. Doktoravhandling, Det utdanningsvitenskapelige fakultet, UiO. Oslo: Unipub

Ohna, Stein Erik, Oddvar Hjulstad, Arnfinn Muruvik Vonen, Sissel M. Grønlie, Ellinor Hjelmervik og Grete Høie (2003) På vei mot en ny grunnskoleopplæring for døve elever: En evalueringsstudie etter Reform 97. Skådalen Publication Series No 20, Oslo: Skådalen kompetansesenter

Roald, Ingvild (2001) Building of concepts. A study of physics concepts of Norwegian deaf students. Doktorgradsavhandling, Institutt for praktisk pedagogikk, Psykologisk fakultet, Universitetet i Bergen

Roald, Ingvild (2002) Reflections by Norwegian Deaf Teachers’ on their Science Education: Implications for Instruction. Journal of Deaf Studies and Deaf Education, Winter 2002; Vol. 7(1):57-73

Roald, Ingvild og Øyvind Mikalsen (2001) Configuration of the Earth-Sun-Moon system: An investigation into conceptions of deaf and hearing pupils, International Journal of Science Education 23(4): 423-440

Roald, Ingvild og Øyvind Mikalsen (2000) What are the Earth and the heavenly bodies like? A study of objectual conceptions among Norwegian deaf and hearing pupils. International Journal of Science Education 22(4): 337-355

Selvik, Kari-Anne (2006) Spatial Paths Representing Time: A Cognitive Analysis of Temporal Expressions in Norwegian Sign Language. Doktoravhandlingen (dr.art.) levert ved Institutt for lingivistiske fag, Universitetet i Oslo

Simonsen, Eva (2000) Vitenskap og profesjonskamp: Opplæring av døve og åndssvake i Norge 1881-1963. Doktoravhandling levert ved Institutt for spesialpedagogikk, Det utdanningsvitenskapelige fakultet, UiO. Oslo: Unipub

Solvang, Per, Jan-Kåre Breivik and Hilde Haualand (2005) Minority politics and disability discourse at global deaf events, i Gustavsson, Anders, Jan Tøssebro, Johans Sandvin and Rannveig Traustadottir (eds.):

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

122

APPENDIX 2

Resistance, reflection and change: Disability and the role of research. Lund: Studentlitteratur AB

Tronvoll, Inger Marii (2000) Barns egen innsats for å være inkludert - barn med moderat hørselshemning i vanlig skole. Nordisk tidsskrift for spesialpedagogikk 3:175-187, 2000

Tronvoll, Inger Marii (2000) Usynlighetskappen. I Romøren, Tor Inge (red) Usynlighetskappen. Levekår for funksjonshemmede. Oslo: Akribe AS

Vogt-Svendsen, Marit og Bergman, Brita (2007) Point buoys: The weak hand as a point of reference for time and space. I Vermeerbergen, Myriam, Lorraine Leeson og O.A. Crasborn (eds): Simultaneity in Signed Languages: Form and function. Amsterdam: John Benjamins Publishing Company

Vogt-Svendsen, Marit (2001) A Comparison of Mouth Gestures and Mouth-ings in Norwegian Sign Language (NSL). I Boyes Braem, Penny and Rachel Sutton-Spence (eds): The Hands are the Head of the Mouth: The Mouth as Articulator in Sign Languages. Seedorf: Signum

Vonen, Arnfinn Muruvik og Hjulstad, Oddvar (2004) Linguistic rights paving the way towards language endangerment? The case of Norwegian Sign Language. I Argenter, Joan A. og Brown, R. McKen-na (eds): Endangered languages and linguistic rights. On the margins of nations. Proceedings of the Eighth FEL Conference. Barcelona (Catalonia), Spain. 1-3 October 2004. Bath: The Foundation for Endangered Languages

Wie, Ona Bø, Falkenberg, Eva-Signe, Tvete, Ole og Tomblin, Bruce (2007) Children with Cochlear Implant: Characteristics and Determinants of Speech Recognition, speech-recognition growth rate, and speech production. International Journal of Audiology. Vol. 46(5):232-243

Wie, Ona Bø (2005) Kan døve bli hørende? En kartlegging av de hundre første barna med cochleaimplantat i Norge. Doktorgradsavhandling, Institutt for spesialpedagogikk, UiO. Oslo: Unipub

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

123

APPENDIX 2

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

124

Appendix 3: Forskningsbidrag, tema opplæring

Arnesen, Knut, Enerstvedt, Regi Th., Engen, Elizabeth A., Engen, Trygg, Høie, Grete og Vonen, Arnfinn Muruvik (2008) The Linguistic Milieu of Norwegian Children with Hearing Loss. American Annals of the Deaf, Vol. 153(1), Spring, pp. 65-77

Arnesen, Knut, Enerstvedt, Regi Th., Engen, Elizabeth A., Engen, Trygg, Høie, Grete og Vonen, Arnfinn Muruvik (2002) Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. En kartlegging av grunnskoleelever og deres språklige situasjon. Skådalen Publication Series No. 16. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Engen, Elizabeth og Trygg Engen (2004) The Relationship between Language Experience and Language Development: A Report from Norway. I Brueggemann, B.J.: Literacy and Deaf People: Cultural and Contextual Perspectives, Washington, DC: Gallaudet University Press

Frostad, Per (1998) Matematikkprestasjoner og matematikkinnsikt hos hør-selshemmede grunnskoleelever. Dr.polit. avhandling levert ved Peda-gogisk institutt, Fakultet for samfunnsvitenskap og teknologiledelse, NTNU

Hansen, Aase Lyngvær (2005) Kommunikative praksiser i visuelt orienterte klasserom: En studie av et tilrettelagt opplegg for døve lærerstuden-ter. Doktoravhandling for graden doctor artium. Institutt for språk og kommunikasjonsstudier, Det historisk-filosofiske fakultet, NTNU.

Hjulstad, Oddvar, Kristoffersen Ann-Elise og Simonsen, Eva (2002) Barn med cochleaimplantat: Kommunikative praksiser i barnehagen. Skådalen Publication Series No 17. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Hyde, Merv, Ohna, Stein Erik og Hjulstad, Oddvar (2006) Education of the Deaf in Australia and Norway: A Comparative Study of the Interpreta-tions and Applications of Inclusion. American Annals of the Deaf, Vol. 150(5): 415-426, Winter 2005/2006

Nævdal, Folkvard (2003) Konsekvenser av nedsatt hørsel med hensyn til skolerelatert kompetanse, tilpasningsindikasjoner og risikoatferd hos ungdom i ordinære skoler. Nordisk tidsskrift for specialpedagogikk 2003 nr 4.

APPENDIX 3

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

125

APPENDIX 3

Ohna, Stein Erik (2005) Researching classroom processes of inclusion and exclusion. European Journal of Special Needs Education May 2005, Vol. 20(2):167-178

Ohna, Stein Erik (2003) Education of Deaf Children and the Politics of Recognition. Journal of Deaf Studies and Deaf Education, Winter 2003; Vol. 8(1):5-10.

Ohna, Stein Erik, Oddvar Hjulstad, Arnfinn Muruvik Vonen, Sissel M. Grønlie, Ellinor Hjelmervik og Grete Høie (2003) På vei mot en ny grunnskoleopplæring for døve elever: En evalueringsstudie etter Reform 97. Skådalen Publication Series No 20. Oslo: Skådalen kompetansesenter

Roald, Ingvild (2001) Building of concepts. A study of physics concepts of Norwegian deaf students. Doktorgradsavhandling, Institutt for praktisk pedagogikk, Psykologisk fakultet, Universitetet i Bergen

Simonsen, Eva (2000) Vitenskap og profesjonskamp: Opplæring av døve og åndssvake i Norge 1881-1963. Doktoravhandling levert ved Institutt for spesialpedagogikk, Det utdanningsvitenskapelige fakultet, UiO. Oslo: Unipub

Tronvoll, Inger Marii (2000) Barns egen innsats for å være inkludert - barn med moderat hørselshemning i vanlig skole. Nordisk tidsskrift for spesialpedagogikk 3:175-187, 2000

Tronvoll, Inger Marii (2000) Usynlighetskappen. I Romøren, Tor Inge (red) Usynlighetskappen. Levekår for funksjonshemmede. Oslo: Akribe AS

Wie, Ona Bø (2005) Kan døve bli hørende? En kartlegging av de hundre første barna med cochleaimplantat i Norge. Doktorgradsavhandling, Institutt for spesialpedagogikk, UiO. Oslo: Unipub

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

126

TIDLIGERE UTGIVELSER I SKÅDALEN PUBLICATION SERIES Kronologisk bokpresentasjon

Bilingualism and Literacy concerning Deafness and Deaf-blindness.Proceedings of an International Workshop 10th -13th November 1994

Arnfinn Muruvik Vonen, Knut Arnesen, Regi Theodor Enerstvedt og Anne Varran Nafstad (1996)

Artikkelsamling fra konferanse om tospråklighet og lesing/skriving hos døve og forutsetninger for etablering av et førstespråk hos døvblinde.

Publikasjon nr 1 273 sider ISBN 82-91655-00-6

1997 - et merkeår i døveundervisningens historie

Arnfinn Muruvik Vonen (1997)

Forfatteren diskuterer den nye§ 2-4 i forskrift for grunnskolen av 1. juli 1997. Artikkelen inneholder også en redegjørelse for hva tegnspråk er, en drøfting av sider ved den historiske bakgrunnen for begivenheten i 1997, og tanker om hva endringen kan bety for døveundervisningen.

Publikasjon nr 2 20 sider ISBN 82-91655-01-4

Indre språk med hovedvekt på indre tale - belyst ved spørsmål om døves indre språk

Sandra Marie Alford og Regi Theodor Enerstvedt (1997)

Med utgangspunkt i Vygotskijs forskning, drøftes under@)søkelser om indre tale av bl.a. Furth, Hermelin og O’Conner, Conrad, Hanson, Bellugi og Schaper og Reitsma. Forfatterne søker å utvikle begrepet indre språk videre.

Publikasjon nr 4 43 sider ISBN 82-91655-02

Musikalske aspekter i førspråklig samspill. En analyse av musikalske elementer i førspråklig sosialt samspill mellom døvblindfødte barn og seende hørende voksne

Tonhild Strand Hauge og Gro E. Hallan Tønsberg (1998)

Forfatterne kombinerer kunnskap fra musikkvitenskap/-terapi med moderne utviklingspsykologi og spedbarnsstudier i analyse av videoopptak med døvblindfødte i førspråklig sosialt samspill.

Publikasjon nr 3 159 sider ISBN 82-91655-03-0

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

127

TIDLIGERE UTGIVELSER

Døvhet og døve - belyst ved tre sosiologiske forståelsesmodeller

Tina Østberg (1998)

Et patologisk, et kulturelt og et virksomhetsteoretisk perspektiv. Boken er en tematisk diskusjon og historisk fremstilling omkring døve, deres språk og kultur, og døvepedagogikk.

Publikasjon nr 5 123 sider ISBN 82-91655-04-9

Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. Statusrapport med erfaringer fra prosjektets pilotundersøkelse

Sandra M Alford, Knut Arnesen, Regi Th. Enerstvedt, Elizabeth A. Engen, Trygg Engen, Grete Høie, Arnfinn Muruvik Vonen og Tina Østberg (1998)

Publikasjon nr 6 54 sider ISBN 82-91655-06-7

Theodor - Lexicon of Impairments - with Emphasis on Hearing, Visual and Multi-Sensory Impairments

Regi Theodor Enerstvedt (1999)

Et fembinds leksikon som dekker tematikk knyttet til sansetap - med vekt på syn og hørsel. Oppslagsverket er lagt ut p å forfatterens hjemmside: http://folk.uio.no/regie/

Publikasjon nr 7 1295 sider ISBN 82-91655-06-5

Fornuft og følelser - perspektiver etter 150 års undervisning av døve og døvblinde. Proceedings fra fagkonferansen 15. og 16. oktober 1998

Eva Simonsen og Knut Arnesen (red.) (1999)

Artikkelsamling fra Skådalens 150 års jubileum. Forfatterne er; Donald F. Moores, Anne Nafstad, Eva Simonsen, Odd-Inge Schroder, Arnfinn M. Vonen, Galina Zaitseva, Per Kolstø, Regi Th. Enerstvedt, Stein Erik Ohna, Johan Sæbø og Tone-Britt Handberg.

Publikasjon nr 8 192 sider ISBN 82-91655-07-3

Læreplanverket for den 10-årige grunnskolen, Norsk for døve - en lingvistisk kommentar.

Elizabeth A. Engen (1999)

Artikkelen kritiserer læreplanen Norsk for døve fra et ling©)vistisk ståsted. Forfatterens ideer og tanker stimulerer til diskusjoner av teoretiske og

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

128

TIDLIGERE UTGIVELSER

praktiske utfordringer rundt tospråklig opplæring av døve barn.

Publikasjon nr 9 22 sider ISBN 82-91655-08-1

Nordisk samarbeid om forsøks- og utviklingsprogram for pedagogisk oppfølging av barn med cochleaimplantat

Knut Arnesen, Nils Brei/id, Uffe Jochumsen, og Eva Simonsen (red.) (2000)

Artikkelsamling fra den første nordiske konferansen med tema pedagogisk oppfølging av CL

Publikasjon nr 10 131 sider ISBN 82-91655-10-3

Barn og unge med cochleaimplantat - hvordan opplever de sin kommunikasjonssituasjon

Anne Beate Christophersen (2001)

Boken presenterer erfaringer fra 9 skoleelever i alderen 10-19 år. De forteller innsiktsfullt og realistisk om sine kommunikative utfordringer, også om hvilke strategier de bruker for å takle omgivelsene.

Publikasjon nr 11 91 sider ISBN 82-91655-11-1

Barn med cochleaimplantat - kommunikasjon og samspill i barnehagen

Borghild Landsvik (2001)

Boken dokumenterer 24 barns kommunikative situasjon i 19 for@)skjellige barnehager. Hvilket pedagogisk tilbud får barna i barnehagen? Hvordan kommuniserer de «her og nå» eller om «fortid og framtid»?

Publikasjon nr 12 111 sider ISBN 82-91655-13-8

Forskning om barn med cochleaimplantat - en kunnskapsoversikt

Eva Simonsen og Ann-Elise Kristoffersen (2001)

Publikasjon fra forskningsprosjektet Barn med cochleaimplantat, hvor hovedmålet er å kartlegge barnas kommunikative forutsetninger. Artikkelen gir en State of the Art på forskningssiden.

Publikasjon nr 13 60 sider ISBN 82-91655-14-6

Utvikling og livskvalitet Rapport fra nordisk konferanse i Oslo 21. - 23. nov. 2001

Eva Simonsen, Nils Brei/id, Uffe Jochumsen og Ann-Elise Kristoffersen

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

129

TIDLIGERE UTGIVELSER

(red.) (2001)

Boken presenterer dagens situasjon i nordiske land, en rundebordsdiskusjon, brukererfaringer og utfordringer. Artikler av Susan Gregory, Stewart Blume og Katarina Jacobsson tematiserer livskvalitet knyttet til veiledning, medisin og teknologi, og retoriske strider.

Publikasjon nr 14 148 sider ISBN 82-91655-15-4

Døve og sterkt tunghørtes norskkunnskaper. En analyse av grunnskoleelevers skriftlige tekster ved hjelp av andrespråksteori

Elisabeth Svinndal (2002)

Med bakgrunn i 39 tekster skrevet av døve og sterkt tunghørte grunnskoleelever, blir deres læring av talebasert språk sammenlignet med hørende barns læring av andrespråk. Tekstene gjennomgår også en kvantitativ språkanalyse og en dybdeanalyse av det grammatiske fenomenet inversjon.

Publikasjon nr 15 138 sider ISBN 82-91655-16-2

Tospråklighet og lesing/skriving hos døve barn. En kartlegging av grunnskoleelever og deres språklige situasjon

Knut Arnesen, Regi Th. Enerstvedt, Elizabeth A. Engen, Trygg Engen, Grete Høie og Arnfinn Muruvik Vonen (2002)

Boken rapporterer en nasjonal undersøkelse med intervjuer med elevene, deres foreldre og lærere om ca. 200 døve grunnskoleelever (1996-98). Tre klassetrinn ble også språkprøvet. Hovedmålet var å oppnå mer kunnskap om døve barns kommunikasjons- og språksituasjon, hjemme og på skolen.

Publikasjon nr 16 315 sider ISBN 82-91655-17-0

Barn med cochleaimplantat. Kommunikative praksiser i barnehagen

Oddvar Hjulstad, Ann-Elise Kristoffersen og Eva Simonsen (2002)

Boken presenterer funn fra analyser av videoopptak fra 24 førskolebarn i hverdagssituasjoner og mer tilrettelagte pedagogiske settinger (1999-2000). I analysen drøftes hvordan barna best kan inngå i dialog og samspill i barnehagen. Studien er en del av forskningsprosjektet «Barn med cochleaimpantat».

Publikasjon nr 17 94 sider ISBN 82-91655-18-9

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

130

TIDLIGERE UTGIVELSER

Døv i «den inkluderende skole» «- I spenningsfeltet mellom einskap og mangfald» (St.meld. nr 28 1999:10,11)

Karen Sørlien Bar/i (2003)

Er inkludering av døve elever i «skolen for alle» mulig? Boken har fokus på kriterier for et inkluderende klasserom - og de språklige, pedagogiske og utfordringer forbundet med dette. Døve barn forholder seg til flere læringsarenaer, og relasjoner og samarbeid mellom disse arenaene vurderes.

Publikasjon nr 18 221 sider ISBN 82-91655-19-7

Barn med cochleaimplantat. Å høre til.... Samtaler med foreldre

Liv Strand (2003)

Boken formidler forventninger, erfaringer og synspunkter fra første foreldregenerasjon med barn som har cochleaimplantat i Norge. Studien er en del av forskningsprosjektet «Barn med cochleaimpantat».

Publikasjon nr 19 95 sider ISBN 82-91655-20-0

På vei mot en ny grunnskoleopplæring for døve elever: Evaluering etter Reform 97

Stein Erik Ohna, Oddvar Hjulstad, Arnfinn Muruvik Vonen, Sissel M Grønlie, Ellinor Hjelmervik og Grete Høie (2003)

Rapport fra forskningsprosjektet med samme navn (2001-2003) innenfor rammen av Norges forskningsråds forskningsprogram «Evaluering av Reform 97». Basert på en studie av 10 klasserom, har hovedformålet vært å beskrive ulike måter å organisere opplæring av døve elever - med fokus på bruk av språk, interaksjon og kontekstuelle forhold.

Publikasjon nr 20 294 sider ISBN 82-91655-21-9

På vei mot tospråklig opplæring og dagens døveundervisning: Et streiflys på lover, reguleringer og læreplaner - Noen milepæler (1825-2003)

Knut Arnesen (2003)

Artikkelen er skrevet i tilknytning til forsknings@prosjektet «På vei mot en ny grunnskoleopplæring for døve elever» under Norges forskningsråd (se over). Med utgangspunkt i dagens læreplaner for døve elever går forfatteren tilbake til det offentlige Døvstumme-Institutet i Trondhjem i 1825.

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

131

TIDLIGERE UTGIVELSER

Publikasjon nr 21 28 sider ISBN 82-91655-22-7

Inkluderende eller ekskluderende klasserom: Døveundervisningen - et case å lære av?

Grete Høie og Ann-Elise Kristoffersen (red.) (2004)

Artikkelsamling fra nordisk konferanse 27.-28. november 2003 i Oslo. Boken presenterer nyere forskning på feltet; dokumentasjon fra ulike praksiser i undervisning av førskolebarn, skolebarn og lærerskolestudenter, blant annet klasseromsstudier. Komparative, pedagogiske perspektiv er representert ved flerkulturell forskning, sammenligning med

andre land og skisser av utviklingen innenfor forskning og undervisning på feltet.

Publikasjon nr 22 25 sider ISBN 82-91655-23-5

Døvblindfødtes sproglighed: Et dokumentationsprojekt

Flemming Ask Larsen og Anne Varran Nafstad (2006)

Forfatterne introduserer teoretiske modeller fra kognitiv semiotikk til pedagogisk arbeid med døvblindfødte, også i analyser av videoopptak av kommunikasjon. Prosjektet har hatt som mål å fokusere den døvblindfødtes kommunikative potensiale slik at det kan legges til rette for en pedagogisk intervensjon, som kan være medvirkende til å realisere og stabilisere dette potensialet.

Publikasjon nr 23 47 sider ISBN 82-91655-24-3

Å skape kommunikasjon med døvblindfødte: Perspektiver på diagnostiserende undervisning for personer med medfødt døvblindhet eller personer med tilgrensende funksjonsnedsettelse

Anne Nafstad og Inger Rødbroe (2006)

Ideene om kommunikasjon med døvblindfødte har endret seg i løpet av de siste ti årene. Interaksjonen mellom den døvblindfødte personen og deres seende/hørende partnere endres kvalitativt når handlemåtene som skisseres i boken omsettes i praksis. Forskning om generelle prinsipper for menneskelig utvikling og utvikling av mellommenneskelig kommunikasjon og språk ligger til grunn for modellene her.

Publikasjon nr 24 84 sider ISBN 82-91655-25-1

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

132

TIDLIGERE UTGIVELSER

To be or to become: Language and learning in the lives of young deaf children

Merv Hyde and Grete Høie (eds.) (2007)

Innlegg ved konferanse i Oslo 25.-26. oktober 2005 er her bearbeidet til faglige artikler. Generell kunnskap om barns språkutvikling og læring ble knyttet til spesifikke temaer som er relevant for hørselsfeltet: Barn og læring, tospråklighet, lesing, audio-visuell persepsjon. Hvordan barn lærer språk? Artiklene er på engelsk.

Publikasjon nr 25 112 sider ISBN 978-82-91655-26-0

Constructing Educational Discourses on Deafness

Merv Hyde and Grete Høie (eds.)(2007)

Bearbeidede innlegg fra konferansen 19.-20. mars 2007 i Oslo. Konferansen identifiserte hovedtrekk i de mest sentrale diskursene innenfor feltet - for å se muligheter forutvikling av nye diskurser for pedagoger og andre som er involvert i hørselshemmede elevers oppvekst. Tverrfaglige bredde og spredning i tematikk - fra skole til arbeidsliv - innspill til barnas opplæringssituasjon og livsløp. Artiklene er på engelsk.

Publikasjon nr 26 113 sider ISBN 978-82-91655-27-7

... Er det noen jeg kan snakke med ? ...

Tolk-ledsagertjeneste for personer med medfødt døvblindhet. Prosjektrapport

Kari Schjøll Brede, Tonhild Strand Hauge og Else Marie Svingen (red.) (2008)

Rapporten utreder muligheter for å inkludere tolketjenester til døvblindfødte i dagens tolketjeneste. Innsiktsfullt bilde av personer med medfødt døvblindhet og deres kommunikasjonsbehov og -muligheter.

Publikasjon nr 27 45 sider ISBN 978-82-91655-28-4

Hva skjer i klasserommet? Rapport fra prosjektet «Inkluderende opplæring av barn med cochlea-implantat - en oppfølgingsstudie»

Eva Simonsen, Ann-Elise Kristoffersen og Oddvar Hjulstad (2008)

Hvordan legge til rette for læring og utvikling for elever med cochleaimplantat for å oppnå målet om inkluderende opplæring? - dette er problemstillingen i rapport fra prosjekt i samarbeid med Institutt

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

133

for spesialpedagogikk. Det er en videreføring av prosjektet «Barn med cochleaimplantat», en studie av 24 førskolebarn med cochleaimplantat og deres kommunikative læringsmiljø. De samme barna følges her i skolen.

Publikasjon nr 28 96 sider ISBN 978-82-91655-29-1

Pedagogikk og kjærlighet. Undervisning av barn med multifunksjonshemninger

Liv Holmen (2009)

Forfatteren har vært lærer i Skolen for døvblindfødte ved Skådalen kompetansesenter i mer enn 15 år. Hun deler sine erfaringer og personlige betraktninger basert på pedagogisk samvær med flere barn. Fagfolk, foreldre og andre som er opptatt av utvikling og opplæring av barn med store og sammensatte hjelpebehov vil her kunne finne en kjærkommen inspirasjonskilde.

Publikasjon nr 29 134 sider ISBN 978-82-91655-30-7

Hørselshemning og opplæring - kunnskapsutvikling og kunnskapsbehov i Norge

Eva Simonsen, Oddvar Hjulstad, Grete Høie og Jarle Johannessen (2010)

Rapporten omtaler et utvalg av publiserte arbeider innen fagområdet hørsel hentet fra referee-baserte tidsskrifter, vitenskapelige monografier og forskningsrapporter i perioden 1998-2008. Forfatterne argumenterer for spesialpedagogisk og pedagogisk kunnskap som er praksisforankret og utviklet i samarbeid med barnehager, skoler og brukere.

Publikasjon nr 30 124 sider ISBN 978-82-91655-31-4

Rettsapparatet - en siste skanse mot inkludering? Funksjonshemmedes rettssikkerhet med vekt på hørselshemmedes stilling

Camilla Stub Lundberg og Eva Simonsen (2011)

Rapporten gir en systematisk oversikt over forskning om funksjonshemmedes og hørselshemmedes rettssikkerhet i rettsapparatet - som offer, tiltalt eller vitne. Ulike barrierer som kan være en fare for rettssikkerheten identifiseres. Forfatterne argumenterer for interseksjonalitet som perspektiv og universell utforming som strategi for videre kunnskapsutvikling.

Publikasjon nr 31 118 sider ISBN 978-82-91655-32-4

TIDLIGERE UTGIVELSER

HØRSELSHEMNING OG OPPLÆRING

134

Elever med hørselshemming i skolen. En kartleggingsundersøkelse om læringsutbytte

Ola Hendar

Hvordan gjør elever med hørselshemning det i skolen? Prosjektrapporten bygger på data fra elevenes resultater i skolen, nasjonale prøver og beskrivelser fra foreldre og lærere. Datamaterialet ble samlet inn i samarbeid med Statistisk sentralbyrå og hørselssentralene. Tilsvarende undersøkelse er gjort av Hendar i Sverige i 2008. Databasen gjøres tilgjengelig for forskning.

Publikasjon nr 32 107 sider ISBN 978-82-91655-33-8

TIDLIGERE UTGIVELSER